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1. Nejdůležitější události v životě města 
 
Návštěva prezidenta Petra Pavla 

Prezident Petr Pavel strávil spolu s manželkou Evou dva dny (5. a 6. prosince) na 
oficiální návštěvě Královéhradeckého kraje. První den se setkal s regionálními politiky, 
navštívil dětskou kliniku hradecké fakultní nemocnice, hodinářské firmy v Novém Městě nad 
Metují a dětský domov v Sedloňově. V podvečer pak prezident Petr Pavel společně s vedoucí 
Kanceláře prezidenta republiky, vedoucím Vojenské kanceláře prezidenta republiky a dalšími 
hosty navštívil Vojenský geografický a hydrometeorologický úřad v Dobrušce. Ředitel úřadu 
plukovník Vladimír Répal seznámil přítomné s působností úřadu a plněním hlavních úkolů v 
oblastech geografického, hydrometeorologického a polygrafického zabezpečení a globálních 
navigačních družicových systémů. Prezentace byla mimo jiné zaměřena i na aktuálně plněné 
úkoly z krizových oblastí Ukrajiny a pásma Gazy. Následovaly statické ukázky moderních 
UAV technologií a prostředků navigace využívaných zejména pro geodetické a mapovací práce 
v terénu. Oblast hydrometeorologie byla reprezentována ukázkou mobilní automatické 
meteorologické stanice TACMET. V závěru krátké návštěvy prezident Petr Pavel ocenil práci 
úřadu a jeho příslušníků, a to nejenom ve prospěch ozbrojených sil České republiky. Jako 
připomínka návštěvy úřadu byly prezidentu předány letecké snímky obce Černouček z let 1949 
a 2023, reprodukce historické Klaudyánovy mapy Čech a pamětní medaile vydaná při 
příležitosti 20. výročí vzniku úřadu. Dobrušský starosta Miroslav Sixta předal Petru Pavlovi 
pamětní medaili Dobrušky, která byla vydána u příležitosti výročí 700 let první písemné zmínky 
o městě, a další upomínkové předměty včetně vystřihovacího Českého betlému s dobrušskou 
tématikou od výtvarnice Jarmily Haldové. 
 
Vývoj počtu obyvatel města  

Také v roce 2023, stejně jako v mnoha letech předchozích, ubylo městu jeho obyvatel. 
Na konci roku žilo v Dobrušce 6 471 obyvatel. V tomto roce se přistěhovalo 100 lidí, ale 
odstěhovalo 134 osob. Narodilo se 52 malých občánků, zemřelo 63 lidí. Celkem tedy ubylo 45 
obyvatel. V předproduktivním věku zde žije 989, v produktivním 3 858 a poproduktivním věku 
je 1 631 obyvatel města, stoupá tedy především počet lidí v důchodovém věku. Z celkového 
počtu je 3 158 mužů a 3 320 žen. Počet obyvatel v jednotlivých částech města je následující. 
V Běstvinách žije 67 osob, v Dobrušce 5 266, v Domašíně 210, Chábory mají 67 obyvatel, 
Křovice 224, Mělčany 91, Pulice 393 a Spáleniště 153. 
 
Město pro byznys 

Ve srovnávacím výzkumu Město pro byznys 2022 v Královéhradeckém kraji obsadila 
Dobruška třetí místo za vítěznou Novou Pakou a druhým Hradcem Králové. Výzkum, jehož 
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výsledky jsou vyhlašovány na krajských setkáních Svazu měst a obcí, zpracovává analytická 
agentura Datank a hodnotí v něm všech 205 obcí s rozšířenou působností v České republice a 
městské části Hlavního města Prahy. V Nové Pace je v rámci Královéhradeckého kraje nejvyšší 
počet živnostníků v přepočtu na obyvatele a také nejvíce firem s více než 250 zaměstnanci v 
přepočtu na celkové množství ekonomických subjektů. Nová Paka nezaostává ani v bytové 
výstavbě, naopak je počtem dokončených bytů v přepočtu na 1000 obyvatel na tom v kraji 
velmi dobře. Především město zaznamenává vůbec nejvyšší podíl kapitálových výdajů na 
celkových výdajích, zároveň má nejvyšší likviditu. Bronzové Dobrušce v rámci 
Královéhradeckého kraje výrazně přibývá obyvatel. Index stáří, tedy poměr lidí nad 65 let k 
obyvatelům do 14 let, je velmi nízký, což je příslibem pro rozvoj podnikání i do budoucna. 
Město má vysoce nadprůměrný podíl dotací na celkových příjmech, a dokonce v regionu vůbec 
nejnižší výdaje na dluhovou službu.  
 
Dobrá kvalita života v Dobrušce 

Dobruška obsadila 3. místo v Indexu kvality života v Královéhradeckém kraji za 
vítězným Hradcem Králové a druhým Rychnovem nad Kněžnou. Společnost Obce v datech v 
tomto projektu každoročně vyhodnocuje Index kvality života ve všech 206 městech s rozšířenou 
působností v České republice. Cílem je jednoduše a přehledně interpretovat veřejně dostupná 
data v oblasti zdraví, životního prostředí, materiálních podmínek, vzdělání, služeb a vztahů 
mezi lidmi. První příčky pomyslného žebříčku kvality života obsadily stejně jako v loňském 
roce Říčany a Praha. Naše město v celostátní konkurenci skončilo na 44. místě. 
 
Stěhování městského úřadu 

Dobrušský městský úřad se přestěhováním většiny úředníků do bývalé „univerzity“ v 
Solnické ulici stal kompletně bezbariérovým. Součástí rozsáhlé rekonstrukce čp. 777 byla 
přístavba výtahové šachty ze suterénu do II. nadzemního podlaží. Starosta s úředníky opustil 
spojené budovy čp. 11 a 643 na náměstí, které bezbariérový přístup postrádaly. Pro 
„jedenáctku“ se hledá nové využití. Jednou z navrhovaných variant je, že se do přízemí 
přestěhuje informační centrum (IC). V prostorách bývalé pobočky Komerční banky by IC 
získalo reprezentativnější, rozlehlejší prostory, které by zároveň mohly sloužit jako výstavní 
síň. Vše je zatím ve stádiu úvah, přičemž se hledají možnosti bezbariérového přístupu alespoň 
do přízemního podlaží, což je nutná podmínka pro činnost IC. Řešila se možnost chodníkové 
nájezdové rampy, obdobně jako má naproti pekařství Sázava, ale památkáři byli proti. Praktické 
využití se našlo pro zadní trakt budovy (čp. 643), v němž se nacházely kanceláře techniků 
rozvoje města, městského právníka a úředníků správy majetku města. Návštěvníci této části 
úřadu procházeli přes výstavní síň (chodbu tzv. lapidárium). Sochy z lapidária se přesunou do 
sklepení rodného domku F. L. Věka. V budově čp. 643 v příštím roce zahájí činnost dětská 
skupina (obdoba jeslí). Poskytovat bude pravidelnou péči o dvanáct dětí předškolního věku od 
1,5 do 3 let. Dětské skupiny umožnují docházku v rozsahu nejméně 6 hodin během provozního 
dne. Péče je poskytována mimo domácnost dítěte a je zaměřena na výchovu, rozvoj schopností, 
kulturních a hygienických a sociálních návyků dítěte. 

 
Mateřská škola oslavila stoleté jubileum 

Ve velkém sále Společenského centra – Kina 70 proběhl 16. listopadu slavnostní večer 
ke 100letému výročí budovy Mateřské školy Komenského a 45letému výročí budovy Za 
Universitou. Slavnostního shromáždění se jako hosté zúčastnili zástupci města Dobrušky – 
starosta Miroslav Sixta a místostarosta Jan Špaček. Pozvání přijali také vedoucí oddělení na 
odboru školství Královéhradeckého kraje Svatava Odlová a bývalý starosta Oldřich Klobas.  

V úvodním proslovu Miroslav Sixta poděkoval pracovnicím obou zařízení za obětavou 
práci, vzpomněl na vlastní léta prožitá v mateřské školce a uvedl několik důležitých dat z 
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historie mateřské školy. Poté spolu s ředitelkou Monikou Francovou za potlesku všech 
přítomných ocenil za obětavou práci ve funkcích bývalé ředitelky – Zdeňku Matejskovou, 
Jozefínu Raškovou, Uršulu Andršovou a Jarmilu Zimovou. Následoval bohatý kulturní 
program, ve kterém vystoupili ti, kteří v dětství mateřskou školou v Dobrušce prošli. Vystoupili 
žáci Základní umělecké školy, kteří se prezentovali a příjemný zážitek přítomným připravili 
sólovou hrou na hudební nástroje i tanečním vystoupením, které doplnila děvčata tanečních 
skupin z Domu dětí a mládeže, nechyběla ani ukázka latinskoamerických tanců. Vyvrcholením 
kulturního programu pak byla vystoupení dvou absolventů Mezinárodní konzervatoře v Praze 
Karolíny Andršové a Tomáše Bartoše, kteří přednesli písně Karla Gotta a Hany Zagorové.  

Na závěr Monika Francová, ředitelka mateřské školy, poděkovala všem účinkujícím i 
těm, kteří se na přípravě a organizaci slavnostního večera podíleli. Zároveň poděkovala i 
představitelům města Dobrušky, kteří celou akci významně podpořili. Po skončení programu 
se v malém sále kina uskutečnilo setkání všech současných i bývalých pracovnic a pracovníků 
– učitelek i správních zaměstnankyň. 

K významnému výročí byl vydán i Almanach, který připravili Josef Frýda a Jiří Mach. 
 

Profesionální hasiči v Dobrušce oslavili 50. výročí 
Při příležitosti 50. výročí založení stanice profesionálních hasičů na území města 

Dobrušky se v pátek 6. října na náměstí F. L. Věka uskutečnila přehlídka techniky a dynamické 
ukázky činnosti. Zájemci si mohli vyzkoušet pohyb v zakouřeném prostoru, pozornost poutaly 
práce s hydraulickým vyprošťovacím zařízením nebo některé úkony první pomoci. Velkému 
zájmu se těšila historická i současná technika. V rámci oslav byly uděleny medaile za věrnost 
pětici příslušníků, kteří se dlouhodobě podílí na kvalitním výkonu služby u hasičského 
záchranného sboru Dobruška. Čestnou plaketu HZS KHK převzal z rukou ředitele krajských 
hasičů i starosta města Miroslav Sixta a čestná medaile byla udělena Ivě Baškové, vedoucí 
záchranářce Zdravotnické záchranné služby Královéhradeckého kraje ze základny Opočno. 

 
Vojenský geografický a hydrometeorologický úřad si připomněl 20. výročí svého vzniku 

Na počátku nového tisíciletí byla v českých ozbrojených silách provedena zásadní 
reforma, která se dotkla v podstatě všech útvarů a zařízení naší armády. Jejím cílem bylo 
reorganizací a zejména redukcí počtu armádních složek a jejich centralizací dosáhnout vyšší 
úrovně obranyschopnosti státu při současném zvýšení efektivity fungování rezortu obrany. Tato 
reforma se významným způsobem dotkla i složek geografické a hydrometeorologické služby 
na všech stupních velení a řízení armády.  

Jedním z jejích výsledků bylo v červenci roku 2003 zřízení Vojenského geografického 
a hydrometeorologického úřadu generála Josefa Churavého (dále jen „Úřad“) s velitelstvím v 
Dobrušce a odloučenými pracovišti v Praze a dalších lokalitách. Úřad, jak je z jeho názvu 
patrné, dostal do vínku působnost ve dvou základních oblastech – vojenské geografii a vojenské 
hydrometeorologii. Tyto působnosti převzal v červnu 2003 od zrušených složek rezortu obrany 
Hlavního úřadu vojenské geografie Praha, Vojenského zeměpisného ústavu Praha, Vojenského 
topografického ústavu Dobruška a Povětrnostního ústředí Praha, jichž se stal nástupnickou 
organizací.  

Letos uběhlo 20 let od završení výše zmíněné reformy a zřízení Úřadu a toto výročí si 
jeho příslušníci připomínají v červnu a v září t. r. několika slavnostními akcemi. První se 
uskutečnila ve čtvrtek 29. června a skládala se z několika dílčích aktivit. V dopoledních 
hodinách proběhlo shromáždění příslušníků Úřadu v jeho prostorách při příležitosti tradičního 
vyhlášení rozkazu ministryně obrany ke Dni ozbrojených sil České republiky (30. 6.). Poté 
představitelé Úřadu plk. gšt. Ing. Vladimír Répal, Ph.D., (ředitel úřadu) a plk. gšt. Ing. Miroslav 
Plaček (zástupce ředitele Úřadu) spolu se zástupcem rodiny generála Churavého panem 
Vratislavem Churavým, starostou města Dobruška panem Miroslavem Sixtou a místostarostou 



 4

panem Janem Špačkem a předsedou Sdružení přátel vojenské zeměpisné a povětrnostní služby 
plk. v. v. Ing. Karlem Vítkem uctili památku generála Josefa Churavého (popraven 28. 6. 1942 
za protifašistickou odbojovou činnost) položením věnců k jeho pomníku v areálu Úřadu.  

V odpoledních hodinách téhož dne pokračoval slavnostní akt oficiálním otevřením 
krátkodobé výstavy (otevřena od 30. 6. do 30. 9.) nazvané Vojenská hydrometeorologie a 
vojenská geografie (v zrcadle času) instalované v zasedacím sále městského úřadu Dobruška v 
Solnické ulici. Akce se zúčastnili všichni výše uvedení hosté, a kromě nich i bývalí velitelé 
dobrušského zařízení plk. v. v. Ing Vladimír Šilhavý, plk. v. v. Ing. Rudolf Filip a plk. gšt. Ing. 
Marek Vaněk, bývalý ředitel dobrušského Vlastivědného muzea Mgr. Jiří Mach s manželkou a 
další hosté a příslušníci Úřadu. Jak je z názvu výstavy zřejmé, je orientována na dvě základní 
odborné působnosti Úřadu, přičemž větší důraz je kladen zejména na odbornost vojenská 
hydrometeorologie.  

Obyvatelé Dobrušky a okolního regionu mají dobrušská kasárna dlouhodobě spojena 
zejména s vojenskými zeměměřiči. Aby ne, vždyť ti zde působí nepřetržitě již od roku 1951 a 
navíc od roku 2018 je v tzv. Rýdlově vile instalována stálá expozice Vojenská geografie 
Vlastivědného muzea v Dobrušce, která veřejnosti představuje více než stoletou historii 
vojenského zeměměřictví. Proto se autoři výstavy rozhodli její větší část, zejména fyzické 
ukázky přístrojů, zařízení a pomůcek, věnovat oboru hydrometeorologie s cílem přiblížit 
dobrušské veřejnosti i tuto významnou působnost Úřadu.  

Nic na tom nemění fakt, že hydrometeorologická pracoviště Úřadu nejsou umístěna 
přímo v dobrušských kasárnách, ale působí v několika odloučených lokalitách – na stanici 
Sedloňov-Polom v Orlických horách, v Praze-Ruzyni a v Prostějově, na vojenských letištích 
Praha-Kbely, Čáslav, Sedlec-Vícenice a Pardubice. Všechna tato pracoviště jsou dnes nedílnou 
součástí Úřadu a v úzké spolupráci s vojenskými geografy poskytují naší armádě neocenitelné 
a komplexní služby a informace o terénních a povětrnostních poměrech na našem i zahraničním 
území potřebné k vedení operací a zajišťování obranyschopnosti státu.  

I díky mnohaletému období, kdy v Dobrušce působil Vojenský topografický ústav a 
vojenští zeměměřiči, čímž se vybudoval pevný a oboustranně prospěšný vztah mezi vojáky a 
dobrušskou veřejností, našel i dnešní Úřad v Dobrušce své stálé místo. Stejně tak se Úřadu za 
dvacet let své existence úspěšně podařilo obhajovat své postavení v rámci systému obrany státu 
a v rezortu Ministerstva obrany. Za to vše se patří poděkovat nejen generacím příslušníků 
armády, kteří zde v minulosti a současnosti působili a působí a kteří se zasloužili o vybudování 
dobrého jména naší armády v tomto regionu. Ale také všem minulým i současným 
představitelům města Dobrušky a jeho obyvatelům za to, jak je armáda dnes ve městě vnímána 
a přijímána.  

 
Ocenění pro Renatu Moravcovou a Martina Paseku 

Královéhradecký kraj ocenil města, organizace, inovativní projekty a osobnosti, které 
přispěly mimořádným počinem nebo dlouhodobou systematickou prací k rozvoji, kvalitě a 
dostupnosti sociálních služeb v regionu. Slavnostní udílení se letos uskutečnilo v hradecké 
filharmonii a komise udělila dvanáct cen v šesti kategoriích. V kategorii Dobrovolnictví ocenil 
kraj organizace, které připravují dobrovolníky pro práci v sociálních službách, dále organizace 
aktivně přijímající dobrovolníky, o které v organizaci aktivně pečují, a také osoby jako aktivní 
dobrovolníky. Komise v této kategorii vybrala k ocenění dobrovolnici Renatu Moravcovou, 
která je také předsedkyní spolku Doteky naděje. Další oceněnou dobrušskou osobností byl 
Martin Paseka, terénní sociální pracovník Aufori, jenž byl mezi oceněnými v kategorii 
Osobnost v sociálních službách.  
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2. Hlavní celoměstské akce 
 
Ocenění zásluh o rozvoj města 

První říjnovou středu se ve velkém sále Společenského centra – Kina 70 uskutečnil 
tradiční Slavnostní večer, na kterém čtyři osobnosti převzaly ocenění za svůj nezpochybnitelný 
přínos našemu městu. Medaile za zásluhy o rozvoj města převzali profesionální hasič Daniel 
Hrnčíř, ředitelka Farní charity Dobruška Jana Poláčková a bývalá učitelka Marta Bučková. 
Obnovená medaile Aloise Beera za mimořádný přínos v oblasti kultury byla udělena Daně 
Friedové, vedoucí pěveckého sboru Vlasta, divadelnici a skautce. Slavnostní večer moderoval 
režisér Patrik Ulrich, vystoupili spisovatel a básník Miloň Čepelka a šansoniérka Eliška Lūftner.  
Oceněné osobnosti: 

Mgr. Dana Friedová (vedoucí ženského pěveckého sboru Vlasta, dlouholetá členka 
divadelních spolků F. A. Šubert a Svět loutek, zasloužilá skautka) Medaile Aloise Beera. Dana 
Friedová po maturitě na gymnáziu vystudovala Pedagogickou fakultu v Hradci Králové, obor 
čeština – hudební výchova. Svoji pedagogickou dráhu zahájila na základní škole ve Rtyni v 
Podkrkonoší, jeden rok pak učila ve Studijním středisku Univerzity Karlovy v Dobrušce. Po 
zbytek kariéry (od roku 1985 do roku 2016) působila na Základní škole Františka Kupky v 
Dobrušce jako třídní učitelka, jejími hlavními předměty byly již zmiňované čeština a hudební 
výchova. V příštím roce to bude již 50 let, co se jako gymnazistka stala členkou ženského 
pěveckého sboru Vlasta, kde vzápětí začala pomáhat sbormistrovi Miroslavu Drašnerovi se 
vším, co bylo potřeba. V roce 2003 převzala vedení sboru. Mimo Vlastiček je také členkou 
chrámového sboru v kostele sv. Václava. S úspěchem hrála a hraje ochotnické divadlo. Na 
prknech, co znamenají svět, se pod režijním vedením Václava Čápa představila v legendární 
Noci na Karlštejně, která měla několik desítek repríz, stejně jako v hrách Limonádový Joe, 
Mamzelle Nitouche nebo Zvonokosy. Účinkovala také v inscenaci Světáci, kterou režíroval Jiří 
Holý. Zatím poslední její rolí byla osobitá poštmistrová v autorské hře Jiřího Raichla Orlíčci v 
rybníku. Od roku 2016 tráví volný čas v souboru Svět loutek, který na své scéně v sokolovně 
připravuje pohádky pro naše nejmenší. Dana Friedová je nejen velice kulturní osobnost, ale 
také člověk se srdcem na pravém místě – je členkou týmu dobrovolnic Farní charity Dobruška, 
podílí se na organizaci dobročinných bazárků a Tříkrálové sbírky. Pětadvacet let jezdí na 
skautské tábory nejmenších skautů a skautek coby kuchařka. „To je moje hobby. Pobyt v 
přírodě s nimi mě neskutečně nabíjí,“ říká o další ze svých aktivit. V Junáku je navíc členkou 
skupiny old skautů. … kde při takovém zápřahu bere čas na svá čtyři vnoučátka, která miluje, 
neprozradila, ale je jasné, že si i roli babičky náležité užívá. 

Daniel Hrnčíř (profesionální hasič) Bronzová medaile Za zásluhy o rozvoj města 
Dobrušky. Daniel Hrnčíř nastoupil k Hasičskému záchrannému sboru v Dobrušce v únoru roku 
1999 na pozici hasič. Během následujících let se vypracoval na funkci strojník, pak se stal 
technikem chemické a technické služby a zástupcem velitele družstva. Následně povýšil na 
velitele směny. Na této pozici úspěšně působí už více než deset let. Během své profesní kariéry 
přispěl k rozvoji požární ochrany na území města Dobrušky. Při výkonu služby se podílel na 
záchraně mnoha lidských životů, ochraně životního prostředí a záchraně veřejného i 
soukromého majetku při požárech, dopravních nehodách, povodních, technických zásazích a v 
neposlední řadě i při náhlých zdravotních příhodách osob. Daniel Hrnčíř patří mezi 
nejzkušenější a odborně nejvybavenější členy dobrušské profesionální hasičské stanice, která 
byla založena přesně před 50 lety. Mgr. Marta Bučková (bývalá učitelka na ZŠ Fr. Kupky) 
Bronzová medaile Za pedagogickou činnost a podíl na výchově několika generací. Stále 
neuvěřitelně vitální paní  

Marta Bučková chtěla být učitelkou odmala. 1. září 1950 nastoupila v Hradci Králové 
na nově otevřenou školu – Pedagogické gymnázium, kde po čtyřech letech se samými 
jedničkami odmaturovala. Následovala umístěnka pro 2.–4. třídu na školu v Krčíně, kde se ani 
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neohřála, a od 1. září začala učit ruský jazyk na Základní škole Komenského v Novém Městě 
nad Metují. Ve svých 19 letech zastupovala třídního učitele u 50 žáků 8. třídy, kterým bylo jen 
o pět roků méně. Dálkově si doplnila vzdělání pro učitele II. stupně, které zakončila s červeným 
diplomem. V roce 1959, když se jí narodila první dcera, byla přeložena do svého bydliště, do 
Dobrušky, kde se tehdy otvírala jediná 9. třída v celém okrese a sjížděli se tam žáci ze všech 
škol v okolí: z Opočna, Čánky, Dobrého, Deštného, Bílého Újezda a dalších. Byla jejich třídní 
a vyučovala češtinu a ruský jazyk. Ve škole Františka Kupky strávila krásných 31 let. 
Pracovala, jak sama říká, na plné pecky. Nebránila se novinkám. V období 1976–80 se zapojila 
do celostátního experimentu, jak moderně vyučovat. S 18 žáky své třídy, v níž učila češtinu i 
ruštinu, začala s úspěchem využívat nové formy pedagogické práce a výuky. Ani v seniorském 
věku na vzdělání nezanevřela. S Univerzitou třetího věku začala v Dobrušce a „vydupala“ si ji 
i v Prostějově, kam se s manželem před několika lety přestěhovali. Má za sebou dvacátý semestr 
a po 65 letech druhou promoci v Praze. Netají se svým věkem. V 88 letech využívá předplatné 
do divadla a na koncerty, s klubem důchodců jezdí na výlety a zájezdy, pravidelně se aktivně 
zapojuje do akce 10 tisíc kroků denně a ve své kategorii nemá konkurenci. Prvním žákům paní 
učitelky je dnes 83 let. Oni i ti mladší jí stále píšou krásné dopisy, v nichž vzpomínají, jak byla 
přísná, ale zároveň spravedlivá. 

Ing. Jana Poláčková (zakladatelka a ředitelka Farní charity Dobruška) Stříbrná medaile 
města Za významný podíl na rozvoji kvalitních sociálních služeb ve městě a spádovém území, 
pořádání Tříkrálové sbírky a dalších charitativních akcí. Slovy se dá jen těžko popsat, jak 
významnou osobností dobrušské charity je paní Jana Poláčková. Působení ve Farní charitě 
pojala jako své poslání a s Boží pomocí se jí podařilo vybudovat stabilní prostředí pro fungování 
všech projektů, které Farní charita má. Začátky pro ni rozhodně nebyly snadné, ale každé „ne“ 
bylo pro Janu Poláčkovou spíše jako hnací motor, který jí dokázal vybičovat k tomu, že se 
nakonec vše podařilo a k dobrému obrátilo. Ke všemu přispěla její rozhodnost, skvělé 
organizační schopnosti, ochota obětovat svůj volný čas, spolehlivost, a především láska k lidem. 
Je jen málo lidí, kteří jsou schopni a ochotni podívat se za roh, když vědí, že je tam nečeká nic 
příjemného, mezi ně ale rozhodně Jana Poláčková nepatří. Sama je velmi profesionální a snaží 
se obklopovat lidmi stejných kvalit, aby se charitní dílo mohlo dál rozvíjet a zdokonalovat se. 
Za svůj tým se dokáže postavit a bojovat jako lvice. Počátky charitního snažení Jany Poláčkové 
spadají do roku 2001, kdy jako dobrovolnice začala organizovat Tříkrálové sbírky. V roce 2011 
založila nový právní subjekt s názvem Farní charita Dobruška a byla biskupem jmenována jeho 
ředitelkou. Dnes má profesionální charita 15 zaměstnanců, 6 služebních aut, zajišťuje sociální 
službu osobní asistence, půjčovnu zdravotních pomůcek, potravinovou a humanitární pomoc, 
podporu indických dětí, Tříkrálovou sbírku, bazárky, benefice, vzdělávání a semináře. 
   
Kameny zmizelých rodině Kornfeldových 

Již třetím rokem probíhá v Dobrušce díky iniciativě muzea a průmyslové školy postupné 
odhalování Kamenů zmizelých na paměť obětí holocaustu z našeho města. Letos bylo do dlažby 
chodníku umístěno šest dalších – tři na náměstí a tři Kameny zmizelých pro oběti holocaustu z 
rodin Kornfeldových v Kostelní ulici, aby navždy připomínaly jména obyvatel před jejich 
domovy, do nichž se po válce nevrátili. Rodina Kornfeldova – Rudolf, Hermína a synové Karel 
a Zdeněk – žila po příchodu z nedaleké Skalky od roku 1924 na náměstí v domě čp. 19, kde 
měl otec velkoobchod s potravinami.  

Právě jim spolu s Bedřichem, Annou a Hanou Kornfeldovými z čp. 8 patřila 18. května 
v podvečer pietní vzpomínka. Samotnému odhalení předcházelo shromáždění účastníků v 
synagoze, během něhož byly prezentovány fotografie i dobové dokumenty. Dr. Zdeněk 
Zahradník pak seznámil se zajímavými fakty a zavzpomínal na mnoho neopakovatelných 
setkání s jediným členem první rodiny přeživším šoa – Zdeňkem či jeho potomky.  
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Kamenů zmizelých se opět zúčastnili studenti dobrušské průmyslovky pod vedením 
pedagožky Nadi Pochobradské, kteří jak v synagoze, tak následně před domy na náměstí a v 
Kostelní ulici četli jména obětí. Růže spolu s nimi položili starosta města Miroslav Sixta a 
místostarosta Jan Špaček, modlitbu za oběti přednesla farářka Erika Oubrechtová.  

Na závěr pozvala Pavla Žďárková, vedoucí vlastivědného muzea, zájemce na 
komentovanou prohlídku židovského hřbitova s hebreistkou a kulturoložkou dr. Terezií 
Dubinovou. Ta účastníky mimo jiné upozornila na nejstarší náhrobky a zajímavé detaily, 
vyskytující se na nich, četla hebrejské nápisy a velice poutavě tak zakončila celou akci. 
 
Mezinárodní hudební festival F. L. Věka  

Festival F. L. Věka nabídl v roce 2023 devět koncertů. Historicky poprvé se jeden z nich 
uskutečnil v krajské metropoli, kde v sále Filharmonie Hradec Králové byl vzdán hold 
dobrušskému rodákovi – hudebními skladateli Radimu Drejslovi, od jehož narození uplynulo 
na jaře 100 let.  

Třináctý ročník zahájila nevšední hudba vrcholného baroka v podání vynikajícího 
souboru Barocco sempre giovane. Koncert se uskutečnil 9. září v kostele sv. Máří Magdalény 
v Deštném v Orlických horách a byl věnován 300. výročí úmrtí stavitele tohoto svatostánku 
Jana Blažeje Santiniho-Aichela.  

Také v roce 2023 dostali příležitost mladí talentovaní hudebníci. Tentokrát se společně 
představili houslista Martin Zdvihal a kytarista Tobiáš Krpec. Tito laureáti mezinárodních 
soutěží jsou studenty pardubické konzervatoře a vystoupili 17. září v evangelickém kostele 
v Bohuslavicích.  

V závěru měsíce září se festival vrátil do svého tradičního prostoru - kostela sv. Václava 
v Dobrušce. Hudba Mozarta a jeho geniálního současníka Pavla Vranického, který je někdy 
nazýván českým Mozartem, zazněla během koncertu hobojisty Viléma Veverky spolu 
s Wranitzky Kapelle a dirigentem Markem Štilcem v neděli 24. září. Následně – v Den české 
státnosti – zde vystoupil barokní vokálně-instrumentální soubor Ensemble Inégal, laureát hned 
tří vysokých francouzských vyznamenání za kulturu, jehož uměleckým vedoucím je zakladatel 
Adam Viktora.   

Varhanní slavnost proběhla v klášterním kostele Narození Páně v Opočně v neděli 1. 
října, kde si posluchači vychutnali zvuk nedávno kompletně obnovených varhan. O týden 
později zavítal festival po několikaleté odmlce do Nového Města nad Metují. V kostele 
Nejsvětější Trojice vystoupil Český filharmonický sbor Brno, špička v oboru sborového umění, 
se svým sbormistrem Petrem Fialou, který slavil významné životní jubileum.  
Pestrá dramaturgie umožnila posluchačům vychutnat si také skladby českých velikánů 
Antonína Dvořáka a Bedřicha Smetany v podání renomovaného Smetanova tria, resp. 
v nástrojovém obsazení housle, violoncello a klavír. To vše v Kodymově národním domě 
v Opočně 22. října.  

Koncert k 30. výročí vzniku společnosti Servisbal Obaly, dlouholetého podporovatele a 
partnera Festivalu F. L. Věka, byl naplněn originálně propracovanými aranžemi slavných 
melodií s řádnou dávkou humoru. V moderním sále Společenského centra v Solnici potěšili 
čtyři skvělí violoncellisté, tedy Cello Republic, nejen příznivce této hudební přehlídky. 

Mimořádně slavnostní závěr 13. ročníku byl na programu v pátek 24. listopadu. V sále 
Filharmonie Hradec Králové jsme si společně připomněli 100. výročí narození hudebního 
skladatele Radima Drejsla, který do velkého světa hudby zamířil z Dobrušky a jehož osud 
(zejména konec života) připomíná osud Jana Masaryka. Drejslův Koncert pro klavír a orchestr, 
považovaný odborníky za jedno z našich nejlepších děl 20. století, provedl Karel Košárek a 
Filharmonie Hradec Králové.  

Nad závěrečným koncertem převzala záštitu náměstkyně hejtmana Martina 
Berdychová, která zároveň předala cenu festivalu za mimořádný přínos rozvoji kultury 
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v regionu Stanislavu Kupkovi, členovi Spolku F. L. Věka, jenž svou iniciativou a osobním 
podílem výrazně přispěl k poznání a popularizaci významných hudebních skladatelů 
pocházejících z Dobrušky, Augustina Šenkýře a Radima Drejsla. Je také velmi dobrým 
hudebníkem, jedním ze spoluzakladatelů a současným vedoucím Dobrušského žesťového 
sdružení, které pravidelně vystupuje při významných kulturních událostech v Dobrušce i okolí. 
Jedná se o osobnost opravdu všestrannou. Dlouhá léta vede kroniku domovské obce Mělčany. 
Zabývá se její historií a jeho zásluhou vyšla publikace k 550. výročí vzniku obce a řada 
popularizačních článků. V Mělčanech také spoluorganizuje kulturní život, podílí se na záchraně 
či obnově místních památek.    

Festival F. L. Věka 2023 se konal za finanční podpory Ministerstva kultury, Státního 
fondu kultury a Královéhradeckého kraje. Od počátku projekt významně podporuje město 
Dobruška a dlouhodobě také mezinárodně úspěšná společnost Servisbal Obaly, která letos slaví 
30 let od svého založení. Pořadatelé si váží podpory obcí a měst, v nichž se konají festivalové 
koncerty.  Partnerem 13. ročníku festivalu se stal nově dobrušský pivovar Rampušák.  

Před zahájením a průběhu každého ročníku jsou pravidelně zpracovávány rozesílány 
tiskové zprávy, v nichž jsou uváděni také partneři projektu. O festivalu informují regionální 
média (Rychnovský deník, Orlický.net), odborné a kulturní portály (Klasika Plus, Harmonie, 
Opera Plus, Místní kultura), turistické a informační weby (Kudy z nudy, Destinační společnost 
Orlické hory a Podorlicko, hkregion,cz atd.), samozřejmostí jsou městské zpravodaje 
(Dobrušský zpravodaj, Opočenské noviny). Informace přineslo Radio Proglas. Také v roce 
2023 byly vydány kvalitní propagační materiály – plakáty na jednotlivé měsíce, informační 
leták, programová brožura.     

Pořádající Spolek F. L. Věka věnuje velkou pozornost péči o příznivce festivalu, váží si 
několika desítek abonentů, jejichž počet po době pandemie znovu stoupá a vloni dosáhl počtu 
45. Předprodej vstupenek na jednotlivé koncerty probíhá v celostátní prodejní síti Ticketportál 
a na vybrané koncerty v informačním centru v Dobrušce. Žáci a studenti základních 
uměleckých škol a konzervatoří mají vstup zdarma. Pro majitele abonentek a vstupenek je na 
vybrané koncerty k dispozici zdarma festivalový autobus.  

Třináctý ročník Festivalu F. L. Věka potvrdil úspěšnost hudebního projektu, který 
neustále rozšiřuje své teritorium, co se týče koncertů i posluchačů. Špičková dramaturgie je od 
počátku zárukou vysoké kvality. Posluchači v místech vzdálených od velkých koncertních sálů 
a těles mají díky festivalu možnost zažít vystoupení mezinárodně uznávaných sólistů a souborů.  
Rok 2024, který je Rokem české hudby, nebude v tomto směru výjimkou.        
 
Vánoce 

Poslední listopadovou neděli se za hojné účasti velkých a malých obyvatel našeho města 
uskutečnilo slavnostní rozsvícení vánočního stromu, smrku stříbrného, který na náměstí F. L. 
Věka dopravili pracovníci technických služeb ze zahrady pana Chmelaře z Pohoří. K vánoční 
atmosféře přispěli svým vystoupením žáci hudebního oboru základní umělecké školy i projevy 
místostarosty Jana Špačka a faráře římskokatolické farnosti Emila Hoffmanna. Nadcházející 
adventní čas umocnil rovněž vánoční jarmark v prostorách bývalé Komerční banky a lapidária. 
 Celý měsíc prosinec byl již tradičně naplněn nejrůznějšími aktivitami spojenými 
s adventem a Vánocemi. Již v neděli 26. listopadu, kdy se rozsvěcel vánoční strom, probíhal 
v prostorách bývalé Komerční banky Vánoční jarmark, připravený vlastivědným muzeem. 
 V úterý 28. listopadu uspořádala skupina Jindřicha Černohorského a dětský pěvecký 
sbor ZUŠ Dobruška ve Společenském centru-Kině 70 benefiční koncert pro Páťu. Poslední 
listopadový den se rovněž v kině uskutečnila již tradiční akce Barevná tma. První den měsíce 
prosince uspořádalo dobrušské gymnázium charitativní adventní setkání a Střední škola-
Podorlické vzdělávací centrum zahájila výstavu betlémů. V úterý 6. prosince uspořádala 
městská knihovna Pohádkohraní pro děti od tří do sedmi let a pro děti do tří let pak následující 
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den Hrátky pro prťousky. 6. prosince bylo ještě v Rýdlově vile vánoční posezení a ve velkém 
sále kina vánoční koncert – Noc muzikálových legend, v němž účinkovali Tomáš Trapl, Kamila 
Nývltová, Peter Pecha a Michaela Nosková. 
 Na domašínské návsi se v pátek 7. prosince mohli zájemci podívat na živý betlém, 
zatímco ten dobrušský na náměstí F. L. Věka připravili divadelní ochotníci ze spolku F. A. 
Šubert na 21. prosince. 
 Z dalších akcí stojí za to uvést divadelní hru Splněný slib, kterou předvedly děti z Církve 
bratrské v neděli 10. prosince dopoledne ve velkém sále kina, den předtím proběhlo rodinné 
odpoledne v městské knihovně a neděli zpestřilo ještě loutkové divadelní představení Štědrý 
večer, Adventní zpívání s Ličeňákem u historické kovárny a vánoční koncert Opočenky v kině. 
 Hned dvě akce proběhly také v úterý 12. prosince. V sále ZUŠ to byl adventní koncert 
žáků školy a v synagoze Vánoční setkání s hudbou, zpěvem a vyprávěním, v němž účinkovali 
Petra Marková, Zdeněk Svědík a Jiří Mach.  Příznivce úsměvné nálady potěšilo vánoční setkání 
se Zdeňkem Troškou a písničkami Simony Klímové v kině 18. prosince. O den později 
koncertoval v kostele sv. Václava ženský pěvecký sbor Vlasta. 
 Pak již byly pořady o svátečních dnech. Zejména mladá generace mohla navštívit 27. 
prosince rockový minifest v kulturním domě, v němž účinkovaly skupiny BAND-A-SKA, Čí 
je to vina? a Zloději kol. 
 Závěr roku patřil zejména sportu. V poslední prosincový den to byl již 45. ročník 
Silvestrovského pochodu a v první den nového roku jej následovala také již tradiční cyklistická 
vyjížďka. 
 
3. Hospodářský život, sociální a správní záležitosti 
 
Rozpočet a nejdůležitější stavební a investiční akce ve městě  

Město Dobruška v roce 2023 hospodařilo s rozpočtem, který byl schválen 
zastupitelstvem města dne 19.12.2022 jako schodkový. Příjmy byly ve výši 210.096.940,- Kč, 
výdaje ve výši 319.448.000,- Kč, kdy byly výdaje převyšující příjmy v částce 109.354.060,- Kč 
kryty financováním z prostředků minulých let.  

V rámci roku byl schválený rozpočet upravován, a to prostřednictvím rozpočtových 
opatření, kterých bylo provedeno 21 a jimiž došlo k navýšení příjmů na částku 229.713.140,- 
Kč, dále k upravení výše výdajů na částku 349.064.200,- Kč.  

Skutečná výše obdržených příjmů byla 257.640.309,- Kč, skutečné vynaložené výdaje 
byly ve výši 245.867.681,- Kč, tedy z uvedeného vyplývá, že skutečné obdržené příjmy byly 
vyšší než vynaložené výdaje, a to o částku 11.772.628 Kč.  

K nejrozsáhlejším investičním akcím města v roce 2023 patří: modernizace veřejného 
osvětlení, celkové náklady projektu 3.760.125,82 Kč, obdržena dotace ve výši 2.145.000,- Kč; 
zajištění náhradního zdroje vody, celkové náklady projektu 2.977.894,70 Kč, obdržena dotace 
ve výši 1.775.000,- Kč; rekonstrukce účelové komunikace  Chábory – Mělčany, celkové 
náklady projektu 6.650.131,98, obdržená dotace v roce 2021 3.400.000,- Kč; úprava 
výměníkové stanice – budova MÚ, celkové náklady projektu 3.722.322,52, schválena dotace 
ve výši 1.417.161,- Kč; výstavba víceúčelového hřiště u ZŠ Pulická, celkové náklady projektu 
3.070.953,77 Kč, obdržena dotace ve výši 1.774.777,- Kč. 
 Z dalším důležitých investicí lze uvést: pořízení elektronických úředních desek ve výši 
432.938,- Kč; pořízení sekačky Grillo pro technické služby ve výši 812.829,- Kč; rekonstrukce 
osvětlení v mateřských školách ve výši 626.708,- Kč; rekonstrukce ulice Javorová – vodovod, 
kanalizace ve výši 20.276.811,- Kč. V důsledku totální havárie vozidla technických služeb 
muselo být zakoupeno nové vozidlo ve výši 2.171.950,-  Kč.  

K významným neinvestičním akcím města patřily opravy bytů a bytových domů ve výši 
797.500,- Kč, oprava střechy MŠ Komenského ve výši 115.843,- Kč, opravy provedené na ZŠ 
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Fr. Kupky ve výši 385.692,- Kč, výdaje související s vodním hospodářstvím (vodoměry, 
ventily, hydranty) ve výši 748.252,- Kč.  
 
Městský úřad má novu digitální úřední desku 

V rámci zavádění chytrých řešení má dobrušský městský úřad novou digitální úřední 
desku, která nahradila zastaralé vyvěšování úředních zpráv v papírové podobě na budově čp. 
11. Hlavními nevýhodami dřívějšího způsobu informování občanů byla pracnost a zdlouhavost 
vyvěšování a zejména velmi omezená kapacita prostoru kamenné vývěsky, kvůli níž bylo stále 
složitější umisťovat na ni kompletní materiály.  

Desky jsou na dvou místech – před vchodem do sídla městského úřadu v Solnické ulici 
(čp. 777) a u vchodu do budovy čp. 32 na náměstí F. L. Věka, v níž se nachází informační 
centrum, městská policie a stavební úřad. Ovládání digitální úřední desky je dotykové a zcela 
intuitivní. Z řady nabídek byla vybrána digitální deska o rozměru 49 palců z produkce ostravské 
společnosti Digiday Czech patřící k nejmodernějším na tuzemském trhu. Z mnoha jejich 
předností vyzdvihněme kvalitní řemeslné zpracování, moderní design a provedení odolné proti 
vandalům. Displej je chráněn tepelně tvrzeným ochranným sklem o síle 7 mm s ochranou 
mezerou mezi čelním sklem a displejem.  

Zařízení je voděodolné a prachuvzdorné. Má vlastní inteligentní ventilační systém a 
velmi nízkou spotřebu elektrické energie dosaženou zejména díky úspornému nočnímu režimu, 
při němž dochází ke snížení jasu displeje a zapnutí filtru modrého světla. Nezanedbatelnou 
výhodou desek Digiday Czech oproti konkurenci je jejich flexibilita, neboť společnost si pro 
elektronické desky vyvíjí vlastní software. Bez zajímavosti není ani skutečnost, že pro invalidní 
občany (vozíčkáře) je deska vybavena symbolem, po jehož stisknutí dojde ke snížení ovládání 
obrazovky tak, aby i člověk sedící na invalidním vozíku byl schopen digitální zařízení ovládat. 
 
Technické služby 

Vedle běžné každodenní činnosti stál v roce 2023 před technickými službami 
mimořádný úkol: přestěhovat kanceláře městského úřadu z pěti objektů do jednoho, nově 
upravené budovy bývalé univerzity, která původně sloužila rovněž administrativním účelům 
jako sídlo okresního národního výboru. Nešlo jenom o stěhování nábytku, i když i to byla 
náročná práce. Musely se vyndat a přestěhovat všechny spisy, nábytek se musel rozmontovat a 
na novém místě opět sestavit, případně ještě upravit. Stěhovaly se kanceláře z domů čp. 11, 32, 
26, 629 a 777. 
 Technické služby opravily v tomto roce byly v čp. 671, 672, 690 a 1011. Šlo opravy 
vchodových dveří, prahů, oken, balkónových dveří, WC, kuchyňských linek a střech domů. 
Opraveny a rekonstruovány byly i herní prvky, plot a vstupní branka na dětském hřišti Za 
univerzitou a opravou prošly i přístřešky u cyklostezek. 
 Náročné práce byly také spojeny s přípravou stěhování technických služeb do nových 
prostor u teplárny. Zde proběhlo bourání garáže, úprava elektroinstalace, terénní úpravy, 
montáž a instalace provizorního oplocení, vyklizení a stěhování materiálu z areálu teplárny. 
 Technické služby také částečně vyklidily dvůr a provedly terénní úpravy pro materiál 
z teplárny. Přistavovány a odváženy byly kontejnery na zeleň a stavební odpad podle 
objednávek podniků a občanů. Podle potřeby byly zametány chodníky a komunikace. 
Nezpevněné komunikace se opravovaly kamennou drtí, asfaltovou směsí pak výtluky na 
místních komunikacích. Opravovány byly i dlážděné chodníky. Podle potřeby jsou prováděny 
opravy a údržba odpadkových košů a městského mobiliáře, průběžně je opravováno dopravní 
značení. V zimním období technické služby prohrnovaly a sypaly komunikace podle plánu 
zimní údržby. Průběžně je prováděna údržba a ořez stromů a keřů i úklid spadaného listí. Ve 
vegetačním období jsou sečeny travnaté plochy a zalévány nově vysazené stromy a keře. 
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 Pravidelně byl také uklízen hřbitov, odvážen odpad, sečena tráva a udržovány památné 
hroby. V roce 2023 došlo k vykácení dřevin, které narušovaly okolí hrobů i hroby samotné a 
provedena náhradní výsadba hřbitovní zeleně, na niž byly použity lípy, tisy a buky. Opravena 
byla hrobka Emila Vopršálka. 
 Průběžně bylo prováděno štěpkování a míchání kompostu, který byl vydáván dvakrát 
ročně, pokaždé v množství cca 240 tun.  
 Technické služby také zajišťovaly zázemí velkých kulturních akcí města, stavění stanů 
a pódia, svoz odpadků, dopravu a úklid mobiliáře. 
 V Domašíně byly odstraněny obrubníky, opraveno dětské hřiště, opraven plot u nádrže 
na plyn a prořezány stromy a keře veřejné zeleně v obci. V Křovicích byly vyčištěny a 
vyměněny žlabovky na komunikaci pod kapličkou. V nové ulici Generála Štandery provedly 
technické služby terénní úpravy a napojení z Mírové ulice na nový chodník. V ulici 
V zahradách byly káceny dřeviny, prováděny výkopové práce a terénní úpravy pro pomní 
k Radima Drejsla. Na Holobřízku byl opraven plot a vykáceny nadbytečné dřeviny. Do školky 
byl dovezen nový písek na pískoviště. Na Budíně bylo zlikvidováno staré pískoviště a prostor 
zkultivován. 
 
Proměna areálu bývalé teplárny 

Město Dobruška realizuje projekt „Revitalizace areálu staré teplárny v Dobrušce – I. 
etapa“, který si klade za cíl vybudovat nové zázemí a garáže pro techniku pro subjekt, který 
bude zajišťovat údržbu veřejné infrastruktury. Na demolici stávající teplárny, která již mnoho 
let neslouží svému účelu, a její stav je možno bezesporu označit za havarijní, naváže výstavba 
zázemí pro obecní techniku a zaměstnance a údržbářské dílny. Projekt získal příslib podpory 
Národního plánu obnovy prostřednictvím programu „Regenerace brownfieldů pro 
podnikatelské využití“ ve výši 40 milionů Kč. V úterý 7. listopadu došlo z pohledu projektu k 
velmi významné události. Zhotovitel vzešlý z veřejné soutěže, společnost Průmstav Náchod, s. 
r. o., si za účasti zástupců města Dobrušky a poskytovatele dotace převzal staveniště a prakticky 
ihned započal s jeho přípravou, aby bylo možné co nejdříve zahájit demoliční práce na objektu 
staré teplárny. Proměna areálu tak bude od samotného počátku na první pohled patrná. Celkové 
náklady na realizaci projektu se vyšplhaly na zhruba 58,3 mil. Kč. To v zásadě odpovídá 
předpokladům z počátku roku 2023. Dokončení výstavby a předání díla je plánováno na květen 
roku 2025. 
 
Pečovatelská služba 

Důležitým cílem pečovatelské služby je umožnit setrvání uživatelů služby v jejich 
přirozeném prostředí. V roce 2023 byla pečovatelská služba poskytována celkem 73 klientům. 
Z tohoto počtu bylo 16 klientů příjemci Pnp 3. stupně, 20 klientů má Pnp 2. stupně, 31 klientů1. 
stupně. U těchto skupin uživatelů je podle stupně snížená, nebo výrazně snížená schopnost 
pečovat o svou osobu. Setrvání těchto uživatelů v domácím prostředí je umožněno poskytnutím 
více úkonů, zajištěním většího spotřebovaného času při poskytování úkonů a také spoluprací 
s dalšími poskytovateli sociálních a zdravotních služeb. Vzhledem k tomu, že výborně funguje 
spolupráce s těmito subjekty, je možno zajistit uživatelům komplexní péči, a tím jim umožnit 
zůstat v domácím prostředí. 

Dalším cílem je umožnit uživatelům navštěvovat lékaře, absolvovat rehabilitace, mít 
možnost jednat na úřadech, účastnit se kulturního a společenského života ve městě. Tento cíl je 
naplňován převážně poskytováním zajištěním doprovodu. Doprovod je nejčastěji prováděn 
služebním vozem na místo určení a následným osobním doprovodem uživatele do budovy, na 
jednání, do kanceláře. Tuto službu využívá 12 klientů. V roce 2023 byl tento doprovod 
uskutečněn celkem 144x. Uživatelům služby je také zajištěn doprovod služebním vozem na 
různé kulturní a společenské akce pořádané městem Dobruškou, nebo i soukromými subjekty. 
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Společnost ŠKODA AUTO poskytla v rámci podnikového projektu ŠKODA pomáhá 
Pečovatelské službě Dobruška i v tomto roce nový vůz značky Škoda Octavia pro potřeby 
sociálních služeb. Cílem této aktivity je podpora mobility sociálních služeb, zlepšení kvality 
života a zvýšení dostupnosti služeb. Tento projekt funguje v našem regionu již pátým rokem. 
Slavnostní předání proběhlo v srpnu 2023 za přítomnosti představitelů dotčených sociálních 
organizací, zástupců ŠKODA AUTO a médií.  Nový služební vůz zvýšil dostupnost a kvalitu 
poskytované služby. 

V rámci dalšího vzdělávání byl vytvořen jako každý rok plán vzdělání. V období 
mimořádných opatření v roce 2021 probíhala většina kurzů probíhala on-line v prostorech 
společenské místnosti Pečovatelské služby. Většina vzdělávacích agentur se tomuto 
přizpůsobila i v roce 2023 a tyto on-line kurzy v jejich nabídce převládají.  

Pečovatelská služba využívá tuto možnost a kurzy probíhají on-line ve společenské 
místnosti. V návaznosti na tuto skutečnost je využíván notebook, který je majetkem 
Pečovatelské služby. 

Pečovatelská služba již v roce 2021 navázala spolupráci s MŠ ve Valu u Dobrušky. 
V letošním roce proběhly dvě úspěšné akce. V létě byli klienti Pečovatelské služby pozváni na 
zahradní slavnost, která se uskutečnila v zahradě mateřské školy. Děti si připravily divadelní 
představení, měly nachystané občerstvení, klienti spolu s dětmi vytvářeli věnečky z lučního 
kvítí, které si potom senioři odnesli domů. Před Vánoci připravil Dům dětí a mládeže 
v Dobrušce klientům Pečovatelské služby milé překvapení zhotovením vánočních přáníček a 
krásných svícnů, které byly předány seniorům pracovníky Pečovatelské služby před vánočními 
svátky.  Všechny tyto aktivity naše klienty velmi potěšily a jistě se budou těšit na akce další.  
 
Městská policie 

Městská policie Dobruška byla zřízena dne 1.7.1991 jako výkonný orgán, který 
zabezpečuje místní záležitosti veřejného pořádku v rámci působnosti obce a plní další úkoly. 
Činnost Městské police Dobruška se řídí především zákonem č. 553/1991 Sb., o obecní policii 
v platném znění. I přes změny v legislativě a rozšíření pravomocí zůstává stěžejní úkol pro 
strážníky především v oblasti veřejného pořádku, jenž je hlavní náplní v jejich činnosti. 

Do působnosti Městské policie Dobruška patří v rámci katastru města Dobrušky obce: 
Pulice, Mělčany, Chábory, Spáleniště, Domašín, Křovice a Běstviny. 

V roce 2023 byl personální stav u Městské policie Dobruška stejný jako předchozí rok, 
tzn. ve výkonu, dvě ženy a čtyři muži. V září ukončila pracovní poměr str. Vendula Hrušková 
a tu nahradil str. Denis Pola, který po rekvalifikačním kurzu nastoupil do výkonu 1.12.2023.  
Všichni strážníci vlastní příslušná osvědčení a v souladu s právními předpisy je organizována 
jejich fyzická, střelecká příprava a proškolování.  

Městskou policii Dobruška řídí dle zák. č. 553/1991 Sb., o obecní policii v platném 
znění starosta. Dne 24. října 2022 byl na zasedání zastupitelstva města Dobrušky pověřen 
řízením Městské policie Dobruška dle § 3 zák. č. 553/1991 Sb., o obecní policii v platném znění 
místostarosta Jan Špaček. Vrchním strážníkem je stále Bc. Adolf Soumar. 

Stále pokračují veřejnoprávní smlouvy s městem Opočno a obcemi České Meziříčí, 
Králova Lhota, Přepychy, Rohenice, Pohoří, Olešnice v Orl. horách a Val (Provoz). Na základě 
veřejnoprávních smluv vykonávají strážníci svou činnost v těchto lokalitách v plném rozsahu 
jejich pravomocí. Ze strany starostů k této činnosti nebylo připomínek. Naopak působení 
Městské policie Dobruška bylo hodnoceno velice kladně. Občané těchto obcí stejně jako 
v předešlých letech volají hlídku Městské policie Dobruška k řešení přestupků a obrací se na ni 
i s žádostí o radu nebo pomoc.  

Při každodenní činnosti spolupracují strážníci se složkami integrovaného záchranného 
systému, a to především s Policií České republiky: Asistence u dopravních nehod, silniční 
uzávěry, výpomoc při obtížných dopravních situacích, zástup v řešení oznámení při vytíženosti 
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hlídek Policie ČR, spolupráce na dopravně bezpečnostních akcích, zajišťování míst trestných 
činů, převozy, zadržení řidičů nebo osob ovlivněných alkoholem nebo jinou návykovou látkou 
a další.  
Spolupráce s Hasičským záchranným sborem a sbory dobrovolných hasičů: Asistence u 
dopravních nehod, zajišťování míst požáru proti vstupu nepovolaných osob, asistence u 
technických výjezdů, asistence u otevírání bytu atd. V roce 2023 prošli strážníci společným 
výcvikem na záchranu tonoucího.  
Zdravotnickou záchrannou službou: Asistence u dopravních nehod, transport pacientů 
z výškových pater budov do sanitního vozu, asistence u transportu osob, které jsou pod vlivem 
alkoholu nebo jiných návykových látek do nemocničního zařízení a jsou agresivní vůči 
záchranářům. 
Dále městská policie spolupracuje s Celní správou, Policií ČR odd. cizinecké policie, TS 
Dobruška, správními orgány ORP, Krajskou hygienickou stanicí, místními lékaři, Lesní 
správou, různými spolky přilehlých obcí, skiareály (Skiareál Olešnice v Orl. horách, skiareál 
Juráška, skiareál Číhalka) při zajištění dopravy v okolí areálů v obci Olešnice v Orl. h, kde 
návštěvníci parkují na pozemních komunikacích v jejich blízkosti nebo přímo v obci. Dochází 
zde k znemožnění průjezdu ostatních účastníků provozu, autobusů, pluhů, vyprošťovací 
techniky, Státní zemědělskou a potravinářskou inspekcí a Muzeem a galerií Orlických hor. 
Strážníci úzce spolupracují s archeology při střežení chráněných nalezišť v okolí města 
Dobrušky a dalších obcí, kde se nacházejí vzácné předměty. Občané, kteří nemají řádná 
povolení muzea, se při hledání na takových místech dopouštějí přestupkového jednání podle 
20/1987 Sb. zákona o státní památkové péči. 

Strážníci také velice úzce spolupracovali i s ostatními odbory při MěÚ Dobruška a 
dalšími organizacemi. Obzvláště s pracovnicemi OSPOD, pracovníky odboru dopravy a správy 
vnitřních věcí, jak tomu bylo i v předešlých letech. 

Mezi spolky, se kterými městská policie Dobruška dlouhodobě spolupracuje je Triclub 
Dobruška, kdy strážníci zajišťují bezpečnost silničního provozu při konání cyklistických 
silničních závodů Dobrušského poháru 2023: Silniční časovka Pohoří, Silniční okruhy 
Dobruška a Duatlon Pohoří. 

Strážníci Městské policie Dobruška jsou zařazeni do programu „First responder“, kdy 
může dispečerský software ZZS KHK prostřednictvím speciální mobilní aplikace vyslat hlídku 
k případům život ohrožujících stavů, především náhlé zástavy krevního oběhu. Strážníci jsou 
vyškoleni instruktory ZZS KHK k neodkladné první pomoci a použití AED (automatizovaný 
externí defibrilátor). Mohou poskytnout kvalifikovanou pomoc před dojezdem zdravotnické 
záchranné služby, čímž se výrazně zvyšuje procento záchrany pacienta. Za rok 2023 strážníci 
vyjížděli ke čtrnácti případům. 
V červnu roku 2020 byl na křižovatce ul. Mělčanská a pozemní komunikace č. 298 instalován 
stacionární měřič rychlosti, který snímá nejvyšší dovolenou rychlost na přechodu pro chodce u 
Městského stadionu Václava Šperla. Za rok 2023 bylo na místě zjištěno 9902 přestupků. 
Celkový počet je 49537 přestupků. 

Městská policie Dobruška provozuje celkem 5 kamer v nepřetržitém 24-hodinovém 
provozu. Pracoviště obsluhy kamerového monitorovacího systému je umístěno v budově č.p. 
32 na nám. F.L. Věka. Cílem systému je monitorování veřejného prostranství a to zejména:  

• zvýšení bezpečnosti občanů a jejich majetku;  
• odhalování trestných činů a přestupků;  
• vizuální kontrola rizikových oblastí v záběru kamer; 
• vizuální monitorování bezpečnosti a plynulosti dopravy ve městě. 

Strážníci se opět systematicky věnovali práci s dětmi a mládeží v oblasti prevence 
kriminality. Okruhy preventivních témat se přizpůsobují věku dětí a obsahují například 
bezpečný pohyb venku, rizikové chování v dopravě, šikana, požívání alkoholu, drog a jiných 
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návykových látek, nebezpečí hrozící v kyberprostoru (kyberšikana, netolismus, Blackout 
Challenge), majetková kriminalita a vandalismus. Obsah besed se snažíme přizpůsobovat 
k aktuálním problémům, jako jsou např. kratom, energetické nápoje, HHC, Africký kush, 
Fentanyl. V roce 2023 se besedy rozšířily do dalších škol a školek v blízkém okolí. Oblast 
prevence řeší zástupce vedoucího Bc. Pavlína Kaplanová. Obsah besed byl také rozšířen i pro 
širokou veřejnost. V listopadu byl uspořádán str. Pavlínou Kaplanovou odpolední program 
„Internetem bezpečně“ se zaměřením pro seniory a nástrahy internetu a str. Adolf Soumar 
v prosinci ve spolupráci a Autoškolou Jarkovský uspořádal program k novelizaci zák. 361/2000 
Sb. o provozu po pozemních komunikacích. Dohled nad bezpečným přechodem pozemní 
komunikace žáků u ZŠ Fr. Kupky v Dobrušce zabezpečuje pověřený občan s výpomocí 
strážníků. Dohled nad bezpečným přechodem žáků u ZŠ Pulická v Dobrušce vykonávají 
strážníci Městské policie Dobruška. 

V roce 2023 prošli strážníci proškolením zaměřeným na pomůcku pro pohybově 
omezené občany „schodolez“, který byl použit celkem osmkrát. Tato pomůcka je ve správě 
Městské policie Dobruška a občané si mohou službu, která je pro nemohoucí občany 
poskytována zdarma, telefonicky objednat. 
 
Nejlepší pivo je z Dobrušky 

Nejlepším minipivovarem v České republice za rok 2023 je dobrušský Rampušák. 
Zvítězil v konkurenci 600 minipivovarů vařících ročně do 10 000 hektolitrů piva. Na vyhlášení 
cen Sdružení přátel piva Milan Vedra převzal cenu od prezidenta svazu minipivovarů Michala 
Voldřicha. 
 
4. Kulturní dění  
 
Kulturní zařízení města Dobrušky 

Rok 2023 byl po dlouhé době rokem bez covidových opatření. Opětovný restart kultury 
však nějaký čas trval a příznivě ho neovlivnil ani válečný konflikt na Ukrajině ani vysoká míra 
inflace, která způsobovala už druhý rok po sobě skokové zdražení základních potřeb a služeb. 
Lidé šetřili a kultury se to přímo dotýkalo. Všechny tyto faktory ovlivnily zejména jarní 
divadelní sezónu, kdy se nedařilo zcela vyprodávat velký sál Společenského centra–Kina 70. 
Podzimní sezóna proběhla za již příznivějších podmínek. 

Rok 2023 byl v Dobrušce rokem Radima Drejsla, v tomto roce jsme si připomínali 100. 
výročí narození tohoto dobrušského rodáka a významného hudebního skladatele, ale také 70 let 
o jeho předčasného tragického úmrtí. Uspořádány byly Dny Radima Drejsla, v jejichž rámci 
byl tento hudební skladatel více připomenut veřejnosti a osvětlen jeho sice krátký, ale zato na 
talent velmi bohatý život. Vrcholem Dnů Radima Drejsla bylo odhalení památníku v místech, 
kde stával dům, ve kterém žil. 

V roce 2023 se podařilo uspořádat velké množství úspěšných akcí, ať už tradičních a 
pravidelných nebo množství různých divadelních představení, koncertů, besed, přednášek a 
dalších. Zde je výčet těch nejvýznamnějších: po covidových letech byla obnovena tradice 
konání dětského karnevalu, sál kulturního domu zcela zaplnil koncert Radůzy s kapelou, dalšími 
úspěšnými akcemi byly 11. ročník přehlídky amatérských divadelních souborů Šubertova 
Dobruška, májový koncert, dětská muzejní noc, první ročník akce pro rodiny s dětmi Prďofest, 
přistavení kinematovlaku na nádraží ČD, tradiční nedělní koncerty v Archlebových sadech v 
rámci Dobrušského letního muzicírování, letní kino v prostorách Archlebových sadů, filmový 
seminář Dobrušská filmová klapka i největší akce co do rozsahu, Svatováclavské slavnosti a 
slavnostní večer města Dobrušky u příležitosti ocenění osobností, které se zasloužily o rozvoj 
Dobrušky, dále pak koncert Michala Prokopa a koncert Petra Spáleného.  
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Vrcholem podzimní sezóny bylo bezesporu setkání s módní návrhářkou Blankou 
Matragi, která přijala pozvání do Dobrušky a zaplnila velký sál Společenského centra–Kina 70 
do posledního místa. Jako další úspěšné akce lze jmenovat křest a autogramiádu knihy Jiřího 
Macha a Zdeňka Hlaváčka Kriminální případy z Orlických hor 2, Koncert v barvách podzimu, 
tradiční předvánoční ochutnávku maďarských vín a gastronomických specialit, vánoční 
jarmark a rozsvícení vánočního stromu, rodinné odpoledne v městské knihovně, živý betlém v 
podání místních ochotníků. 
 
Společenské centrum–Kino 70 

Společenské centrum-Kino 70 patří k nejdůležitějším kulturním zařízením ve městě. 
Vedle promítání filmů pro veřejnost zajišťuje celou škálu dalších kulturních a společenských 
akcí, které tvoří nedílnou součást života města. 

K základním úkolům patří provozování audiovizuálních projekcí (promítání všech 
dostupných filmů dle možnosti distribuce v ČR; byly uzavřeny smlouvy s devatenácti 
distribučními partnery pro potřeby běžného promítání a dle stanoveného hracího profilu kina), 
dále pak promítání tzv. ART filmů a hudebních filmů, KF Praha (letní kino, dopolední 
promítání nejen pro seniory, dětské diváky za snížené vstupné a promítání v rámci 
celorepublikového semináře Dobrušská filmová klapka, kinematovlak 2023. 

Kino také organizačně zajišťuje ostatní kulturní akce města (Dobrušské letní 
muzicírování, Svatováclavské slavnosti a další) a jejich fotodokumentaci. Poskytuje rovněž 
služby v oblasti pronájmu (zapůjčení i bezplatné) prostor kina a jeho zařízení včetně 
kvalifikované obsluhy, služby v oblasti reklamy a reklamního promítání (Visia Olomouc), 
včetně místních firem dle zájmu. V neposlední řadě také pečuje o provoz loutkové scény Svět 
loutek v sokolovně v Dobrušce. 

V roce 2023 bylo odehráno 143 filmových titulů, 338 filmových představení, které 
navštívilo 8.109 diváků. V rámci oficiální statistiky vedené Unií filmových distributorů se 
z celkového počtu 1.342 registrovaných kin naše kino umístilo na 190 místě. Průměrné vstupné 
činilo 125,- Kč (včetně letních a nepravidelně hrajících). 

V rámci organizátorské, pořadatelské činnosti bylo uspořádáno množství 
nepravidelných kulturních akcí, divadelních představení, schůzí a výročních oslav. Kino také 
pronajímalo své další prostory (malý sál, klubovna, šatny, velký sál. 

O hlavních prázdninách bylo provozováno letní kino u kulturního domu v Archlebových 
sadech, bohužel za velké nepřízně počasí. Na základě těchto skutečností byla distributory filmů 
poskytnuta částečná sleva půjčovného, i tak bylo odehráno 19 filmových představení s 
návštěvností 233 diváků. 

K provozu digitálního Kina 70 uvádíme nejúspěšnější tituly: Kocour v botách (USA), 
Ostrov (ČR), Přání k narozeninám (ČR), Strážci galaxie (USA), ZIBI (ČR), Tajemství a smysl 
života (ČR), Její tělo (ČR), Lítá v tom (ČR), Avatar II. (USA), Barbie (USA), One man show: 
The movie (ČR).  

V průběhu roku 2023 byly zajištěny další akce, jak komerčního, tak nekomerčního rázu. 
Jednalo se např. o několik vystoupení žáků dramatického oboru ZUŠ Dobruška úspěšně 
reprízované představení (Romeo a Julie, Kytice), Virtuální univerzita třetího věku (pořádá 
místní knihovna 2x v týdnu), pravidelné bohoslužby CB Bystré včetně vánočního divadelního 
představení, úspěšný další ročník akce Barevná tma, Vyhlášení nejlepších sportovců Dobrušky 
za rok 2022, přistavení Kinematovlaku, v měsíci dubnu pravidelná přehlídka amatérského 
divadla Šubertova Dobruška. Další ročník akce filmový seminář Dobrušská filmová klapka 
včetně dvou výstav v dobrušském pivovaře a v malém sále kina. Slavnostní rozloučení žáků 9. 
tříd ZŠ Františka Kupky, slavnostní večer města Dobrušky, vystoupení Junior Big Bandu 
Červený Kostelec, májový koncert, tradiční poděkování koledníkům TKS 2023, dále pak velice 
oblíbené dopolední promítání nejen pro seniory včetně představení k MDŽ. Spolupořádání 
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odhalení památníku Radima Drejsla. Organizace otevření nové ulice generála Štandery. Beseda 
s režisérem Zdeňkem Troškou. V tomto širokém výčtu akcí nejsou zdaleka uvedeny všechny 
zkoušky jak divadelních souborů, dobrušských MŠ, zasedání a školení MZ, jednání o 
záležitostech města, předávání maturitních vysvědčení, schůze komisí, výstavy na malém sále 
včetně vernisáží, zkoušky divadelních i hudebních souborů v působnosti města Dobrušky, další 
velice oblíbenou akcí je ochutnávka maďarských vín, mimořádné představení dokumentárního 
filmu stopy Járy Cimrmana, republiková premiéra dokumentu ZIBI atd.  
 
Osmá Dobrušská filmová klapka 

Dobrušská filmová klapka byla pořádána už poosmé! Tradičně, i když s filmy 
netradičně, jsme se v pátek odpoledne sešli na nádvoří rodinného pivovaru Rampušák, a to už 
od samého začátku za doprovodu vzácných a vážených hostů. Pozvání přijal Miloň Čepelka, 
zakládající člen Divadla Járy Cimrmana, výtvarnice filmových plakátů Olga Vyleťalová, 
hudební skladatel Jan Klusák, režisér a hudební skladatel Patrik Ulrich, režisérka a scénáristka 
Pavlína Moskalyková, filmový sběratel Vítězslav Tichý, vnuk světoznámého cestovatele Jiřího 
Hanzelky a starosta obce Nelahozeves Jakub Brynda, rodinný přítel cestovatelů pánů Hanzelky 
a Zikmunda Petr Novotný i Adam Bernášek, sběratel lidových vozítek zn. Velorex. Ano, i tato 
vozítka byla zde k vidění v souvislosti s natočením úspěšného seriálu Stopy Járy Cimrmana, 
kterému byla věnována výstava Velorex – fenomén nejen čs. filmu s originálními fotografiemi 
z natáčení zmíněného seriálu. O hudební doprovod se postarala žákyně ZUŠ Dobruška 
Veronika Kartousová pod vedením pana učitele Vladimíra Tošovského za přítomnosti 
příznivců, přátel a seminaristů z celé ČR.  

Přijeli ze všech koutů naší vlasti, aby na našem setkání společně vzdali hold 
československému a českému filmu. Celé páteční odpoledne pokračovalo filmovými 
projekcemi a besedami až do nočních hodin v prostorách pivovarské sklepní restaurace. Hlavní 
sobotní program byl již na „filmové půdě“ v Kině 70. Známá jména hostů, kteří přijali pozvání, 
se rozrostla. Dorazil režisér Jan Kačer, producentka Olga Menzelová a herec Pavel Nový. Také 
v kině byla otevřena výstava. Výstava srovnávacích fotografií z cest Hanzelky a Zikmunda. 
Cestovatelské dvojici bylo věnováno celé sobotní dopoledne. Po obědě přišel „na řadu“ pan 
režisér Jiří Menzel, který by se v letošním roce býval dožil 85 let.  

V podvečer si připomněli nejúspěšnější dobu čs. filmu, tzv. Zlatá šedesátá. Ze současné 
filmové, i když ne české, produkce byl promítnut dramatický životopisný snímek Oppenheimer. 
Ten, kdo neměl filmového maratonu ještě dost, mohl zhlédnout film, ve kterém se v poslední 
herecké roli objevil Jiří Menzel – Tlumočník.  

Celé nedělní dopoledne, a kdo vydržel, celý den, svojí návštěvou a povídáním bavil 
zájemce jeden z nejobsazovanějších českých herců Pavel Nový. Vzpomínal na svoje filmové i 
televizní začátky, a ještě v nočních hodinách navštívil dobrušskou historickou renesanční věž, 
kde obdivoval originály mistra Františka Kupky. 
 
Městská knihovna 

Městská knihovna, jakožto součást organizační složky Kulturní zařízení města 
Dobrušky, byla v roce 2023 financována z rozpočtu města. Služby veřejné knihovny byly v 
roce 2023 poskytovány plynule, vyjma obvyklé uzavírky v období vánočních svátků z důvodu 
čerpání dovolených. Za celý rok využilo služeb městské knihovny celkem 18 189 uživatelů (tj. 
návštěvníci půjčoven, uživatelé internetu a návštěvníci kulturních a vzdělávacích akcí), o 2 000 
více než v předchozím období. Přístup k internetu prostřednictvím WIFI užívají především 
teenageři na vlastních mobilních telefonech. Nejvíce využívanými informační zdroji jsou 
především facebookové či instagramové stránky knihovny. Poskytují uživatelům údaje o 
připravovaných akcích, přinášejí potřebné aktuality. Počet návštěvníků webových stránek byl 
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8 686. Kromě toho i nadále čtenáři využívali elektronické informační služby, pokládali dotazy 
knihovníkům prostřednictvím e-mailu či objednávali MVS elektronickou cestou. 

V průběhu roku bylo vyřízeno celkem 42 čtenářských požadavků na vypůjčení knih 
z jiných knihoven a 24 požadavků na zapůjčení vlastních publikací jiným knihovnám. V 
průběhu roku nadále fungovala donášková služba knih, nově byla zavedena služba 
Semínkovna. Ke dni 31. 12. 2023 čítal knihovní fondu celkem 32 445 knihovních jednotek a 
60 titulů periodik (včetně 5 titulů denního tisku). 

Na nákup knih a časopisů byla vynaložena částka 296 056 Kč. Akvizice knižní produkce 
probíhala v závislosti na požadavcích a potřebách čtenářů. Do fondu přibylo 983 nových 
svazků. Úbytek způsobený vyřazením zastaralých, zničených a ztracených publikací činil 283 
svazků. 

V průběhu roku 2023 se do městské knihovny zaregistrovalo 1 065 čtenářů, z toho bylo 
347 čtenářů do patnácti let (tj. zhruba 1/3 z celkového počtu čtenářů). Půjčovny navštívilo 14 
562 uživatelů, zájemců o přístup k veřejnému internetu bylo pouze 169. Uskutečnilo se celkem 
56 411 výpůjček (nárůst o 5 067 oproti roku 2022), z toho 26 246 prolongací. Skladbu všech 
výpůjček tvořily cca z 90 % knihy a z 10 % periodika. 

Městská knihovna Dobruška slouží jako středisková. Do její spádové oblasti patří 19 
knihoven. Síť obsluhovaných knihoven je beze změny a tvoří ji tyto obce: Bačetín, Bílý Újezd, 
Bohdašín, Bystré, Byzhradec, Deštné v Orlických horách, Dobré, Dobřany, Hlinné, Hroška, 
Chlístov, Janov, Kamenice, Kounov, Ohnišov, Podbřezí, Rovné, Sedloňov a Val. V průběhu 
roku 2023 poskytla knihovnice v rámci poradenské a konzultační činnosti pro neprofesionální 
knihovníky 15 osobních konzultací a 28 telefonických nebo mailových konzultací. V rámci 
výměnných fondů bylo během roku 2023 vypůjčeno téměř 56 souborů obsahujících 3 339 
svazků. 

V roce 2023 uspořádala Městská knihovna v Dobrušce celkem 160 akcí, z toho 84 
kulturních a 70 vzdělávacích, dále pak 6 akcí, u kterých nebyla knihovna hlavním pořadatelem. 
Celkový počet návštěvníků uvedených akcí byl 3 458. Stejně jako v minulých letech tvořily 
skladbu akcí především výstavy, přednášky, exkurze a infomační lekce pro žáky mateřských, 
základních a středních škol z Dobrušky i blízkého okolí nebo akce pro děti různého věku. 

Tradičně byla každý měsíc nainstalována nová výstava v prostorách foyer knihovny. 
Největší ohlas měly Výstava Soni Toucové „Keramické pohádkové bytosti, olejomalba, kresba 
pravou mozkovou hemisférou“, výstava Josky Dyntara „Sklo – vitráže - objekty“, výstava 
krajinomaleb O. Novákové „Toulky přírodou“, výstava vyšívaných prací K. Hrychanovské 
„Kouzelný svět vyšívání“, výstava P. D. Solára „Triumf lásky“, výstava fotografií P. Václavka 
„Dubánci“, výstava komiksů L. Horáka „Z myšlenky k dílu, aneb Cesta za komiksem“ nebo 
výstava šperků a obrazů J. Doskočilové „Barvy pro zimní královnu“. 

V průběhu roku 2023 pokračovala také spolupráce městské knihovny s vlastivědným 
muzeem v pořádání cestopisných přednášek, které jsou u veřejnosti velmi oblíbené. Konaly se 
přednášky Chile – nikdy není pozdě (J. Kafky), Camino de Santiago portugalskou cestou (V. 
Mansfeld), Společnost a příroda v Izraeli (T. Dubinová), Island – po stopách horkých pramenů 
(P. Chlum a P. Kvarda), Panama a Kostarika (manželé Márovi), Malajsie (J. Linhart). 

Po celý rok probíhaly dvě pravidelné měsíční akce pro děti v rámci projektu Bookstart 
– s knížkou do života: Hrátky pro prťousky pro rodiče s dětmi do 3 let a Pohádkohraní určené 
dětem od 3 do 7 let. Městská knihovna se jako tradičně zapojila do celostátní akce Březen – 
měsíc čtenářů vyhlášené Svazem knihovníků a informačních pracovníků (SKIP) ČR. V rámci 
této akce bylo pro čtenáře, širokou veřejnost i žáky základních a středních škol uspořádáno 
několik pořadů. Došlo k ocenění nejlepších čtenářů roku 2022 v obou odděleních. Městskou 
knihovnu navštívila spisovatelka Markéta Vítková a připravila si dvě besedy s názvem Jaké to 
je být nevidomý? pro žáky druhých tříd místních ZŠ. V rámci založení nové služby Semínkovna 
přijala pozvání do Dobrušky paní Eva Hauserová a připravila si (nejen) pro místní zahrádkáře 
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přednášku Přírodní zahradničení a domácí semenaření. V březnovém termínu se konala také 
přednáška Dany Beranové Osobní styl a image. Nechyběla ani dětmi velmi oblíbená Noc s 
Andersenem, tentokrát s podtitulem Bez práce není princ, ani princezna! Malí účastníci ve věku 
6–11 let plnili úkoly králů a královen. Zábavný program je seznámil s pohádkovými řemesly. 
Přespávačku v knihovně si všichni pořádně užili. Na konci dubna a na začátku května proběhl 
další oblíbená akce Rande naslepo s knihou. V květnu a červnu se konalo již tradiční Pasování 
prvňáčků na čtenáře. 

Na velké prázdniny připravila městská knihovna pro čtenáře v obou odděleních letní 
čtenářskou výzvu. V letních měsících probíhala v Dobrušce také prázdninová letní hra pro děti 
Městem za Františkem Šubertem za spolupořadatelství vlastivědného muzea, městské knihovny 
a informačního centra. 

V měsíci září se v knihovně konala informační schůzka pro rodiče s dětmi k projektu 
Škola naruby. Během Svatováclavských slavností se knihovna opět prezentovala ve vlastním 
stánku, umístěném na náměstí F. L. Věka v rámci řemeslného jarmarku. Knihovnice tam mimo 
jiné prodávaly knihy a časopisy vyřazené z fondu knihovny. Akce měla znovu velký úspěch. 

V rámci celostátního Týdne knihoven došlo k zahájení dalšího ročníku Lovců perel. 
Opět proběhla burza vyřazených knih a po celý týden také amnestie sankčních poplatků na obou 
odděleních. Na programu byla také zajímavá beseda se spisovatelkou Veronikou Jonešovou. 
V rámci listopadového festivalu Den poezie opět připravila knihovnice z dětského oddělení pro 
žáky ZŠ poetický program. Čtvrté ročníky strávily v knihovně jednu vyučovací hodinu hrou s 
verši na téma Podzimní malování. V listopadu proběhla také přednáška Kateřiny Geržové o 
Léčivých rostlinách v současném životě. Pro zpestření sychravých podzimních dnů si pro své 
čtenáře Městská knihovna v Dobrušce připravila druhý ročník malé literární hry – Pošli to dál… 
vánoční kartičky s přáním do nového roku od čtenářů pro čtenáře vkládané do knih. 

Pro dospělé návštěvníky bylo na prosincovém programu autorské čtení a křest publikace 
Tichá místa s pamětí Jany Melicharové. Také se konal Den pro dětskou knihu, zaměřený na 
rodiny s dětmi. Jim bylo věnováno jedno sobotní odpoledne v knihovně. Rodiče s dětmi zhlédli 
divadelní představení Hrnečku, vař!, poté si mohli společně vyrobit různé vánoční dekorace a 
společně zahrát deskové hry. Na závěr roku proběhla již tradiční akce Vánoce v knihovně. 
Odpočinout od vánočního shonu si mohli přijít čtenáři do Městské knihovny v Dobrušce ve 
dnech 20. a 22. prosince. V oddělení pro dospělé pro ně byla připravena káva či čaj a čerstvé 
cukroví za poslechu vánočních koled.  
 
Virtuální univerzita třetího věku 

V roce 2023 nadále pokračovala spolupráce městské knihovny s Českou zemědělskou 
univerzitou v Praze na projektu Virtuální Univerzity třetího Věku. Výuka obou semestrů 
probíhala prezenční formou za obvyklých studijních povinností. 

V letním semestru studovalo v konzultačním středisku v Dobrušce celkem 74 studentů, 
témata na výběr byla dvě: Čínská medicína v naší zahrádce (42 studentů, tutorka Ing. Jana 
Hedvičáková) a Buddhistické umění Indie (32 studentů, tutorka Mgr. Lenka Grubendzová). 

Během roku proběhly dvě slavnostní promoce v Praze (v lednu a v květnu), zúčastnilo 
se jich celkem 14 studentů. Dne 25. května se konal závěrečný seminář v Kolíně o účasti 42 
lidí z konzultačního střediska Dobruška. 

Následující zimní semestr absolvovalo 75 studentů, kteří ve dvou skupinách studovali 
dvě různá témata – Lesnictví (35 studentů, tutorka Ing. Jana Hedvičáková) a Každodenní život 
v barokních Čechách a na Moravě (40 studentů, tutorka Mgr. Lenka Grubendzová). Dne 14. 
listopadu podnikli studenti středeční skupiny (29 účastníků) exkurzi do Výzkumné stanice 
Opočno. 
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Kulturní dům 
Kulturní zařízení města Dobrušky – středisko Kulturní dům zajišťoval v roce 2023 

kulturní akce a servis pro občany, občanská sdružení a organizace města, ale i ostatní, dle 
předmětu své činnosti jako v předešlých letech. Šlo především o realizace zábavných pořadů, 
koncerty, taneční kurzy pro začátečníky i pokročilé apod. Dále organizoval nebo se 
pořadatelsky podílel na venkovních akcích, jako byly akce Prďofest, Dobrušské letní 
muzicírování, Svatováclavské slavnosti a další. 

Kulturní dům je také místem konání plesů, tanečních zábav, karnevalů a podobných 
akcí. V roce 2023 to byly plesy hasičský, skautský, divadelní, maturitní ples Střední školy-
Podorlického vzdělávacího centra, ples Vojenského geografického a hydrometeorologického 
úřadu, Zástěrková zábava mateřské školy, dětský karneval, pouťová diskotéka, rocková zábava 
a rockový minifest, v sokolovně se uskutečnily dva věnečky kurzů tance a společenské 
výchovy. 

V Kulturním domě se konala i koncertní vystoupení. Účinkovala zde Radúza se svojí 
skupinou, Jásalka Band, Michal Prokop a Petr Spálený se svojí skupinou. Kromě uvedených se 
zde konaly i chůze několika spolků a předávání maturitních vysvědčení Střední průmyslové 
školy, která zde slavnostně zahajovala i školní rok.  
 
Informační centrum  

V roce 2023 chod informačního centra v Dobrušce zajišťovaly 2 pracovnice – Ing. 
Pavlína Šolcová a Ivona Felcmanová. Během roku pracovnice zpracovávaly a zajišťovaly 
propagaci města Dobrušky a akcí pořádaných ve městě. Informace o dění ve městě a v okolních 
obcích a městech každý měsíc zpracovávaly do Dobrušského zpravodaje. 

Průběžně během roku bylo informačním centrem aktualizováno a zpracováváno 
aktuální dění ve městě pro webové stránky města Dobrušky www.mestodobruska.cz – kontakty 
a informace o spolcích ve městě, firmách, službách a turistických cílech ve městě a v okolí. 
Dále informace o kulturním, sportovním a společenském dění ve městě. 

Informační centrum pokračovalo v prezentaci a propagaci městských kulturních akcí na 
sociální síti – Facebook, která je velmi využívaným zdrojem informací. Pracovnice 
informačního centra zprostředkovávaly prostřednictvím svých služeb zasílání emailových 
zpráv o plánovaných odstávkách vody a elektřiny v Dobrušce, dále informace o plánovaných 
kulturních, společenských a sportovních akcích. Po celý rok informační centrum informovalo 
širokou veřejnost o kulturních akcích prostřednictvím obrazovky ve výloze informačního 
centra, v budově Krytého bazénu v Dobrušce a nově také v Kině 70. 

Ke standardním službám, které má informační centrum ve své nabídce, patří i nadále 
kopírování, tisk, laminování, skenování, on-line prodej vstupenek Společenského centra – Kina 
70 v Dobrušce. V průběhu roku informační centrum pořizovalo nejrůznější nové zboží – 
pohledy na zimní i letní turistickou sezónu, různé průvodce Orlickými horami, knihy, magnetky 
apod. Letní turistickou sezónu od června do září s otevírací dobou pondělí – neděle pomohly 
zajišťovat brigádnice Aneta Moravcová, Eliška Balcarová a Jana Bartošová.  

V červenci roku 2023 proběhla kontrola certifikace dobrušského informačního centra 
Asociací turistických informačních center ČR, jejíž je členem. Tato kontrola proběhla bez 
jakýchkoliv připomínek a byla udělena certifikace kategorie B. 

Během letních prázdnin v informačním centru probíhala soutěž ve spolupráci 
s dobrušským Vlastivědným muzeem a Městskou knihovnou – Městem za F. A. Šubertem, 
která byla velmi úspěšná mezi malými návštěvníky. 

V dubnu se pracovnice informačního centra zúčastnily Členského fóra Asociace 
turistických informačních center v Olomouci. V květnu se pracovnice účastnily setkání 
informačních center oblasti Orlické hory a Podorlicko na Novém Hrádku a v listopadu školení 

http://www.mestodobruska.cz
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Destinační společnosti Orlické hory a Podorlicko v Rychnově nad Kněžnou. Celková 
návštěvnost informačního centra v Dobrušce během roku 2023 přesáhla 25 000 osob. 
 
Vlastivědné muzeum 

V roce 2023 došlo k výrazným změnám v personálním obsazení muzea. Bc. Terezie 
Kolářová odešla na počátku roku na mateřskou dovolenou a narodil se jí syn. Nahradila ji Bc. 
Jindra Zelená, která vyhrála výběrové řízení zejména díky své výborné jazykové vybavenosti. 
Vize vedoucí muzea se shoduje se zájmem zřizovatele v postupném vybudování moderní 
instituce, která bude jednak chránit sbírkové předměty v ní uložené, ale bude také sloužit 
k edukaci a zábavě širokému spektru návštěvníků. I z toho důvodu bylo vedoucí muzea Mgr. 
Pavle Žďárkové umožněno formou dohody o provedení práce na pozici edukátorky v kultuře 
pracovat i na mateřské dovolené, na kterou nastoupila na konci června.  

V současnosti má vlastivědné muzeum jako součást organizační složky Kulturní 
zařízení města Dobruška pouze dva stálé odborné zaměstnance. Další pracovníci (průvodkyně, 
edukátorka) pracují na dohody o provedení práce.  

Muzeum má pět stálých expozic: Rodný domek F. V. Heka-Věka, radniční věž 
s expozicí prvotin Františka Kupky, historické expozice na Šubertově náměstí; jejich vstupní 
část je věnována několika významným osobnostem dobrušské historie. Stěžejní část expozice 
tvoří expozice s názvem Příběh města Dobrušky, vyprávějící o minulosti našeho města i regionu 
od nejstarších dob pravěku až po současnost. Poslední, třetí částí je Příběh dobrušské obce 
židovské. Její součástí je i unikátní památka – mikve – židovská rituální očistná lázeň. Prohlídka 
pokračuje v interiéru synagogy, kde několik panelů seznámí návštěvníka s historií dobrušských 
Židů. Dalšími stálými expozicemi jsou Vojenská geografie v Rýdlově vile a expozice v Domě 
Františka Kupky. Muzeum se také stará o zpřístupnění židovského hřbitova. 

V roce 2023 navštívilo stálé expozice více než 8 500 platících návštěvníků. V rámci 
dnů, kdy bylo otevřeno zdarma, pak dalších zhruba 2 000 (bez akcí). V sezóně od května do 
září bylo v rámci krajské výzvy „Středa volá do muzea“ zdarma otevřeno každou první středu 
v měsíci, a dále na Den muzeí a Dny evropského dědictví, tedy se do muzea jistě dostali všichni, 
kteří o to měli zájem. Přes 4 000 malých i velkých návštěvníků se zúčastnilo přednášek v 
synagoze, křtů knih, loutkového divadla, dětské muzejní noci, vánočního koncertu, ale 
především hlavních akcí roku, Dnů Radima Drejsla, Kamenů zmizelých či Dne židovských 
památek.  

Muzeum uspořádalo čtyři přednášky: Island (Pavel Chlum a Petr Kvarda), Společnost a 
příroda v Izraeli (Terezie Dubinová), Dramatik F. A. Šubert (Martin Chadima) a Malajsie (Jan 
Linhart). Pro děti byla vyhlášena výtvarná soutěž na téma Šubertova Dobruška, Pokladovka 
aneb velikonoční putování (ve spolupráci s Církví československou husitskou), Den muzeí 
s programem pro dětské skupiny, Dětská muzejní noc, loutkové divadlo spolku Kozlík a letní 
dětská hra Městem za Františkem Šubertem. 

V synagoze proběhly dva křty knih: Jiří Mach, Kdyby sochy vyprávěly a Jiří Mach-
Zdeněk Hlaváček, Kriminální případy z Orlických hor 2. V rámci Dnů evropského dědictví se 
uskutečnily komentované prohlídky Šubertova náměstí a v prostorách bývalé Komerční banky 
Vánoční jarmark. V synagoze byl Koncert smyčců pražské konzervatoře a vánoční setkání 
s hudbou, zpěvem a vyprávěním. Na dvorku Hekova domku se s létem rozloučil hudební a 
pěvecký Sbor z hor. 

Muzeum připravilo výstavu dětských obrázků ze soutěže Šubertova Dobruška, výstavu 
ke stému výročí narození Radima Drejsla, dále pak výstavy Příběh jednoho domu (ve sklepení 
domku F. V. Heka-Věka), Hrátky z látky, Šikovné ruce, Jiřinky manželů Kolenových a Jan 
Klen – Dobruška před Dobruškou. Předměty z muzejních sbírek byly zapůjčeny na výstavy Ten 
umí to a ten zas tohle v Krkonošském muzeu v Jilemnici a obrazy Věry Jičínské na výstavu 
v Galerii moderního umění v Hradci Králové. 
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 Největším bohatstvím každého muzea a jeho nejdůležitější součástí jsou jeho sbírky. 
Sbírkový fond dobrušského muzea představuje dnes přes 15 000 položek, dokumentujících 
vývoj města a spádového regionu. Jde zvláště o sbírky charakteru etnografického, historického 
a uměleckého. Je zde například soubor prvotin malíře Františka Kupky, unikátní dílo malíře a 
kronikáře Aloise Beera, reprezentativní archeologická sbírka, dokumentující nejstarší osídlení 
regionu, dřevěné plastiky, betlémy, řemeslnické nástroje a výrobky apod. 
 Součástí muzejních sbírek je i bohatý archiv, obsahující především pozůstalosti a 
odkazy nejen místních a regionálních osobností, ale i např. Františka Vladislava Heka, ředitele 
Národního divadla Františka Adolfa Šuberta, nakladatele Jana Laichtera, spisovatele Karla 
Michla a dalších. 
 S rozvojem elektronizace došlo i ke kvalitativním změnám v evidenci sbírek. Dnes jsou 
veškeré muzejní sbírky vedle fyzické formy vedeny i ve formě elektronické, v programu 
DEMUS, vytvořeném Moravským zemským muzeem v Brně, který používá většina českých a 
moravských muzeí. Průběžně jsou tak zapisovány přírůstky nové, a to jak v I., tak i ve II. stupni. 
Dalším kvalitativním stupněm zpracování sbírkových fondů je jejich zpracování vědecké, 
většinou příslušným odborníkem v dané oblasti.  
 V roce 2023 byla pozornost průběžně věnována zpracování několika pozůstalostí – za 
všechny jmenujme historika dr. Josefa Ptáčka, který nás opustil na podzim roku 2021, dále pak 
část pozůstalost Vladislava Balcara či paní Vlasty Ulrychové, které byly darovány muzeu v roce 
2023. Dlouhodobě se věnujeme pozůstalosti Věry Jičínské a Prokopa Laichtera, v roce 2023 o 
to intenzivněji, protože se připravovala retrospektivní výstava v GMU Hradec Králové a mimo 
nás s pozůstalostí pracovala kurátorka doc. Martina Pachmanová.  
 Dobrušské muzeum má z minulosti také zpracován fond archeologie, fond starých tisků 
a fond rukopisů. Při zpracovávání ostatních fondů jsou v první instanci využíváni místní 
dobrovolní spolupracovníci, např. kronikáři, kteří v rámci své práce skenují materiály a 
poskytují je muzeu k použití. Důkladné vědecké zpracování sbírkových fondů je jedním z 
nejzákladnějších předpokladů jejich využití, a to jak pro vědeckou publicistiku a rozvoj 
historického poznání, tak i pro jejich popularizaci.  

Zvýšená pozornost byla také v roce 2023 věnována stabilizaci depozitárního režimu 
sbírky, zejména pak v depozitáři v Domašíně, kde je mimo jiné uložena obrazová sbírka. Na 
podzim roku 2022 byla dokončena poslední fáze instalace nového regálového systému – 
závěsná síta s bezprašným opláštěním k ukládání obrazů ve vertikální poloze, v roce 2023 jsme 
do sít umístili přibližně 50 obrazů, které nám byly vráceny z výstavy Věra Jičínská. V roce 
2023 bylo k restaurování či konzervaci převezeno na základě předávacího protokolu celkem 7 
obrazů, jednalo se o tvorbu Věry Jičínské. 

Sbírkový fond muzea se v roce 2023 rozrostl o 72 nových přírůstkových čísel, celkem 
to představovalo 409 kusů sbírkových předmětů. Jednalo se o část pozůstalosti amatérského 
archeologa Jana Klena, kterou jsme částečně katalogizovali už v roce 2022. Dále bylo do sbírky 
přijato množství starých tisků (náboženské texty a kroniky). Všechny tyto sbírkové předměty 
byly získány darem či vlastním sběrem muzea. Nákupem byla uskutečněna akvizice 11 ks 
velkých marionet Jindřicha Adámka, z nichž bude v roce 2024 uspořádána výstava. Celkově je 
v databázi DEMUS zapsáno 7 465 karet, tedy inventárních čísel. Všechny předměty, 
nacházející se ve sbírce muzea, jsou zapsány v katalogizačním systému DEMUS. 
 Na počátku roku 2023 do muzea přišla nabídka k odkupu souboru loutek Jindřicha 
Adámka. Jednalo se o 11 marionet skutečně impozantních rozměrů 90‒100 cm, které spolu s 
dalšími v rozsáhlé sbírce po léta ochraňoval Kulturní systém VIA PRAGA prostřednictvím 
pana docenta Jana Dvořáka. Muzeum samozřejmě nedisponovalo takovými prostředky, aby si 
mohlo dovolit odkoupit soubor loutek od soukromé společnosti, ale bylo velmi důležité, aby 
loutky neskončily ve veřejné aukci a nedostaly se do špatných rukou, kde by se z uměleckých 
děl mohly stát prostředky ke komerčnímu rýžování peněz. V dotačním řízení Ministerstva 
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kultury byla muzeu přidělena kvóta 88 tisíc Kč, zbylou menší část dofinancovalo město 
Dobruška. Z hlediska koncepce rozvoje sbírky vlastivědného muzea je to velmi významná 
akvizice, pokud navíc uvážíme, že v roce 2024 si připomeneme 150. výročí Adámkova 
narození. 

Projekt „Záchrana fondu malířky a fotografky Věry Jičínské – IV. etapa“ byl zaměřen 
na záchranu obrazové a fotografické sbírky regionálně působící autorky Věry Jičínské (1898-
1961). Předmětem bylo restaurování vybraných obrazů, nákup obalového materiálu a 
digitalizace části rozsáhlého fondu fotografií. Z důvodu nižší finanční dotace nebyly 
restaurovány všechny původně plánované obrazy a prokladových kartonů mezi obrazy bylo 
nakoupeno menší množství, než bylo v původním rozpočtu. 

Odborná knihovna muzea slouží všem zájemcům o historii, zvláště pak o historii 
regionální. V roce 2023 zde bylo registrováno 213 čtenářů. Další desítky knih byly zapůjčeny 
prezenčně badatelům. Přibyli 4 noví čtenáři. Do knihovny přibylo 24 knih, z toho 2 muzeum 
koupilo a zbylé získalo darem. Celkem je v muzejní knihovně 7 510 knih. Podstatnou část 
výpůjček tvoří regionální kroniky a odborná regionální historická literatura, která slouží hlavně 
zájemcům z řad studentů středních a vysokých škol. Knihovna nabízí také možnost oskenovat 
si menší množství materiálu a odnést kopii na flash-disku nebo CD s sebou. Veškeré knihovní 
služby jsou poskytovány zdarma.  

Badatelské zázemí poskytuje muzeum v kanceláři vedoucí v 1. patře, kde je k dispozici 
pracovní stůl a zásuvka pro připojení vlastního notebooku, případně fotoaparátu. Badatelům je 
možno zapůjčit zdarma stativ a po domluvě s vedoucí mohou také využít skeneru či si archiválie 
nafotit. Pro práci s archiváliemi využívají badatelé bavlněné muzeologické rukavice, které jsou 
pravidelně udržovány praním. V muzeu je od roku 2023 pro badatele dostupná wifi zdarma. 
V roce 2023 vyplnilo v muzeu badatelský list 6 nových badatelů, kteří pracovali přímo 
s archivním materiálem. Nové badatelské listy nevyplňují badatelé, kteří s muzeem 
spolupracují dlouhodobě a dochází pravidelně. Celkově muzeum eviduje na 42 badatelských 
návštěv a desítky (přibližně 50) konzultací elektronickou formou (ne vždy badatel vyplňuje 
badatelský list, mnohdy vyžaduje pouze konzultaci). Badatelům byl poskytnut materiál z více 
než 40 kartonů, někteří pracovali také s elektronickým archivem. 

V únoru 2020 byla získána oprávnění ke správcovství facebookového profilu muzea, 
který byl založen v roce 2017, nicméně informace na něm dlouhodobě nebyly aktualizovány. 
Správcem stránky je nyní vedoucí muzea Pavla Žďárková a pravidelně jsou sem umísťovány 
informace o dění v muzeu, fotografie sbírkových předmětů i fotografie z akcí muzea. 
Facebookový profil „Vlastivědné muzeum v Dobrušce“ měl na konci roku 2023 565 (2022: 
508) aktivních sledujících (nárůst o 57 oproti roku 2022), z toho muži 36,40 %, ženy 63,60 %. 
Měsíční dosah příspěvků se pohybuje okolo 4 500.  

Akce muzea i samotné město Dobruška byly propagovány prostřednictvím reportáží v 
dobrušské kabelové televizi. Dařila se i spolupráce s Orlickým týdeníkem, kde vyšlo několik 
propagačních článků k akcím organizovaným muzeem. V roce 2023 bylo natočeno několik 
reportáží (některé nemají svůj záznam v audioarchivu ČRO, proto nebyly evidovány) pro Český 
rozhlas Hradec Králové, na kterých se více či méně podílelo vlastivědné muzeum.  

Pracovníci muzea v roce 2023 každý měsíc přispívali do Dobrušského zpravodaje. 
Vedoucí muzea (na MD) Pavla Žďárková byla v roce 2022 jmenována do redakční rady tohoto 
periodika. Muzeum vydalo monografickou publikaci Stanislava Kupky a Pavly Žďárkové 
Notová osnova (života) Radima Drejsla. 
 
Péče o památky  

Opravy rodného domku F. V. Heka-F. L. Věka čp. 185 pokračovaly předlážděním 
prostoru chodníku před vraty domku, přičemž navržené práce byly dodavatelem, firmou 
STAVOS Dobruška, s.r.o., provedeny v následujícím rozsahu: odstraněny byly dožilé opukové 
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placáky v prostoru pouze před vraty, ponechány chodníkové obruby a dlažební pás pro 
nevidomé a betonový práh pod vraty. Do míst bývalé opuky byla provedena pokládka nové 
betonové skládané historizující otryskané dlažby Presbeton, typ historik. Proveden byl 
odvodňovací kanálek před vraty. Celkové náklady činily 50 000,- Kč vč. DPH.   
 
Dobrušský zpravodaj  

Dobrušský zpravodaj v roce 2023 vycházel tradičně v měsíční periodicitě, barevnosti a 
rozsahu. Všech dvanáct vydání mělo 40 stran. Tisk zajišťovala, podobně jako v minulých 
letech, tiskárna AG-TYP Kostelec nad Orlicí. Od červnového čísla dostal Dobrušský zpravodaj 
novou obálku vycházející z nového vizuálního stylu města.   

Složení redakční rady doznalo v roce 2023 jedné změny, když v červnu skončil ve 
funkci tajemníka městského úřadu a člena redakční rady JUDr. Jan Šťastný. Uvolněné místo 
nebylo obsazeno. Redakční rada pracovala ve složení Leoš Dragúň, Dana Ehlová, Pavla 
Žďárková, Jana Hedvičáková, Jiří Mach a Josef Frýda.   

Obsahově byl Dobrušský zpravodaj vedle tradičních rubrik (Aktuality z města, Zprávy 
z radnice, Z historie, Z kultury, Ze škol, Ze života spolků, Ze sportu, Na návštěvě u sousedů a 
Kaleidoskop) zaměřen na významné události, výročí či akce ve městě. V roce 2023 byly 
publikovány dva seriály: Nejdůležitější události novodobé historie Dobrušky a Beeroviny. 
Únorové vydání vyšlo se šestistránkovou vloženou přílohou Nové odjezdy autobusů 
z Dobrušky 2023.  

Na stránkách Dobrušského zpravodaje byla věnována pozornost Dnům Radima Drejsla, 
při nichž jsme si připomněli sto let od narození dobrušského rodáka, hudebního skladatele, 
klavíristy a dirigenta. Při této příležitost byl odhalen památník Radima Drejsla.   

Zpravodaj informoval textově i fotograficky o slavnostním večeru města s udělením 
medailí dobrušským osobnostem, Tříkrálové sbírce, Dobrušské filmové klapce, slavnostnímu 
otevření ulice Generála Štandery, divadelní přehlídce Šubertova Dobruška, Festivalu F. L. 
Věka, Svatováclavským slavnostem, Měsíci dětí v Dobrušce, Dobrušskému letnímu 
muzicírování, Prďofestu, oslavám 50. výročí založení stanice profesionálních hasičů, oslavám 
100 let mateřské školy v Dobrušce, stěhování úřadu do nových prostor v budově čp. 777 
v Solnické ulici, návštěvě prezidenta Petra Pavla či změně na postu ředitelky ZŠ Františka 
Kupky.   

Z bohatého sportovního života šlo především o florbalový Open Air Cup, Dobrušský 
pohár ve futsalu, Běh městem a oslavy mistrovského titulu žen oddílu národní házené T.J. Sokol 
Dobruška.  
 
Nové regionální publikace 

Dobrušská synagoga byla místem, kde byly pokřtěny nové knihy Jiřího Macha. Ve 
čtvrtek 14. září se zde uskutečnil křest knihy Kdyby sochy vyprávěly. Publikace vypráví o 
kamenných sochách našeho kraje, o jejich historii, tvůrcích i příbězích, které jsou s nimi 
spojeny.  

V úterý 10. října zaplnili synagogu milovníci kriminálních příběhů, aby se zúčastnili 
křtu knihy Jiřího Macha a Zdeňka Hlaváčka Kriminální případy z Orlických hor 2. Pokračování, 
napsané na základě vzpomínek bývalého šéfa kriminální služby a pozdějšího ředitele územního 
odboru Policie ČR v Rychnově nad Kněžnou plk. JUDr. Zdeňka Hlaváčka, opět přibližuje 
případy z jeho kriminalistické praxe. 

„Procházky zmizelým krajem jsou vždy objevitelské. Mnohdy také nostalgické. Jenom 
ve své fantazii můžeme potkávat hospodáře s koňským (a častěji volským) potahem, svážejícího 
úrodu z chudých políček, která rodila spíše kamení než obilí. Příkré horské stráně Sudet a jejich 
travnatý porost bývaly cílem pasáčků koz a ovcí. Ztracený a znovunalezený kraj 
orlickohorských vrchů a jejich bývalých osad zve k dobrodružné a zároveň poetické výpravě. 



 24

Pohostinná náruč tohoto kraje je pro každého otevřená. Snad vás k jeho návštěvě bude 
inspirovat i tato knížka.“ Tato slova vložil Jiří Mach do výstižné předmluvy nové knížky Jany 
Melicharové a Iva Malého Tichá místa s pamětí. Čtenář se v ní setká s třicítkou působivých 
fotografií (Ivo) doprovázených básněmi (Jana). Ožívají v nich příběhy lidí, kteří po generace 
osídlovali horské stráně a doliny – než poválečný vývoj učinil tomuto přirozenému stavu věcí 
ráznou přítrž. Zmizely celé osady i vesnice. Domy i hřbitovy se rozpadly v sutiny.  

Poetické vyprávění slovem i obrazem navozuje subtilní atmosféru zadumané nostalgie, 
v níž ale nacházíme i naději, že osudy obyvatel ztraceného světa našich Orlických hor nejsou a 
nesmí býti zcela zapomenuty. Křest knížky se uskutečnil v pondělí 4. prosince od 18 hodin 
v městské knihovně. 
 
Dny Radima Drejsla 

Poslední dubnový týden si Dobruška připomněla 100. výročí narození a 70. výročí 
tragického předčasného úmrtí Radima Drejsla, dobrušského rodáka, významného hudebního 
skladatele a vedoucího Armádního uměleckého souboru. Vzpomínkový program nazvaný Dny 
Radima Drejsla odstartoval v úterý 25. dubna ve společenském sále Hotelu Dobruška 
přednáškou Stanislava Kupky o životě a díle Radima Drejsla. V jejím rámci zazněly Drejslovy 
skladby v podání Jakuba Šarouna a Ireny Pavlíčkové, početné obecenstvo potleskem odměnilo 
vystoupení ženského pěveckého sboru Vlasta a na závěr si prohlédlo výstavu mapující osobní 
a profesní život jubilanta. Vrcholem Dnů Radima Drejsla pak bylo ve čtvrtek 27. dubna 
slavnostní odhalení památníku v ulici V Zahradách za účasti představitelů města, vojenského 
úřadu a řady hostů. Mezi přítomnými nechyběl ani Pavel Sisr, synovec významného hudebního 
skladatele, dirigenta a klavíristy. Dny Radima Drejsla se setkaly s velkým zájmem odborné i 
široké veřejnosti.  
 
Derniéra plesů na štaflích 

Černě orámovaná pozvánka na dvacátý ples Divadélka Na štaflích jednoznačně 
naznačovala, že tentokrát to bude plesání poslední a rozlučkové. Proto asi nikoho nepřekvapilo, 
když v pátek 24. února přivítal sál dobrušského kulturního domu účastníky stručným 
oznámením: Divadelní ples 2001–2023 se smutečními stuhami a věncem z použité pneumatiky. 

Tyto plesy se po celou dobu snažily dodržovat svůj divadelní charakter – obsahově i 
formálně. Proto měl každý ročník své hlavní téma se vztahem k divadelnímu prostředí. 
Jednotlivé plesy byly věnovány např. loutkovému divadlu, opeře, antickému dramatu, 
filmovému herectví. Některé naopak reagovaly na aktuální společenské události – např. letní 
olympiádu v Athénách, české předsednictví Rady Evropy, blížící se konec světa podle varování 
mayského kalendáře. Hlavnímu motivu byly pak přizpůsobeny i všechny divadelní ukázky, 
kterých byla za ona dvě desetiletí uvedena téměř stovka.  

Divadelní formu podtrhovaly i výzdoby, které měly spíše podobu dekorací a kulis a 
pokaždé byly originálem spoluvytvářejícím jevištní-hrací prostor. To posléze doplňovalo i 
oblečení návštěvníků, které mělo charakter kostýmů, nikoli masek a převleků, a proto plesy 
vždy zůstaly divadelními plesy a nestaly se karnevaly. Vše mělo svůj vývoj. Začalo to v roce 
2001 jako běžný společenský ples, do kterého byly vřazeny čtyři ukázky „štafláckého“ pojetí 
loutkového divadla. Další ročník byl svéráznou poctou geniálnímu ruskému dramatikovi a 
spisovateli N. V. Gogolovi.  

Zásadní zlom pak nastal v okamžiku, kdy na ples, který byl věnován hledání kořenů 
antického divadla a speciálně téměř neznámé klasické řecké komedii, přišli vlastně 
nedopatřením dva mladí lidé v krásných řeckých krojích. Protože se tento nápad velmi líbil, 
nabídli organizátoři v následujících ročnících i ostatním návštěvníkům možnost přijít na 
divadelní ples také v jistých „kostýmech“. K tomu ale bylo nutné stanovit určité téma, které 
vytvářelo jistý společný rámec. Odtud byl pak již jen logický krůček k tomu, že se návštěvníci 
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chtěli aktivně zapojit do programu a účastnit se ho. A tak se na sedmém plese skutečně stali 
společně s pořadateli „účastníky zájezdu“, kteří zažili kromě jiného i nefalšovanou, horkou a 
divokou karnevalovou noc na pláži Copacabana v brazilském Rio de Janeiro. V dalších 
ročnících pak návštěvníci zastupovali státy a národy Evropy, představovali různé společenské 
skupiny doby Karla IV., zpřítomnili jednotlivá historická období z dějin našeho města, které 
tehdy slavilo 690. výročí své první dochované písemné zmínky, a mnohá další zadání.  

Členové Divadélka Na štaflích během dvaceti večerů nabídli ukázky nejrůznějších 
divadelních žánrů – odehráli loutkový striptýz, uvedli Gogolovu povídku Plášť i drama Mrtvé 
duše i ukázky ze Smetanovy Prodané nevěsty, představili Shakespearovo Zkrocení zlé ženy 
stylem tradičního japonského divadla Kabuki i Drdovu Němou barikádu na pantomimickou 
němohru. Ve světových premiérách uvedli např. dramatizaci Nerudovy Romance o Karlu IV., 
dosud neznámý druhý díl Vrchlického Půlnoci na Karlštejně či novelu Stařec a moře Ernesta 
Hemingwaye. Mimo literární či dramatické žánry inscenovali např. vodorovný bungee 
jumping, pověst o Ikarovi a Daidalovi, kteří se při svém letu setkali s Karafiátovými Broučky, 
objasnili princip camery obscury a ve trojrozměrném zobrazení i tzv. zlatého padáku, odhalili 
skutečný význam sousoší Babičky s dětmi Otto Gutfreunda v Babiččině údolí, rekonstruovali, 
kterak OSMané dobyli SEDMihradsko, a mnoho dalších větších či menších, notoricky 
známých, ale někdy i překvapivých námětů.  

Specifickou složkou plesů byla půlnoční tzv. POtančení (jako protiváha obvyklým 
plesovým PŘEDtančením), která obvykle završovala večerní program „tanečně–pohybovou“ 
kreací. Tak se postupně na tanečním parketu vystřídal např. Šavlový tanec, tanec z filmů Řek 
Zorba, Tanec s vlky, Sedm res. Osm statečných, Turecký pochod, valašský kloboukový tanec, 
Moonwalk Michaela Jacksona a další. Na posledním plese při velkém finále všech potančení, 
které propojoval symbolický štafetový kolík, vedle výše uvedených znovu zazněla i Poupata ze 
spartakiády v roce 1985, opět to Evropě řádně osolili za zvuků Ódy na radost, sálem dramaticky 
zaduněla Beethovenova symfonie č. 5 c-moll Osudová, vodní hladinu radostně rozčeřila Žlutá 
ponorka skupiny Beatles a král Karel IV. zase zatančil svůj (eponymní) Charles-ton. Vše 
vyvrcholilo mohutným společným pochodem z Ravelova Bolera, na jehož konci štaf(l)etový 
kolík převzali zástupci mladší ochotnické generace.  

Každý ples byl premiérou a současně svou derniérou. Použité nápady zazářily či 
zablikaly, ale vždy zhasly do zapomenutí. Naprostá většina rekvizit, pomůcek, kostýmů apod. 
obvykle záhy skončila v odpadkových koších či popelnicích, v lepším případě ve skladech, kde 
čekají na další případné použití. Bylo to krásných dvacet večerů.  

 
První ročník Prďofestu 

Poslední červnovou neděli 25. června se na náměstí F. L. Věka uskutečnil první ročník 
PRĎOFESTU – Prďáckého dobrušského festivalu pro rodiny s dětmi. Program odstartovala 
hodinu po poledni písničkářka, skladatelka, textařka a hvězda dětských diskoték Míša 
Růžičková, která letos slaví již dvacet let na hudební scéně, a není mnoho dětí, které by neznaly 
její písničky. Děti pobavila a také vtáhla do svého vystoupení, a tak náměstím zněly písničky 
Sloník Toník, Popeláři nebo Jedeme na výlet. Po svém vystoupení se neúnavně fotila s malými 
návštěvníky, a tak si všichni, kdo měli zájem, odnášeli společnou fotku s touto dětskou hvězdou. 
Následovalo kouzelnické vystoupení Pana Kravaty, profesionálního kouzelníka a baviče. 
Nejedno dítko bylo překvapené z „opravdových“ kouzel, která na podiu v Dobrušce předvedl. 
Závěr odpoledne pro děti patřil dvojici Karol a Kvído, která dětskému publiku zazpívala své 
veselé, hravé a vzdělávací písničky. A opět společně s dětmi zněly náměstím písničky jako Jak 
se hladí hadi, Rýma nebo Pan doktor zub! Kromě hudebního programu na podiu si děti užily i 
doprovodný program, který pomohly zajistit dobrušské volnočasové organizace a spolky. Dům 
dětí a mládeže Dobruška připravil zábavné soutěže, koutek pro nejmenší návštěvníky zajistila 
Městská knihovna v Dobrušce, Základní umělecká škola Dobruška připravila výtvarný 
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workshop včetně malování na obličej, kovář Ondřej Požár předvedl své řemeslo, Sbor 
dobrovolných hasičů Dobruška měl připravený nácvik požárního útoku a jeho členové také 
neúnavně nafukovali balónky pro děti. Děti si užily i skákací hrad a odnesly vtipné fotografie 
z fotokoutku. V podvečer zakončil program PRĎOFESTU koncert kapely Základní umělecké 
školy Dobruška pod vedením pana učitele Vladimíra Tošovského, který byl skvělou tečkou za 
vydařeným odpolednem.  
 
5. Školství  
 
Mateřská škola Jana Amose Komenského 

Všichni pedagogové pracovali podle ŠVP s názvem „Děti, dívejte se“, který se tento 
školní rok inovoval. Bylo pokračováno v projektu PIV – „Předškolákovo individualizované 
vzdělávání“. Tento projekt je zaměřen na diagnostiku dětí. Pomocí nástroje iSophi lze 
identifikovat silné a slabé stránky dítěte a zaměřit se na jeho potřeby. Diagnostika je rozdělena 
do třech kategorií dle věku dítěte (3-4, 4-5 a 5-7 let). 

Ve školním roce proběhl v rámci vzdělávacího programu Malé technické univerzity 
projektový den s předškoláky s názvem „Stavitel města“. Každá lekce s dětmi trvala zhruba 60 
minut. Cílem tohoto projektu bylo rozvíjet u dětí pozitivní vztah k technickým oborům, 
samostatnost, práci ve skupině, logické myšlení, prostorové vnímání a jemnou motoriku. 
(Názvy některých tandemových lekci s dětmi: Stavitel města, Malý architekt, Malý inženýr, 
Stavitel mostů, Malý vodohospodář atd.). Ve spolupráci s Národním pedagogickým institutem 
se v květnu 2023 všechny paní učitelky zúčastnily v budově MŠ Za Univerzitou školení 
s názvem „Pedagogické hodnocení  
 Paní učitelky po celý rok připravovaly dětem a rodičům nejrozmanitější činnosti a akce. 
Září začalo tradičně předplaveckým výcvikem pro předškoláky (10 lekcí). Jako každý rok se 
byli podívat v Domě dětí a mládeže v Dobrušce na výstavu drobného domácího zvířectva, 
lovných ryb a exotického ptactva. Zavítali také do Kostelce nad Orlicí, kde měli možnost 
zhlédnout výstavu v zámecké galerii s název „Imaginárium“. Byla připravena skupinou 
výtvarníků – přátel Divadla bratří Formanů. Děti se mohly dotýkat předmětů, pohrát si 
s hračkami dřevěnými i mechanickými. 

Koncem září si děti užily přátelský a milý výlet do polské mateřské školy. Devatenáct 
děti z předškolních tříd z obou budov mateřských škol vyjelo v pátek 23. září 2022 v doprovodu 
zastupitelů města Dobrušky, vedení MŠ a učitelek do partnerského města Piława Górna. Čekalo 
je vřelé přijetí v místní MŠ Duhová země. Děti prožily krásný den plný sportovního vyžití. 
K vzájemnému setkání obou mateřských škol došlo v rámci projektu „Mladá generace 
překračuje hranice“.  
 Podzimní akce ukončila návštěva Martinských trhů v DDM v Dobrušce. Předvánoční 
atmosféru navodila návštěva Mikuláše, čerta a anděla. Nadcházející adventní dny se nesly 
v duchu vánočních besídek v jednotlivých třídách. V lednu si děti připomněly tříkrálovou 
tradici a v únoru si užívaly karnevalových dnů. Předškoláci se vydali na výstavu do 
opočenského zámku s názvem „Čertí škola“. 
 Blížil se termín zápisu do škol, proto byli předškoláci z obou budov MŠ pozváni do 
základních škol v Dobrušce. Nejprve navštívili ZŠ Františka Kupky a poté i ZŠ Pulická. V obou 
školách je čekalo vřelé přijetí. Prohlédli si prostory školy, nahlédli do tříd, tělocvičny, školní 
družiny i jídelny. Zhlédli také pásmo písniček, básniček a scének, které si pro ně připravili žáci 
1. stupně nebo cvičení na relaxačních míčích či vystoupení mažoretek. Během celého měsíce 
března, měsíce knihy, se děti se svými učitelkami zúčastnily besed v knihovně v Dobrušce.  
 V Kulturním domě města Dobrušky se v sobotu 25. března 2023 uskutečnila tradiční 
Zástěrková zábava pořádaná Spolkem rodičů a přátel MŠ. K poslechu a tanci hrála a zpívala 
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skupina J. K. Band. Nechyběla ani bohatá tombola. Výtěžek z této akce byl věnován dětem 
z MŠ ke koupi hraček, pomůcek aj. 
 26. dubna 2023 se uskutečnil Den otevřených dveří v MŠ. Předškoláci obou budov MŠ 
navštívili 28. dubna a 11. května 2023 Hvězdárnu a planetárium v Hradci Králové. Děti 
v planetáriu doprovázel lektor, který se v jeho povídání zaměřil především na střídání dne a 
noci. Ukázal dětem souhvězdí noční oblohy a pomohl jim najít světové strany podle Severky. 
Virtuálně také navštívily některé planety a další tělesa sluneční soustavy. Dále děti zhlédly 
astronomickou pohádku Polaris a prohlédly si dalekohledy v kopuli. 
 Ve dnech 15. a 16. května 2023 proběhly zápisy dětí do MŠ. Koncem května začaly 
postupně všechny třídy obou budov MŠ jezdit na školní výlety. Třídy mladších dětí zavítaly do 
Častolovic, kde si prohlédly zámek a oblíbený zvěřinec. Třídy předškoláků se vydaly také za 
zvířátky, ale tentokrát do Broumova na Farmu Wenet. 
 Závěr školního roku byl důležitý především pro předškoláky. Děti se svými učitelkami 
nacvičily vystoupení pro rodiče a pomyslně se tak rozloučily s mateřskou školou. Tradičně 
proběhlo slavnostní šerpování dětí. Všechny děti měly také možnost prožít tzv. „svatojánskou 
noc“ (spaní přes noc v MŠ). 
 Učitelky pracovaly po celý rok svědomitě. Vytvářely ve třídách přátelské  
a bezpečné prostředí. Zajišťovaly dostatečné aktivity a činnosti pro celkový rozvoj osobnosti 
dítěte. Při organizaci činnosti vycházely z denního režimu, zároveň ale také reagovaly na 
individuální potřeby dětí. Nové příchozím dětem umožnily postupnou adaptaci na nové 
prostředí. 
 V roce 2023 si mateřská škola připomněla již celé století své existence. V roce 1923 
byla totiž po dlouholetých přípravách, prodloužených i první světovou válkou založena 
v Dobrušce dětská opatrovna, předchůdkyně dnešní mateřské školy. K významnému výročí byl 
ve velkém sále Společenského centra-Kina 70 uspořádán slavnostní večer, v malém sále 
instalována výstava, jejíž část byla věnována historii školky a druhou část tvořila výtvarná díla 
současných žáčků. K výročí byla vydána i publikace shrnující uplynulých sto let. Jejími autory 
jsou Josef Frýda a Jiří Mach. 
 
Základní škola Františka Kupky  

Škola je umístěna ve dvou budovách. Budovu čp. 433 využívají žáci 1. stupně. Nachází 
se zde 11 kmenových tříd, ve kterých se vzdělává 242 žáků dle programu s názvem Zdravá 
škola. Žáci 1. stupně se vzdělávají na jednotné platformě. Pedagogové pro žáky připravují hry, 
webináře, naučné stezky a další výzvy, aby žáci, kteří se vzdělávají distančně, neztratili návyky 
a sociální kontakty. Od 3. ročníku je nabízena výuka anglického jazyka a od 4. ročníku výuka 
informatiky. Ve škole pracuje žákovský parlament, který zajišťuje komunikaci s vedením 
školy.  

Na škole působí školní psycholog a speciální pedagog. Školní je součástí výchovně 
vzdělávacího systému a zabezpečuje dětem náplň volného času po školním vyučování. Děti se 
zde věnují různé zájmové činnosti z oblastí výtvarné, pracovní, literární, hudební a v neposlední 
řadě tělovýchovné a rekreační. Školní družina pracuje v samostatných prostorách v přístavbě 
ZŠ. 

Druhý stupeň ZŠ je umístěn v budově čp. 350. Do ní dochází 224 žáků. Výuka na 2. 
stupni navazuje na vědomosti a dovednosti, které žáci získali na 1. stupni. Od 7. ročníku si žáci 
volí druhý cizí jazyk, a to německý, ruský nebo francouzský. Do výuky anglického jazyka je 
zařazována konverzaci s rodilými mluvčími. Pro žáky jsou připravovány projektové dny, 
autorská čtení, setkání s ilustrátory, tvorba komiksů. Škola pravidelně vydává školní noviny, 
které připravuje redakce složená z žáků 2. stupně. Velmi významnou úlohu v životě školy hraje 
sport. Žáci a žákyně školy obsazují přední příčky v různých sportovních disciplínách, např. 
florbal, atletika, vybíjená. 



 28

Školní rok se od kalendářního liší a není proto možné vždycky postihnout, co se právě 
v uplynulém kalendářním roce všechno ve škole odehrálo. Kromě běžného denního provozu 
uspořádala Základní škola Františka Kupky v Dobrušce celou řadu akcí, které doplňovaly nebo 
rozšiřovaly vzdělanostní obzor dětí, nebo přispívaly ke zlepšení vztahů mezi nimi. 
 Poslední den měsíce ledna byl v souvislosti s předáváním pololetních vysvědčení 
vyhlášen Společenským dnem. Děvčata si oblékla své nejlepší šaty a pozadu nezůstali ani 
chlapci. Ve čtvrté třídě trénovali základy stolování a žáci všech tříd si zopakovali základy 
společenské etikety. 

Škola využila spolupráce s organizací Prostor Pro, o.p.s., z Hradce Králové ke zlepšení 
vztahů mezi žáky ve třídě, kde byla situace ztížena příchodem tří žáků z Ukrajiny. Setkání 
probíhala opakovaně, školu navštěvovaly dvě lektorky a se třídou pracovaly společně s třídní 
učitelkou na nastavování třídních pravidel a na zlepšení vzájemných vztahů. 

Z dalších zábavných společenských akcí zorganizovala škola např. Den šílených účesů, 
který se konal 15. února a 20. tohoto měsíce pak následoval masopust, který přivítaly děti 
z prvního stupně a školní družiny v maskách. 

14. března proběhla na 1. i 2. stupni recitační soutěž ČTYŘLÍSTEK. V kategorii 1. - 2. 
ročník se umístili: 1. místo Miriam Mikulecká 2. A, 2. místo Vojta Černý 2. A, 3. místo Karolína 
Petra Jakubská 1. A. Speciální cenu poroty získaly děti z 1. B za dramatizaci pohádky O veliké 
řepě. V kategorii 3. - 5. ročník se umístili: 1. místo Ema Řezníčková 5. B, 2. místo Kryštof 
Štěpán 4. B, 3. místo Jan Cvrček 4. A, V kategorii 6. - 7. ročník se umístili: 1. místo Míša 
Šťastná 6. A, 2. místo Kristýna Dusílková 6. B, 3. místo Sandra Lhotská, 6. B a Samuel Čisár 
6. A. V kategorii 8. - 9. ročník se umístili: 1. místo Adéla Kumprechtová 9. B, 2. místo Tomáš 
Baláček 9. B, 3. místo Elen Matajová 8. C. 

Ve čtvrtek 16. března navštívili žáci spolu s paní učitelkou Peroutkovou Český rozhlas 
v Hradci Králové. V rámci projektu Příběhy našich sousedů se konal workshop, na kterém si 
zkusili práci moderátorů. Za pomoci profesionála pana Tomáše Peterky sestříhali příběh našeho 
pamětníka. Pan Peterka byl skvělým průvodcem a rádcem ve světě rozhlasu a sdílel s námi své 
zkušenosti a rady. Velký dík patří i tomu, bez kterého by to nešlo - PhDr. Zdeňku Zahradníkovi, 
našemu pamětníkovi. Jeho ochota a vstřícnost sdílet své zážitky byla inspirující. Stejně jako 
jeho vědomosti. 

V tělocvičně školy se uskutečnil výchovný koncert Cimbálové muziky Réva. Páni 
muzikanti ukázali, co všechno se dá zahrát na typické lidové nástroje. Děti si poslechly vše od 
lidovek přes vážnou hudbu a filmové melodie až po rockové skladby. Žáci 1. i 2. stupně si 
koncert moc užili, a dokonce došlo i na tanec. 

Třídy 8. B a 9. B navštívily Prahu. K její návštěvě měly vyhrazený celý den. Po příjezdu 
je čekalo Muzeum fantastických iluzí plné optických klamů, dále průzkum tras historické části 
města a třešnička na dortu v podobě večerní návštěvy Národního divadla. V již společenských 
outfitech tak mohli žáci obdivovat jeho nádhernou polohu na večerně osvíceném vltavském 
břehu s panoramaty Hradčan, jeho velkorysý interiér a činohru Král Oidipus se skvělým 
hereckým obsazením. 

Ve středu 15. března probíhalo v prostorách Střední průmyslové školy v Rychnově nad 
Kněžnou okresní kolo olympiády v anglickém jazyce. ZŠ Františka Kupky reprezentovaly dvě 
žákyně osmých ročníků, Elen Matajová a Kateřina Novotná. Pro obě to byla první zkušenost v 
jazykové soutěži. Její první část byla zaměřena na poslech a porozumění čtenému textu, ve 
druhé části byly testovány konverzační dovednosti soutěžících. Obě reprezentantky školy se 
statečně praly s nelehkými úkoly, ale nakonec je přemohla nervozita a umístily se až ve druhé 
polovině výsledkové listiny. Nicméně obě dívky určitě nasbíraly cenné zkušenosti, které 
nepochybně zúročí v dalších soutěžích. 
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4. dubna byl uspořádán velikonoční jarmark s doprovodným kulturním programem, 
který si připravili žáci školy. Proběhl i velikonoční turnaj, barevné dny, pečení jidášů a další 
zajímavé akce. 

Skvělé odpoledne si 23. května užili automobiloví závodníci a závodnice. Zástupci 
školního parlamentu si pro své spolužáky přichystali tři soutěžní disciplíny, kterých se mohli 
zúčastnit majitelé malých závodních i pořádných terénních vozů na dálkové ovládání. Soutěžilo 
se ve slalomu, v rychlostním závodě i v jízdě v terénu a v každé z těchto disciplín byli vyhlášeni 
tři nejlepší jezdci. První disciplínu ovládl Honza Šuhajda z 5. A, v rychlosti i v terénní jízdě 
však závod opanovala jediná zástupkyně z řad dívek, Karolínka Křečková ze 3. B. 

Veselé i nostalgicky smutné, plné vzpomínek na školu i spolužáky bylo letošní 
rozloučení se žáky 9. A, 9. B a 9. C třídních učitelů Mgr. J. Minaříka, Mgr. K. Hrubešové, Mgr. 
A. Micherové. V dopoledním programu 29.  června proběhlo rozloučení s deváťáky spojené s 
oceněním žáků celé školy za jejich úspěchy a reprezentaci. Odpolední program patřil rodičům 
a pedagogům. Na úvod přivítala všechny třídy i hosty v sále Kina 70 paní ředitelka Mgr. Bc. 
Alena Bačíková. Třídní učitelé neskrývali dojetí nad tak báječnými žáky, které "vypouští" do 
světa. Žákům popřálo vedení školy i třídní učitelé šťastný start do další etapy života. 
Následovala taneční vystoupení tříd. V promítnutých videoprezentacích byly k vidění 
vzpomínky ze školních výletů a aktivit. Žáci představili i svoje další působiště a obory, které 
na ně od září čekají. Na závěr nechybělo předání vysvědčení a šerpování. 

Město Dobruška vypsalo výběrové řízení na místo ředitele/ředitelky školy. V prvním 
výběrovém řízení nebyl vybrán žádný z uchazečů, ve druhém pak paní Mgr. Kateřina 
Kvíčerová, která se stala novou ředitelkou. Dosavadní ředitelka nakonec ze školy odešla úplně. 
 
Základní škola v Pulické ulici  

Rok 2023 probíhal po předchozích letech, které ovlivnil covid, normálním způsobem. 
Nadále škola využívá věcí, které byly „zavedeny“ při covidu – sdílené disky, google učebny 
pro práci v některých předmětech. 

Čtvrtým rokem byla ředitelkou Mgr. Michaela Petráčková. Na pozici její zástupkyně 
pracovala nadále Mgr. Petra Poulová a funkci výchovného poradce vykonávala nově Mgr. 
Martina Hepnarová, DiS.  V září 2023 působili ve škole učitelé: Mgr. Božena Moravcová, Mgr. 
Blanka Maixnerová, Mgr. Markéta Schmoranzová, Mgr. Jiřina Pultarová, Mgr. Jarmila 
Kučerová, Mgr. Lidmila Netíková, Mgr. Petra Fialová, Mgr. Renata Váradiová, Mgr. Marcela 
Veverka Michková a Bc. Petr Tobiášek. Na snížený úvazek učili Jan Chmelař a Mgr. Jarmila 
Matyasiková. Od září posílili sbor Mgr. Veronika Francová (AJ) a na zkrácený úvazek Bc. Petr 
Tobiášek (VO-D).   

Pedagogickou činnost v červnu 2023 ukončili odchodem do důchodu Jan Sedláček a 
Mgr. Alois Žďárek. Na jinou školu přestoupil Mgr. Jan Macek a mimo školství odešla pracovat 
Mgr. Hana Novotná. V srpnu 2023 ukončily pracovní poměr asistentky Martina Svobodová a 
Martina Procházková. Na škole pracovalo v září 2023 sedm asistentů pedagoga – Pavlína 
Novotná Horká (vedoucí asistentka) v 8. A, Lenka Šimonová v 1. třídě, Eliška Semrádová (2. 
A), Michaela Kleinerová (4. A), Jarmila Krkošková (7. B), Jana Nováková (9. B). Novou 
posilou týmu asistentek byla Petra Hájková (8. B). 

Na pozici školního asistenta s úvazkem 4 hodiny týdně působila Magdalena Hlavsová, 
Mgr. Lucie Jarkovská a Mgr. Jarmila Matyasiková. Od února 2023 pracovala ve škole na 20% 
úvazek školní psycholožka Mgr. Barbara Bašková. 

Ve školní družině se žáky pracovaly tři vychovatelky – do konce ledna 2024 Dana 
Effenberková - vedoucí, Magdalena Hlavsová a od září 2023 Eva Petrová. Michaela Hůlková 
nastoupila mateřskou dovolenou. O chod školy a její provoz se starala školnice Libuše 
Procházková. Dále se o školu stará na částečný úvazek pět uklízeček a od ledna 2021 údržbář 
Luboš Petera. Účetní byla nadále Petra Tláskalová. 
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V březnu 2023 měla škola 273 žáků a 7 žáků v zahraničí. V září 2023 nastoupilo do 
školy celkem 280 žáků (nárůst o 7 žáků), kteří byli rozděleni do dvanácti tříd v devíti ročnících. 
V sedmém, osmém a devátém ročníku byly od září 2023 dvě paralelní třídy. Ze zahraničních 
žáků se 3 vrátili, jeden se vrátil a nastoupil na jinou ZŠ a jeden ukončil PŠD. Další dva žáci 
plnili povinnou školní docházku podle §38 školského zákona v zahraničí (Řecko, Polsko). 
V září nebyl udělen žádný dodatečný odklad povinné školní docházky. 90 žáků do školy na 
konci roku 2023 dojíždělo z 18 okolních obcí (nejvíce Pohoří – 23, Podbřezí – 17, Ohnišova – 
7, Českého Meziříčí – 6, Bohuslavic - 7, Opočna - 6, Přepych - 6, Nového Města nad Metují - 
4, Semechnic – 4, Bohdašína – 2 a po jednom žákovi z Bačetína, Černčic, Dobrého, Chlístova, 
Nového Hrádku, Sněžného, Trnova a Valu).  

Školní družina měla v září 2023 tři oddělení a tzv. ranní družinu. V září 2023 byly 
otevřeny tři zájmové útvary: dvě skupiny fléten, 3 skupiny keramiky, jedna skupina hudebně 
dramatická. V rámci preventivních akcí pracuje se třídními kolektivy i s jednotlivými žáky 
školní psycholožka. Proběhly besedy o právní odpovědnosti přímo s pracovníky Policie ČR (p. 
Kacálková pro 6., 7. a 8. třídy v únoru a pro 3. až 5. ročník v březnu). 

Škola spolupracuje s pedagogickou poradnou v Rychnově nad Kněžnou, s vybranými 
třídními kolektivy pracovala Mgr. Moravcová Ženatová. Podpůrná opatření byla od září 2023 
poskytována 42 žákům, 15 jich bylo zařazeno do 6 reedukačních skupin, osm žáků mělo ve 
všech hodinách asistenta pedagoga (celkem v 7 třídách). 10 žáků mělo IVP, 20 žáků mělo 
opatření v rámci běžné výuky.  

Tři hodiny týdně se žáci 3. až 9. třídy učili anglickému jazyku (232 žáků), žáci 7. až 9. 
ročníku si volili jako druhý cizí jazyk ruštinu (44 žáků), nebo němčinu (90 žáků) s dotací dvě 
hodiny týdně. Od září 2023 se začala vyučovat „nová“ informatika. Pro naši školu to velká 
změna nebyla, pouze doplnila náplň hodin a informatika se rozšířila i na 4. ročník, takže od 4. 
do 9. ročníku měli žáci hodinu informatiky týdně. Dopravní výchova ve 4. ročníku se od září 
2023 začala vyučovat jako povinný předmět, žáci strávili 26.5. den na dopravním hřišti v 
Náchodě. 

Z devátého ročníku vyšlo v červnu 2023 26 žáků, z osmého ročníku vyšel 1 žák. Z nich 
2 byli přijati na gymnázium, 17 žáků na střední odborné školy a 8 žáků na střední odborná 
učiliště. Pět žáků bylo přijato do primy gymnázia (hlásilo se 9 žáků).  

Zápis se konal 21. dubna 2023. K zápisu se dostavilo 38 dětí (z toho 7 po odkladu). Bylo 
vyhověno 5 žádostem o odklad. V září bylo v první třídě 26 dětí. 

Škola se účastnila okresních sportovních soutěží pořádaných nejen Asociací 
středoškolských klubů: přespolního běhu v Solnici, fotbalového Grassroots turnaje pro 2. 
stupeň (říjen), florbalu pro chlapce i dívky z 1. a 2. stupně (listopad), žáci 6+7 postoupili do 
okresního kola. V dubnu se osmáci účastnili turnaje v minifotbale a 4+5 byli čtvrtí na 
McDonald Cupu - turnaji ve fotbale. Sami jsme si uspořádali čarodějnický florbalový turnaj 
pro 2. stupeň (28. 4.), 4. a 5. ročník se účastnil čarodějnické vybíjené. Na konci června připravili 
deváťáci pro 1. stupeň atletický den na stadionu. 

Z vícedenních akcí se uskutečnil dvoudenní adaptační kurz pro žáky 6. ročníku na 
Jurášce v Olešnici v O.h. (září 2022) a sportovně turistická třídenní exkurze do Českého ráje se 
sjížděním řeky na raftech a koloběžkami (květen). Ze zahraničních výjezdů se uskutečnila 19. 
4. exkurze do Drážďan a 9. – 18. 6. pobytový zájezd na italské Gargáno. 

Z projektových dnů uvádíme projekt Sportovní den s Poláky v září 2023, Za Babičkou 
do Ratibořic na kolech (9. A  13.6.2023), na úřad práce do RK jela devátá třída koncem září. 
V říjnu navštívili žáci 7., 8. tříd pojízdnou laboratoř ŠkodaAuto Edulab v RK. Při hodinách 
SSV se zapojili do projektu Příběhy našich sousedů, v rámci kterého navštívili v únoru 
rozhlasové studio HK.  V listopadu proběhly projekty s Josefem Lukáškem v 3., 4., 5. a 6. 
třídách, 5. prosince proběhla akce Mikuláš ve škole a 22. 12. Vánoce ve škole (besídky ve 
třídách, výměna přáníček, Putování k betlému a Zpívání na schodech). Žáci prvního stupně 
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vyrazili 21. 12. do Potštejna na program Betlémský příběh. Deváťáci připravili projekt 
Rozpustnost látek pro žáky 4. A (leden). 4. a 5. třídy navštívily v únoru planetárium v HK. 
Vybraní žáci 8. ročníku pracovali v dubnu až červnu na projektu 3D tiskárna, jehož cílem bylo 
připravit projekt pro tiskárnu a odměnou bylo, že nám tiskárna zůstala ve škole jako dar. 
V květnu připravili osmáci projekt Lidské tělo pro žáky 5. A. Projektu Zdravověda se 10. 5. 
účastnili žáci 8. a 9. ročníků. 12. května navštívili sedmáci archeopark Všestary s programem 
Římská armáda a život v Římě. V červnu vystoupili se školním divadlem Lotrando a Habiba 
sedmáci (4x pro spolužáky, jednou pro rodiče. 7. 6. vystoupil taneční kroužek ŠD na přehlídce 
Školy za školou. 

Škola se připojila k projektu Hrdá škola, v rámci něhož se žáci mohli přidat k zajímavým 
aktivitám: Dobrý skutek na Vánoce (výrobky předali žáci 6. r. přímo v opočenském 
alzheimercentru Rudolf na konci listopadu a 9. A se zapojila do akce Krabice od bot), Filmová 
noc s přespáním ve škole (7. A a 7. B v prosinci a 6. B v dubnu), Den dvojčat v lednu, Den 
šílených účesů v únoru. Během roku byl 2x spuštěn e-shop, ve kterém si žáci mohli objednat 
různé oblečení a doplňky s logem školy. 

Po covidové pauze jsme se začali zase postupně vracet k exkurzím do Prahy. Na podzim 
2022 se podařilo uspořádat exkurze pro 7., 8. a 9. ročník, všichni absolvovali návštěvu 
Pražského hradu a Staroměstského náměstí. Jelo se vlakem, nebo autobusem. V říjnu 2023 
vyrazili sedmáci na Pražský hrad a do centra, 8. a 9. třídy prošly Prahu „barokní”, zejména 
Malou Stranu. 

Další akcí, kterou přerušil covid, jsou besídky prvního stupně. V březnu připravili žáci 
dvě vystoupení pro 2. stupeň, dvě vystoupení pro rodiče, jedno vystoupení pro předškoláky 
z MŠ a závěrečné vystoupení bylo nazváno Sami sobě. 

Na konci roku byly opět organizovány vlastivědné poznávací exkurze - turistický výlet 
do Českého ráje s rafty pro 9. ročník proběhl v květnu, osmáci byli na dvoudenní exkurzi ve 
Velkém Dřevíči, sedmáci na dvoudenní exkurzi v Potštejně, 6. A v okolí Dobrušky, 6. B 
v Liticích, čtvrťáci a páťáci v Josefově. Žáci 1. - 3. tříd vyrazili na jeden den do ZOO ve Dvoře 
Králové.  

Z kulturně vzdělávacích akcí se podařilo uskutečnit návštěvu divadelního představení 
ZUŠ Revizor v září, divadelního představení Kytice v Klicperově divadle (8. ročník 
v listopadu), projekce filmu Přání k narozeninám (MDŽ 6. A), představení divadla jednoho 
herce Reného Josefa s názvem Král český a císař římský Karel IV. 11. dubna pro 3. až 9. ročník, 
filmové představení Děti Nagana v kině v dubnu, divadelní představení ZUŠ Romeo a Julie (1. 
6. pro 7. až 9. ročník), divadelní představení ZUŠ Kytice (16. 6. pro 2. stupeň), pasování 
prvňáků na čtenáře v dobrušské knihovně v červnu, návštěva městské knihovny (27. 6. osmáci) 
a exkurze do dobrušského muzea (6. B 22.6.) 

V oblasti vzdělávací se žáci zapojili do soutěží Olympiáda regionálních znalostí (říjen 
2022), Přírodovědný klokan (říjen), Pythagoriáda (listopad) – dva žáci postoupili do okresního 
kola, soutěž IT slot pro 8. a 9. ročník (listopad), recitační soutěž 2. stupně (6. a 7. ročník v 
listopadu), finanční gramotnost (plus okresní kolo v únoru), recitační soutěž 1. stupně (leden 
2023), Pangea (únor 4. – 9. ročník), matematický klokan (březen). V prosinci proběhla školní 
kola olympiád z češtiny, angličtiny a dějepisu, nejlepší žáci reprezentovali školu v kolech 
okresních (žákyně 9. ročníku získala 1. místo v soutěži v anglickém jazyce a účastnila se kola 
krajského, jiná žákyně postoupila do kola krajského v olympiádě z českého jazyka).  Žáci 9. 
třídy připravovali po celý školní rok své závěrečné práce, které 3. a 4. května prezentovali před 
spolužáky z 8. tříd.  

Z dalších akcí lze uvést výstavu LEGO (prosinec), výstavu betlémů dobrušského muzea 
(prosinec), výstavu zvířectva v DDM (září), den na dopravním hřišti pro 4. ročníky v RK (září 
2021 a červen 2022), exkurzi do laboratoře gymnázia pro 9. ročník (březen), beseda o Austrálii 
pro 9. ročník v dubnu, fotografování jednotlivců z 1. stupně (říjen) a třídních kolektivů (květen), 
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Škoda Auto Edulab pro 8. a 9. ročník (říjen), Den techniky pro ZŠ v Rychnově (7. třídy v 
červnu), Martinské trhy v DDM (listopad), Den Země pro 3. A v DDM (duben), den otevřených 
dveří v ZD Dobruška (červen - 5. A, 9. A, 9. B). Čtvrťáci v rámci Dne Země vypouštěli ryby v 
Mělčanech a deváťáci sázeli stromky v Pulicích. 4. května proběhla ukázka dravců Seiferos pro 
celou školu. O odpovědném zadlužování besedovali osmáci v rámci finanční gramotnosti 
v červnu.  

Školní družina uspořádala 31. 10. Halloween, 9. 12. Čertovský den v ŠD, 17. 2. 
družinový karneval, 28. 4. čarodějnické odpoledne v ŠD, 22. června Den dětí ve školní družině 
a v posledním školním týdnu tradiční bowling.  

Závěr školního roku patřil vždy tradičnímu vystoupení žáků deváté třídy v sále školy, 
kterým se rozloučili se školou a učiteli. Dopoledne proběhlo vystoupení pro spolužáky, kterému 
předcházelo společné ohlédnutí za rokem 2022/2023 s oceňováním. Odpoledne vystoupili pro 
rodiče a učitele. 

Během celého roku probíhalo i vydávání školního časopisu – poslední ročník nesl název 
Textíky a vyšla celkem 4 celobarevná čísla. V soutěži Školní časopis roku 2023 obsadil 1. místo 
v krajském kole a 8. místo v celostátním finále. 

Školská rada projednala 20. 2. 2023 výroční zprávu o hospodaření a změny ve školním 
řádu. 24. 10. 2023 projednala výroční zprávu o činnosti, ŠVP a řády školy. Od 14. 3. 2023 došlo 
ke změně ve složení rady. Zřizovatel oznámil škole změnu na pozici člena školské rady; Petr 
Sadovský ukončil práci k 13. 3. 2023, Jan Špaček byl členem rady od 14. 3. 2023. Jako host se 
účastnil již únorové schůzky. Všechny informace (třídní důvěrníci, přehled bodů 
projednávaných radou na schůzkách) byly zveřejňovány na stránkách školy. Od února 2019 
působí při škole Klub přátel školy Pulická, z. s. Druhým rokem pracuje na škole žákovský 
parlament. 

Škola umožnila žákům účast v celostátních srovnávacích testech agentury SCIO 
(Národní testování – 9. ročník, 6. ročník). V říjnu testovala ČŠI tělesnou zdatnost žáků 3. a 7. 
ročníků. V květnu proběhlo testování Českou školní inspekcí v páté třídě (čtenářská 
gramotnost, dovednosti usnadňující učení). V lednu 2023 proběhlo interní testování žáků 5. 
ročníku.  

6. září 2023 proběhla ve škole veřejnosprávní kontrola se závěrem: Z pohledu 
kontrolujícího bylo nakládání s finančními prostředky lepší než u většiny srovnatelných 
příspěvkových organizací obdobné velikosti. Od 12. do 14. prosince 2023 probíhala ve škole 
kontrolní činnost České školní inspekce. 

Základní škola v Opočenské ulici  
Základní škola v Opočenské ulici slouží dětem se závažnými poruchami učení, pro které 

nemohou navštěvovat jiné základní školy. Škola má čtyři třídy a dvě oddělení školní družiny. 
Navštěvuje ji 27 žáků, kterým se věnuje šest vyučujících, dvě vychovatelky, sedm asistentek 
pedagoga na částečné úvazky, jedna osobní asistentka a čtyři nepedagogičtí pracovníci na 
částečné úvazky. 
 Ve spolupráci se Spolkem přátel Naší školy jsou organizovány i zájmové kroužky: 
taneční, keramický, hudební (flétna), kroužek informatiky a mladých zdravotníků. Při škole 
pracuje rovněž školská rada. Ředitelkou školy je Mgr. Andrea Stonjeková, její zástupkyní Mgr. 
Lenka Jonášová. 

Velká pozornost je věnována prevenci rizikového chování. Na toto téma jsou pořádány 
besedy a přednášky, včetně besed s policií ČR. Děti jsou orientovány k nejrůznějším pozitivním 
volnočasovým aktivitám. Zařazována je i etická výchova a zábavně naučné programy, týkající 
se této oblasti. 
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Žáci školy také absolvovali několik exkurzí s nejrůznějším zaměřením. Šlo např. o 
exkurzi na pracoviště Veřejného požárního útvaru v Dobrušce, zážitkový program v pevnosti 
Josefov, nebo exkurzi v závodě Škoda Auto v Kvasinách. 

Důraz je kladen i na enviromentální výchovu žáků. Zúčastnili se akce Ukliďme 
Dobrušku, aktivit Domu dětí a mládeže v rámci Dne Země, exkurze na statek u Firešů ve Valu, 
výstavy drobného zvířectva, lovných ryb a exotických ptáků v Domě dětí, sokolnických 
slavností v Opočně či projektového dne mezinárodní organizace A Rocha v Dobrém, 
zaměřeného na brouky. 

K dalším aktivitám patřil například maškarní rej, Den šílených účesů, projektový den 
Cestujeme po Evropě, vynášení Moreny, jarní zvyky a tradice, drakiáda, dýňování, Mikuláš, 
návštěva vánočních trhů a Martinského jarmarku, nebo akce zaměřené na čtenářskou 
gramotnost, pořádané ve spolupráci s městskou knihovnou. 

Značná pozornost je věnována dětem ze sociálně znevýhodněných rodin. Škola je 
zapojena do několika programů a projektů, které se věnují této oblasti. 

Žáci školy se zúčastnili také nejrůznějších soutěží. V oblasti výtvarné výchovy to byla 
soutěž Šubertova Dobruška, floristická soutěž, krajská soutěž o nejzdařilejší dílenský výrobek, 
výtvarná soutěž ke Královéhradeckým krajským dožínkám, výtvarná soutěž Radost v Kolíně a 
výtvarné soutěže Dívej se a kresli a Světlo Vánoc Domu dětí a mládeže v Dobrušce. 

Ze sportovních soutěží šlo o Jaroměřskou hokejku, T-mobil olympijský běh, sportovní 
desetiboj v Kostelci nad Orlicí, atletický čtyřboj, dopravní soutěž v Náchodě a sportovní 
v Jaroměři. Děti se zúčastnily i zdravotnické soutěže v Úpici a zdravovědných soutěží 
v Náchodě. 

Čtyřikrát v každém měsíci od října do května dochází do školy klinická logopedka a 
pracuje se žáky s narušenou komunikační schopností. Žákům, kteří to potřebují, věnuje i 
fyzioterapeutka, která dochází do školy od září 2023. 

V roce 2023 došlo z důvodu bezpečnosti žáků k výměně skleněných výplní vnitřních 
dveří za drátosklo. Během hlavních prázdnin letošního školního roku proběhla investiční akce 
zateplení stropů budovy školy. 
 
Gymnázium 

V roce 2023 navštěvovalo dobrušské gymnázium 333 žáků, kteří studovali ve dvanácti 
třídách.  První pololetí u nás strávil hoch z Turecka v rámci mezikulturní výměny zaštítěné 
organizací AFS Praha. Od února jsme vzdělávali dívku z Thajska. Se zahraničními studenty 
máme zkušenosti, do budoucna se však těchto výměn naše škola vzdá, protože studijní potenciál 
zahraničních studentů a jejich úsilí se už nějakou dobu neslučují s profilem našich žáků a námi 
investovaná snaha naučit cizince základům češtiny se nesetkává s patřičnou odezvou na druhé 
straně. Dalšími žáky ze zahraničí, kteří s námi strávili nějaký čas, byli studenti z partnerských 
škol účastnící se dvou projektů Erasmus+ s ekologickou tématikou, které jsme v roce 2023 
ukončili.  

V rámci těchto projektů jsme v týdenních cyklech poslali deset našich žáků se čtyřmi 
pedagogy do Chorvatska a Rumunska, kde absolvovali připravený program. Na čtyři desítky 
našich žáků mohlo díky těmto aktivitám v minulých třech letech vycestovat a získávat 
zkušenosti z cizích států EU. Štědrá dotace pokryla nejen jejich cestovní náklady ale i nákup 
materiálu, jenž jsme k realizaci našich aktivit v místě potřebovali. Díky nadšení 
zainteresovaných pedagogů jsme do projektů zapojili hodně dětí - mohly adaptovat velmi starý 
jabloňový sad v Bohuslavicích, sázet v něm nové stromy, sklízet úrodu ovoce a naučit se 
moštovat jablka. Žáci se starali o ježky ve školním parku, kompostovali biologicky rozložitelné 
zbytky, měli možnost kroužkovat volně žijící ptáky a stavět pro ně budky, spolupracovat 
s odborníky-ekology i vědci z AV a mnoho dalšího.  



 34

Školu tvoří samozřejmě také její personál. Je stále těžší získat nové zainteresované 
kolegy, protože dobří učitelé na trhu práce chybí. V současnosti zaměstnáváme čtyři pedagogy 
na zkrácený úvazek, což je jistě chvályhodné, ale pro školu velmi nevýhodné v organizační 
oblasti. V průběhu roku 2023 dala výpověď psycholožka, která získala zaměstnání na vyšší 
úvazek na jiné škole, a nepodařilo se získat náhradu, což je pro gymnázium citelná ztráta. 
Psychický stav žáků se totiž výrazně mění k horšímu, máme ve škole případy sebepoškozování, 
úzkostí, sociálních fóbií, apod., které jsou vyvolány nejrůznějšími okolnostmi (neutěšené 
rodinné poměry, genetika, strach ze školního neúspěchu, špatné mezilidské vztahy v kolektivu, 
atd.). Jedná se sice o jednotlivé případy, které se snažíme aktivně řešit, ale přesto je tento stav 
velkým problémem pro personál i pro budoucí život těchto žáků.  

Zásadním výstupem naší práce jsou vždy maturitní zkoušky. V letošním školním roce 
byly maturitní zkoušky organizovány podle standardně zveřejněného legislativního rámce.  Ve 
státní části žáci konali didaktické testy z českého jazyka a výběrově z matematiky nebo cizího 
jazyka. Žáci byli hodnoceni stupněm uspěl/neuspěl s určitým procentuálním vyjádřením 
úspěšnosti u zkoušky.  

V profilové části konali žáci v naší škole zkoušku ze dvou předmětů a také ústní zkoušku 
a slohovou práci z českého jazyka, související se státním zadáním. Cizí jazyky byly hodnoceny 
na základě ústní zkoušky a písemné práce. Celkově lze maturitu hodnotit jako velmi úspěšnou 
s dobrými i nadstandardními výkony. Pouze u jednoho žáka jsme zaznamenali 2 neúspěšné 
profilové zkoušky ze zeměpisu a ZSV, které však v opravném termínu proběhly už bez 
problémů.  Dvě žákyně neuspěly ani u opravného didaktického testu z matematiky a jsou 
přihlášené k druhé opravné zkoušce v květnu 2024. 

Protože nás 5. července 2022 zasáhla havárie na vodovodním řadu, kdy se ve 3. 
poschodí uvolnil ze zdi kohoutek a valící se tlaková voda v době státního svátku poškodila 
všechna poschodí západního křídla včetně kanceláře a ředitelny, pokračovala do konce března 
2023 rekonstrukce budovy. Přestože podobnou zkázu bychom už znovu zažít nechtěli, je třeba 
přiznat, že interiér školy se díky novému nábytku i vyměněným parketám výrazně pozvedl. Ve 
vylepšování studijních podmínek jsme pokračovali v průběhu celého roku, do žákovských šaten 
byly pořízeny nové polstrované lavice, křesílka a stolky, aby zde žáci mohli trávit čas volna. 
Bylo nakoupeno i hodně nového nábytku také pro kabinety učitelů. 
 
Střední průmyslová škola elektrotechniky a informačních technologií 

Školní rok 2022/23 byl zahájen až v pondělí 5. září 2022. Vše se vrátilo do starých 
známých kolejí a školní rok byl slavnostně zahájen v kulturním domě v Dobrušce. Nejprve 
slavnostně přivítali studenty prvních ročníků a posléze i studenty vyšších ročníků.  

V tomto školním roce nastoupilo k řádnému studiu 333 studentů, do dvanácti tříd. 
Z toho tvořili 3 třídy oboru Elektrotechnika a 9 tříd oboru Informační technologie. Ve škole 
působilo 36 učitelů, v domově mládeže 3 vychovatelé a 12 nepedagogů. 

V tomto školním roce proběhl, po tříleté coronavirové pauze, zájezd do Anglie. Padesát 
studentů se svými pedagogy vyrazilo přes Belgii, Nizozemí a dále trajektem na studijní zájezd 
do Anglie. Nejen pěkné počasí ale i mnoho zážitků a zkušeností si studenti přivezli.  

Lyžařský kurz v tomto školním roce proběhl již zcela normálně – tedy s týdenním 
výjezdem do Krkonoš. Kurz proběhl v lokalitě Malá Úpa – Spálený Mlýn, tedy Krkonoše. Přes 
časný termín, od 11. do 16. prosince, bylo opravdu krásné počasí, a dokonce se objevil halo jev. 
Což je zajímavý fyzikální jev – optický efekt slunce.  

Studenti byli i letos úspěšní. Největší úspěchy v tomto roce zažili v programování a 
sportu. Největší úspěch bylo vítězství Lukáše Hájka a Petra Fialy v mezinárodní kybernetické 
soutěži. Ta proběhla v Polsku na University of Science nad Technology Wroclaw. Soutěž se 
jmenovala Cybertron – a studenti si prověřili diagnostiku systémů, hacking a obranu 
informačních systému. Ta samá dvojice pak na obdobné soutěži v Čechách na Hackatlonu 
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v Hradci Králové obsadila krásné druhé místo. Ze školy byl také vítěz přespolního běhu na 
okresní úrovni – Šimon Maidl. Studenti se zúčastnili mezinárodní jazykové soutěže Best in 
English. Škola skončila 335 v Evropě a 6. v Královehradeckém kraji 

Na podzim se škola stala školou Paměti národa a byla tak oceněna za aktivní spolupráci 
s Pamětí národa. Na slavnostním večeru v Praze obdržela pamětní certifikát. 

Na podzim proběhla výměna starého nábytku za nový v Domově mládeže. Vyměnilo se 
55 postelí a skříně. Praktická výuka v tomto školním roce proběhla ve firmách Antolin Lipovka 
a KBA Grafitec v Dobrušce.  

Po dvou letech se opět rozsvítily a rozezněly prostory Kulturního domu v Dobrušce a 
proběhla školní Akademie. V březnu 2023 proběhla výstava prací studentů – fotografií a 
obrazů. Název byl Tvorba našich studentů a pokroky našich absolventů. Výstava byla 
instalována v prostorách dobrušské knihovny.  

Škola spolupracovala s městem Opočnem a vytvořila videoprůvodce „Opočno očima 
mladého člověka“ pro tamní potřeby. Studenti se opět zúčastnili dalšího slavnostního odkrytí 
Kamenů zmizelých. 

V květnu školu navštívil Edubus – což je ojedinělý projekt pro popularizaci 
polytechnický předmětů. Studenti se zúčastnili workshopů a pracovali s infrakamerou, 
digitálními mikroskopy. 

V červnu se uskutečnilo i první televizní vysílání na škole. Studenti si ho sami 
zorganizovali a provedli. Mohli se seznámit s výsledky jiných studentů, byla oceněna jejich 
práce i celoroční úsilí.  A byla to velká zábava. 

V tomto roce konalo maturitu 77 studentů, z toho 10 prospělo s vyznamenáním, 60 
prospělo a sedm neprospělo. V září ze sedmi byli tři úspěšní a čtyři čeká jarní termín.    
 
Střední škola – Podorlické vzdělávací centrum  

Nový rok 2023 začala škola s 316 žáky. V tomto měsíci zároveň úspěšně obhájila ISO 
9001, který ji i nadále zavazuje k vysoké kvalitě vzdělávání a k výchově při přípravě na 
povolání v technických studijních a učebních oborech.  

V polovině ledna pak opět skupina studentů vyrazila lyžovat do rakouských Dolomit. 
V únoru se do školy přijel podívat senátor Jan Grulich, který hlavně obdivoval novou školní 
budovu pro odborný výcvik a její moderní vybavení. V tomto měsíci studenti podnikli několik 
exkurzí, a to do Brna do VUT a do Microsoftu Praha. 

Březen již několik let patří celostátní soutěži SolidCAM, který škola pořádá společně 
s firmou SolidVision z Brna. V roce 2023 to byl již její 13. ročník. Další velkou akcí v tomto 
měsíci pak byl Reprezentační ples, který hlavně patřil končícím ročníkům. 

Soutěž odborných dovedností v učebním oboru Obráběč kovů si našla také svoje místo 
v březnu. Soutěž byla určena pro žáky Královéhradeckého a Pardubického kraje. Studenti školy 
v jednotlivcích obsadili 3. a v družstvech pak 2. místo. Úspěšná byla škola i v olympiádě 
v anglickém jazyce, kdy její student obsadil 3. místo v okresním kole. Dále pak škola pořádala 
i Matematického klokana, což je mezinárodní soutěž pro žáky a studenty základních a středních 
škol. 

V dubnu proběhlo ve škole 1. a 2. kolo přijímacího řízení v rámci státních přijímacích 
zkoušek. Tento měsíc je zároveň měsícem, kdy na středních školách začínají maturitní zkoušky 
písemnými zkouškami z českého jazyka a literatury a z anglického jazyka. V SŠ – PVC pak 
ještě proběhly maturitní zkoušky praktické. Protože se škola zapojila do vzdělávacího programu 
Erasmus, navštívili v dubnu školu dva učitelé z technické střední školy IIS A. Cesaris 
z italského Milána. Začátek měsíce začal nejobávanější částí maturitních zkoušek, a to státními 
didaktickými testy z českého jazyka a literatury, z anglického jazyka a z matematiky. A končil 
potom ústními zkouškami a předáním maturitních vysvědčení. 
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V červnu proběhly závěrečné zkoušky učebních oborů, kdy si pak úspěšní absolventi 
převzali výuční listy ve Společenském centru – Kino 70. Studenti IT oborů se vydali na třídenní 
exkurzi do Vídně. 

Nový školní rok začal nástupem 116 nových studentů a žáků denního a dálkového 
studia. Škola tak měla 383 žáků. V září se zároveň dalším termínem uzavírají maturitní 
zkoušky. Ve školním roce 2022/2023 úspěšně vykonalo maturitní zkoušku 26 studentů z 29, 
což bylo téměř 90 % nových absolventů. 

1. ročníky absolvovaly adaptační kurz na chatě Radost v Plasnici v Orlických horách, 
aby se jejich studenti lépe poznali a seznámili. Na konci měsíce se škola opět úspěšně 
prezentovala na školské výstavě v Rychnově nad Kněžnou a v Náchodě. 

Říjen začal návštěvou poslance Parlamentu ČR Petra Sadovského, který si prohlédl 
novou školní budovu a který zároveň zavzpomínal na roky, kdy i on sám tuto školu navštěvoval. 

Studenti školy se v listopadu úspěšně zúčastnili soutěže Talenty pro firmy, kde obsadili  
3. místo v krajském kole. Student 2. ročníku oboru Mechanik strojů a zařízení Pavel Jonák se 
stal mistrem světa v silovém trojboji. Proběhl 1. ročník školního turnaje ve futsalu. 

Začátek prosince ve škole již tradičně patří dnům otevřených dveří. Bylo tomu tak i 
v roce 2023. Součástí těchto dnů byla také výstava betlémů Josefa Marvána z Mezilesí, které 
škole zapůjčila jeho manželka. 

První prosincový pátek se v nové budově uskutečnil 3. ročník robotické soutěže 
ROBODO pro žáky a studenty základních a středních škol. Opět se po školních chodbách 
proháněla robotická vozítka z lega všech tvarů a barev. Proběhlo školní kolo Bobříka 
informatiky, kdy jeden student postoupil do kola ústředního. 
  
Základní umělecká škola  

Základní umělecká škola v Dobrušce doplňuje školskou síť ve městě a okolí. Poskytuje 
základy vzdělání v jednotlivých uměleckých oborech a připravuje žáky pro studium učebních 
a studijních oborů na středních a vysokých školách uměleckého zaměření. Cílová kapacita 
školy je 450 žáků, ve školním roce 2022-2023 ji navštěvovalo celkem 441 žáků, z toho hudební 
obor 281 žáků, výtvarný obor 85 žáků, taneční obor 47 žáků a literárně dramatický obor 28 
žáků. 

Při škole působí Spolek rodičů a přátel ZUŠ v Dobrušce. Výbor SRP ZUŠ má 5 členů a 
je tvořen zástupci rodičů žáků všech oborů. SRP ZUŠ výraznou měrou pomáhá škole při 
organizaci mimoškolních i školních akcí (koncerty, výstavy).  

Ve školním roce 2022-2023 pracovalo na škole celkem 29 pedagogických pracovníků, 
z toho 22 žen. Výtvarný, literárně dramatický a taneční obor jsou vyučovány aprobovaně. 
Hudební obor vyučuje 14 učitelů s absolutoriem konzervatoře, 5 učitelů PdF a 1 studující 3. 
rokem, 1 učitelka MgA (na MD), 1 učitelka Bc, 1 učitelka SPgŠ a 1 učitel mechanik hudebních 
nástrojů-vyučen (od 1.9.2020 studuje konzervatoře v Plzni). Na škole pracují 2 nepedagogičtí 
pracovníci, finanční a mzdová účetní, školnice a uklízečka. Ředitelem školy je František Zima. 

Postupové zkoušky proběhly v termínu od 29. 5. do 15. 6. 2023. Předvedené výkony 
odpovídaly požadavkům a obsahu jednotlivých učebních plánů studijních zaměření ŠVP ZUŠ 
Dobruška. Výtvarný obor: postupové a závěrečné zkoušky byly nahrazeny veřejnou výstavou 
prací žáků všech ročníků v květnu 2023 v prostorách školy. Taneční obor: postupové a 
závěrečné zkoušky byly nahrazeny hodnocením v květnových a červnových hodinách a 
vystoupeních TO. Literárně – dramatický obor: postupové a závěrečné zkoušky byly nahrazeny 
veřejným vystoupením ve Společenském centru-Kině 70 a ve škole v červnu 2023. 

Na mimoškolních programech se škola podílí ve spolupráci s kulturními zařízeními 
města Dobrušky.  Proběhlo 50 veřejných vystoupení, koncerty, výstavy, divadlo a taneční 
představení. 



 37

Žáci dobrušské ZUŠ se také zúčastnili celé řady soutěží. V pondělí 13.3.2023 proběhlo 
v ZUŠ Týniště nad Orlicí krajské kolo soutěže Komorní hra dechových nástrojů. Naši ZUŠ zde 
reprezentovaly rovnou tři seskupení – a to kvarteto příčných fléten Orchideje ve složení Lucie 
Hofmanová, Eliška Lelková, Klára Novotná a Natálie Zangeová, trio ze dvou příčných fléten 
Radky Potočkové a Barbory Pinkasové a violoncella Prokopa Pochobradského a saxofonový 
kvartet Slavomír Bílek, Vít Janeček, Anita Joudová a Jakub Šichan. Ve velké konkurenci 
saxofonový kvartet obsadil úžasné první místo (bez postupu), ostatní získali nádherná druhá 
místa.  

Komorní hra s převahou smyčcových nástrojů měla také kolo krajské ve středu 29. 
března 2023, dobrušskou ZUŠ reprezentovala paní učitelka Dagmar Prokopová s duem houslí 
Natálie Marková s Radkou Volfovou a Barbora Pavlíčková s Martinem Bašem. Pro Natálku s 
Radkou to byla úplně první soutěž, přesto v kategorii do 11ti let obsadili krásné 2. místo. Bára 
s Martinem přivezli, ač bez dalšího postupu, kov nejcennější. 

V úterý 4.dubna vyjela děvčata tanečního oboru paní učitelky Felcmanové (Bára 
Martinková, Ela Filoména Ouřadová, Eliška Petrová, Dominika Rašková, Tereza Šálová, Sofie 
Šimečková a Nela Vaverková) do Červeného Kostelce na krajskou postupovou přehlídku 
scénického tance. Porota na závěr zdůraznila tradiční vysokou úroveň přehlídky v 
Královéhradeckém kraji, za kterou stojí vynikající pedagogická práce s dětmi. Dívky si přivezly 
ocenění za naplnění tématu a jeho scénické zpracování.  

V pátek 24.3.2023 hráli v ZUŠ Střezina v Hradci Králové hráči elektronických 
klávesových nástrojů. Jejich krajské kolo se konalo 25. dubna, o měsíc dřív to byla přehrávka 
toho, co do té doby nacvičili, vyučující probrali, co ještě přidat či ubrat. V VI. kategorii (do 13ti 
let) - Anežka Lelková - 1. místo a cena poroty za interpretaci skladby Electronic Hearts, Jirka 
Vogl - 2. místo a cena poroty za spontánní projev, oba žáci pana učitele Jana Holka, VII. 
kategorie (do 14ti let) - nejvíc nabitá kvalitou a hráči - 2. místo Magdalena Hudková (p.uč. 
Petra Marková), 3. místo Dominika Rašková (p. uč. Lenka Zaplatílková) .  

16.-19. února probíhala v Červeném Kostelci 26. krajská postupová přehlídka 
amatérského činoherního a hudebního divadla. V divadle J. K. Tyla se od čtvrtka do neděle 
vystřídalo 11 divadelních souborů se svými představeními. V programu si diváci mohli vybrat 
mezi klasickými kusy z pera Gogola, Moliéra i Čapka, ale také ze současné dramatiky nebo 
autorského divadla. Soubor ZUŠ Dobruška se představil s Gogolovou hrou Revizor (tak jako 
již 4x v dobrušském Kině 70). A vedl si skvěle. V Červeném Kostelci byli naši začínající 
divadelníci rozhodně rovnocenným souborem všem těm ostatním. Hlavní hrdina inscenace, 
Slavomír Bílek, získal dokonce čestné uznání za herecký výkon v roli Chlestakova. Jeho 
herecký talent se určitě ještě více rozvine v budoucnu, protože byl přijat ke studiu na Akademii 
múzických umění v Praze. 
 
Dům dětí a mládeže  

Pravidelnou zájmovou činnost zahájil Dům dětí a mládeže 19. září 2022. Ve 43 
kroužcích bylo přihlášeno 471 účastníků zájmového vzdělávání. Dlouhodobě je v našem 
zařízení největší zájem mezi dětmi, mládeží a ostatními zájemci o pravidelnou zájmovou 
činnost (využití volného času v odpoledních hodinách) a o program, který připravujeme na 
podzimní, jarní a velikonoční prázdniny, tábory a soustředění o letních prázdninách. Mezi 
oblíbené kroužky a početně nejvíce zastoupené patří taneční kroužky a kroužky florbalu, jejichž 
členové reprezentují úspěšně naše město na regionálních soutěžích. Zájem přetrvává o výtvarné 
a rukodělné kroužky, vaření, rybářské kroužky a hraní na zobcovou flétnu.  

Nepravidelná zájmová činnost zahrnující akce vzdělávacího a kulturního charakteru pro 
děti i dospělé, která probíhá především o víkendech či prázdninách je stále populární. Celkem 
jsme pro veřejnost uspořádali 45 akcí, které navštívilo přes 4 tisíce účastníků. Mezi 
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nejnavštěvovanější akce patřil tradiční Martinský trh, Taneční soutěž Dobrušské sluníčko, 
Pohádkový les či spolupráce na akci Prďofest. 

O letních prázdninách se Domu dětí mládeže podařilo uskutečnit stanový tábor 
v Mělčanech s názvem Magický svět Harryho Pottera. Děti zábavnou formou každý den 
strávily v duchu jednoho dílu. Inspirované daným dílem plnily úkoly, kouzlily, vařily lektvary, 
vyráběly své vlastní kouzelnické hůlky a pláště. Chybět nemohl také tradiční turnaj ve 
Famfrpálu. Program byl doplněn o návštěvu místního kováře, se kterým si děti vytvořily 
podkovu pro bájného Klofana. Tábora se zúčastnilo 37 dětí v prvním týdnu a 38 v týdnu 
druhém. 

Taneční tábor v rekreačním areálu Radost v Plasnicích v Orlických horách byl zaměřený 
na moderní tanec a další netradiční aktivity v pohádkovém duchu. Téma tábora znělo „Bylo, 
nebylo…“. Děvčata část dne nacvičovala taneční sestavy, hrála různé hry a plnila zábavné 
úkoly, za které získávala body v podobě královských zlaťáků. Vyvrcholením tábora byl soubor 
tanečních vystoupení pro rodiče, které nacvičily během týdenního pobytu. Tábora se zúčastnilo 
53 děvčat. 

Nadšení řezbáři absolvovali víkendové soustředění, kterého se zúčastnilo celkem 14 
řezbářů. Pod vedením zkušeného řezbáře pana Preclíka všichni pracovali na náročných 
dřevořezbách, získávali další poznatky o detailním ztvárnění postavy, vyměňovali si názory a 
zkušenosti. 

O bohatý program a fungování celého zařízení se v průběhu školního roku 2022-2023 
zasloužilo celkem 39 interních, externích, pedagogických či nepedagogických pracovníků a 
nespočet dobrovolníků, bez kterých by to také nešlo. 

Ředitelka Petra Vintrová 27. dubna 2023 podala žádost o dotaci a zapojení do Šablon 
operačního programu Jan Amos Komenský, žádost o dotaci č. 22_002/0007821-01 byla 18. 7. 
2023 schválena. Ministerstvo školství, mládeže a tělovýchovy (dále jen „MŠMT“) jako 
poskytovatel dotace z Operačního programu Jan Amos Komenský rozhodlo v řízení o žádosti 
přijaté dne 27. 4. 2023 o poskytnutí dotace ve výši 524 580,00 Kč příjemci Domu dětí a mládeže 
Dobruška.  

Taneční skupina Taneční hrátky pro nejmenší se na Dobrušském sluníčku umístila na 3. 
místě. Taneční skupina Minisupress se na této taneční soutěži umístila taktéž na 3. místě. 
Taneční skupina Melouňátka obsadila 2. místo. Skupiny D-MEL I, D-MEL II a D-RUSH se ve 
svých kategoriích taktéž umístily na prvních třech příčkách. Velký úspěch sklidily taneční 
skupiny D-MEL I a D-MEL II na taneční soutěži Rtyňská zvonice počátkem června, kde se 
skupiny umístily na 1. a 2. místě i přes silnou konkurenci. Další taneční soutěže proběhly v 
Třebechovicích pod Orebem, v Novém Městě nad Metují a ve Dvoře Králové nad Labem. 

Ve výtvarné soutěži Šubertova Dobruška se na třetím místě umístila účastnice kroužku 
DDM Výtvarka Ester Vyskočilová. Společná práce z kroužku Tvoření s pampeliškou se 
umístila na 8. místě v národním kole výtvarné soutěže Krása a zdraví ze zahrady. 
 
6. Církve  
 
Církev římskokatolická   

Nejpočetnější obec věřících představuje v Dobrušce římskokatolická farnost. Její obvod 
zahrnuje i řadu obcí v okolí, kde nejsou fary personálně obsazeny. Jde o Bílý Újezd, Dobré, 
Chlístov, Osečnici, Podbřezí a Val. V tomto obvodu se nacházejí čtyři kostely a deset kaplí. 
Většina těchto objektů je zapsána jako kulturní památky. Děkanem dobrušské farnosti je P. 
ThLic. Emil Hoffmann, dr, CM. 

Rok 2023 zahájilo 1. ledna novoroční troubení na nádvoří kostela sv. Václava 
v Dobrušce. 7. ledna se vypravili malí koledníci na tradiční tříkrálovou sbírku. Ve 145 
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skupinách se této akce zúčastnilo celkem 580 koledníků. Sbírka, organizovaná již po 
dvaadvacáté, vynesla 996 291 Kč, další peníze zasílali lidé ještě bezhotovostně do konce ledna. 

Týden od 18. do 25. ledna byl zasvěcen modlitbám za jednotu křesťanů, v bysterské 
Eladě Církve bratrské se uskutečnila ekumenická bohoslužba. V únoru proběhlo tradiční 
setkání seniorů s programem a v témže měsíci se konal i týden manželství, v jehož rámci byla 
zorganizována společná večeře manželů v pivovarské restauraci. Děti se mohly v únoru a 
březnu zúčastnit farního bruslení na zimním stadionu v Opočně. Březen byl také měsícem 
tradičního dobročinného bazárku farní charity. 

V předvelikonoční postní době se konaly každou středu a pátek bohoslužby křížové 
cesty, střídavě v kostele sv. Václava a v kapli sv. Cyrila a Metoděje na dobrušské faře. 
Velkopáteční křížová cesta se konala v Dříznech a bylo ji možné realizovat také jako 
cyklopouť. Slavnost Zmrtvýchvstání Páně byla spojena s žehnáním velikonočních jídel. 15. 
dubna se rodiny z dobrušské farnosti zúčastnily Národního pochodu pro život v Praze. 27. 
dubna koncertoval v kostele sv. Václava třináctiletý nevidomý klavírista Pavel Minařík, který 
doprovázel zpěv své sestry. 

Květen byl měsícem poutí. Rodiny putovaly 7. května ke sv. Josefovi do kostela 
v Šedivinách, o den později se uskutečnila poutní mše svatá na Studánce u Chábor a 20. května 
schönstattská poutní mše v Rokoli. Ve dnech 19. a 20. května proběhlo vikariátní setkání 
mládeže v Dobrušce a diecézní setkání mládeže v Hradci Králové. Závěr měsíce května patřil 
slavné poutní mši v kostele Svatého Ducha. Konala se také první svatá přijímání v Bílém 
Újezdě, v Dobrušce a v Dobrém. 

2. června mohli zájemci navštívit koncert skupiny Gedeon z Valašských Klobouků, 
který se konal v rámci již tradiční celonárodní akce Noc kostelů. Na konci měsíce června bylo 
při mši svaté poděkování za uplynulý školní rok. O prázdninách zorganizovala farnost pro děti 
příměstský tábor v pastoračním centru v Dobrušce a 3. září byl při mši svaté zahájen nový 
školní rok s požehnáním školákům. Žehnání obnoveného mariánského sloupu bylo cílem pouti 
do Rokole 10. září. 

V září také zahájil cyklus šesti večerů Hovorů o víře, které byly věnovány tématům o 
Bohu, křesťanství, modlitbě, desateru, Bibli, církevnímu společenství a svátostem. Večery 
probíhaly v pastoračním centru v Dobrušce. 23. září se uskutečnila farní pouť do kláštera 
v Želivi a den poté zahajovací koncert Mezinárodního hudebního festivalu F. L. Věka v kostele 
sv. Václava. 

Slavnostní mše k uctění svatého Václava, patrona české země i dobrušského kostela, se 
uskutečnila 28. září. Společně prožitý den pak pokračoval posezením na farní zahradě, kde byly 
připraveny i atrakce pro děti. Poslední den měsíce září se konal farní svatováclavský ples 
v hostinci Skalka v Podbřezí. 

22. října proběhla v církvi tradiční misijní neděle. Napečené koláčky a perníčky se 
prodávaly a výtěžek byl věnován na misijní potřeby a aktivity v Hondurasu. Tento den se také 
rodiny s dětmi zúčastnily růžencové vycházky u rozhledny na Novém Hrádku. 26. října šla 
mládež na turistický výlet do Deštného a městská organizace seniorů uspořádala v kostele sv. 
Václava předvedení netradičních varhan. Nástroj, tzv. portativ, vlastnoručně vyrobil v rámci 
své diplomové práce Jan Preclík z Dobrého. 

Pátek 27. října byl papežem Františkem vyhlášen jako Den postu a modliteb. Papež 
vyzval k účasti i ostatní křesťanské církve i příslušníky jiných náboženství, kterým leží na srdci 
otázka míru ve světě. 

V kapli Nanebevzetí Panny Marie v Domašíně se 5. listopadu konala posvícenská mše 
svatá. Mladí hudebníci ZUŠ v Dobrušce koncertovali v kostele sv. Václava 9. listopadu a na 
závěr první poloviny tohoto měsíce zorganizovala farní charita opět podzimní dobročinný 
bazárek v pastoračním centru. Od 19. do 25. listopadu probíhal týden modliteb za mládež, 
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ukončený v Hradci Králové. Na slavnost Krista Krále proběhla 26. listopadu v kostele sv. 
Václava celodenní eucharistická adorace. 

Předznamenáním adventního času byl 2. prosince církevní Silvestr pro děti, který byl 
spojen s tvůrčími aktivitami, zejména s přípravou adventních věnců. Ty byly následujícího dne 
v kostele požehnány a mezi děti zavítal i svatý Mikuláš. Během adventní doby se pak v kostele 
sv. Václava konaly každé úterý od 6 hodin ráno rorátní mše. 19. prosince koncertoval v kostele 
sv. Václava ženský pěvecký sbor Vlasta a Dobrušské žesťové sdružení. 24. a 25. prosince 
rozdávali v kostele skauti betlémské světlo. Poslední den roku proběhla mše na svátek Svaté 
Rodiny. 

Kromě těchto akcí se uskutečňují pravidelná setkávání chrámového pěveckého sboru, 
hudební duchovní skupiny Banda, biblická setkávání nad Písmem svatým, nedělní dopolední 
setkání u kávy, v době postní a adventní setkání farní duchovní obnovy, setkání sportovců-
hokejistů po přátelském utkání na opočenském zimním stadionu. Pro tyto účely je většinou 
využíváno pastorační centrum, které je rovněž k dispozici pravidelným setkáním 
mládežnického klubu Awana Církve bratrské. Zájemcům je také k dispozici farní knihovna. 
 
Církev bratrská  

Společenství v Dobrušce ke konci roku 2023 mělo 48 členů a 25 dětí. Průměrná účast 
na bohoslužbách v roce 2023 byla okolo 34 dospělých osob. Při bohoslužbách pravidelně slouží 
Božím Slovem kazatel Štěpán Vašíček. Během roku 2023 posloužili i následující bratři: Jakub 
Prouza, Tomáš Grulich, Ondra Hojný a Michal Vašíček. Kromě služby Slovem byla začátkem 
prosince ve sboru jako host Katka Pohanková, která působí v Čadu jako pracovnice 
Wycliffových překladatelů Bible. 

V roce 2023 se v dobrušském kině uskutečnila tato společná celosborová setkání: 30.7. 
(celosborová bohoslužba po táboře Royal Rangers), 10.12. (vánoční divadlo: Splněný slib). Na 
Boží hod vánoční (25.12.) bylo ještě společné setkání v bysterské Eladě.  

Během pravidelných bohoslužeb probíhají v Dobrušce obvykle 2 setkání pro děti. Malá 
besídka (od 3 let po 1. třídu ZŠ včetně), vedoucí: Irena Cvejnová, Olga Pírová, Petra Světlíková 
a Kateřina Hojná. V roce 2023 byly v malé besídce jen tři děti. Velká besídka (od 2. do 7. třídy 
ZŠ), vedoucí: Filip Světlík, Milan Hojný, Evžen Píro, Michal Vašíček a Ondra Hojný. Do velké 
besídky chodí více než deset dětí. 

Hudební doprovod bohoslužeb v roce 2023 obstarávali: 1) Michal Paluchník, Petr Cvejn 
a Jenda Lelek spolu s dalšími mladežníky, 2) Luboš Hejzlar a spol., 3) Filip Světlík a spol., 4) 
Ondra Hojný a spol., 5) Paluchníkovi a 6) Michael a Hana Pírovi. Do hudebního doprovodu při 
bohoslužbách se zapojují i děti, čímž se připravuje nová generace muzikantů. 

Mimo pravidelné bohoslužby se v roce 2023 uskutečnily tyto akce: Neděle jinak, 
víkendový pobyt společenství (o Velikonocích), cyklovýlet velké besídky (8.-10.9., Kostelecké 
Horky) a křestní bohoslužba 

Dobrušské staršovstvo v roce 2023 pracovalo ve složení Filip Světlík, Olga Pirová, 
Ondřej Hojný a kazatel Štěpán Vašíček. Scházelo se pravidelně dvakrát za měsíc.  

Neděle jinak, jak už název napovídá, jsou naplněny výletem nebo jiným neobvyklým 
setkáním. Záměrem je připravit takovou aktivitu, na kterou lze pozvat přátele mimo sbor. 
Takové setkání proběhlo v Eladě a dvakrát (v červnu a v září) ve Spech, kde bylo připravené 
občerstvení, hrála hudební skupina a písně byly prokládány několika svědectvími o Božím 
jednání v lidských životech 

Již několikátým rokem se osvědčují triády, kdy se spolu schází zpravidla 3-5 lidí. 
Takovýchto skupinek bylo v rámci dobrušského společenství v roce 2023 aktivních šest. 
Záměrem je prohlubování vztahu s Bohem, blízké vztahy uvnitř těchto skupinek a vzájemné 
sdílení života včetně modliteb.  
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Stejně jako v předchozích letech, tak i v roce 2023 se konaly pravidelné páteční večery 
večer v Domečku. Na setkání je prostor i pro modlitby za aktuální potřeby.  
Během roku probíhalo online setkání nad Biblí, a to formou Discovery Bible Study (objevné 
studium bible). Setkání se účastnilo od 4 do 8 lidí. Tato forma je snadno dostupná a člověk se 
může připojit odkudkoliv. Tato setkání byla ve středu večer, a na podzim byla vystřídána 
kurzem Alfa.  

Na organizaci klubů se podílejí obě společenství, Bystré i Dobruška. V Dobrušce má 
své pravidelné setkání v pondělí Awana (v pastoračním centru římskokatolické církve za farou 
v Dobrušce), v pátek K2 (v domečku, od září se schází v Eladě) a v sobotu jednou za dva týdny 
se schází klub EXIT.  

Vedle klubů působí ještě jedna skupinka, zvaná Holinky, což je scházení děvčat. 
Natálka Paluchníková a Johanka Světlíková se rozhodly věnovat se čtyřem mladším děvčatům, 
aby se s nimi scházely jednou za čtrnáct dnů.  

Od léta se začal připravovat další kurz Alfa, který začal 22. listopadu 2023. Hlavním 
koordinátorem kurzu byl Filip Světlík. Počet účastníků mimo sbor se ze začátku velmi měnil, 
až se ustálil na zhruba deseti lidech. Součástí kurzu je i společný víkendový pobyt 

Sbor pravidelně finančně podporuje několik mimosborových aktivit: domácí hospic 
Setkání, A Rocha, KMS - členský příspěvek, In-Life (dříve Studenti pro Krista), Tomáš 
Grulich, který je zapojen ve službě podpory zakládání nových sborů. Jeho služba je 
naddenominační, NePornu, z.s., Wycliffovi překladatelé Bible, z.s. - Katka Pohanková 
překladatelka v Čadu a případně další aktivity a projekty formou účelových sbírek 
 
Jednota bratrská  

Rok 2023 byl pro sbor Jednoty bratrské v Dobrušce rokem především vnitřní duchovní 
obnovy a stabilizace. Sbor se rozhodl se pro prohlubování vztahu s Bohem a hledání cesty, 
kterou má pro každého připravenou. Mnozí zažívali nové podněty do svých životů, přicházející 
výzvy je posunovaly blíž k Bohu. 

Sbor také začal pracovat na proměně prostředí, ve kterém funguje. Nejviditelnější 
změna probíhala ve venkovním prostoru domu čp. 103, kde má sbor soustředěné všechny své 
aktivity. Poté, co byl částečně odstraněn břečťan na střechách dvou venkovních budov (garáž a 
původní maštal), bylo vzhledem k jejich stavu rozhodnuto o odstranění. Následná jednání 
s architekty a statikem potvrdilo havarijní stav a potřebu demolice. Do doby odstranění staveb 
byla uzavřená zahrádka pro Zmrzlinu 103. To bylo hodně nepříjemné pro pravidelné 
návštěvníky, ale jejich bezpečnost byla důležitější. Vlivem administrativních překážek nedošlo 
k realizaci do konce zmrzlinové sezóny, takže zahrádka zůstala uzavřená po celou dobu. 
Nicméně překážky se povedlo překonat a před začátkem další zmrzlinové sezóny už by měl být 
připravený nový, větší, a hlavně bezpečnější prostor. 

Během roku 2023 byly stále v provozu dva volnočasové kluby Vješák a Vješáček pro 
starší a mladší školní děti. K tomu přibyla další pravidelná aktivita související s novou 
pracovnicí ve streetworku. Další den v týdnu jsou prostory volnočasového klubu otevřené a 
klienti se mohou sejít se streetworkerkou a probírat s ní svoje témata. 

Vnitřní proměna sboru se postupně začne projevovat i navenek. Například v prosinci 
proběhlo předvánoční posezení pro přátele sboru. Zpívaly se koledy, vyslechli si vyprávění, jak 
že to bylo s těmi Vánocemi, a nakonec si děti (i dospěláci) mohli ozdobit perníčky, které pro 
ně připravili návštěvníci Vješáku. Na prázdniny v příštím roce už je naplánovaný tábor 
v Orlických horách, který bude sbor pořádat společně s Rodinným centrem Srdíčko z Ústí nad 
Orlicí a bude otevřený i pro děti z Dobrušky a okolí.  
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Církev československá husitská 
Rok 2023 byl pro sbor Církve československé husitské v Dobrušce krásný a úspěšný. 

Největší radostí bylo, že se podařilo opravit schody ke sboru, které byly už v havarijním stavu. 
Oprava probíhala celé léto, vše určovalo počasí, ale nakonec se zdařila a sbor má nové schody.  

Také se podařilo uspořádat mnoho pěkných akcí; od dětského příměstského tábora přes 
výlety s dětmi do Prahy do Židovského muzea, až po koncerty. Možná nejpříjemnější setkání z 
celého loňského roku byl výlet s náboženskou obcí. Účastníci se rozdělili na dvě skupiny, jedni 
jeli na kole a druzí autem. Početnější byla skupina cyklistů. Ti, kterým již tělo neslouží tak 
dobře, jeli autem a společně se všichni setkali v lužním lese u Českého Meziříčí. Bylo to na 
jaře, takže tento les byl ve své plné kráse. O poutavou přednášku se postaral bratr Jiří Souček, 
který pracuje v opočenském výzkumném ústavu a les je jeho celoživotní vášní. Po procházce 
lesem se účastníci rozdělili a opět se setkali v Klášteře nad Dědinou, kde společný výlet 
pokračoval.  

Náboženský život v dobrušské obci CČsH byl v roce 2023 opravdu naplňující. Do 
společenství přišli noví lidé a se všichni rádi navzájem setkávají, což je v dnešní době velmi 
důležité, a jsou jeden druhému oporou. Bohoslužby jsou pravidelně každou neděli a zájemci se 
vídají také při biblických hodinách.  
 
7. Spolky a spolkový život 
 
Sbor dobrovolných hasičů Dobruška 

V roce 2023 jednotka vyjížděla celkem k 24 událostem. Šlo o 11 požárů, 5 technických 
zásahů, 1 dopravní nehodu, 1 únik nebezpečných látek a 5x se jednalo o planý poplach. Mezi 
největší události tohoto roku se určitě řadí požár RD s dílnou v Pulicích 11. února. Dále požár 
karavanu 24. srpna ve Valu a v neposlední řadě vážná dopravní nehoda 2xOA a kamionu 1.11. 
2023 v Běstvinách. 

V měsíci lednu sbor pořádal tradiční již 17. ročník hasičského plesu. V únoru proběhl 
společný výcvik s jednotkou Opočno na téma záchrana osob ze zamrzlé vodní hladiny. 
Začátkem března proběhlo školení od ZZS Rychnov nad Kněžnou na téma základní neodkladné 
resuscitace s použitím AED, kterým jednotka disponuje. Dále se v březnu konal výcvik 
společně s jednotkou Opočno a družstvem Domašín, se zaměřením na vstup do hořících budov 
a pohyb v zakouřeném prostoru.  

V červnu se uskutečnil na náměstí v Dobrušce PrďoFest, kde sbor provedl ukázku 
techniky a vybavení. V měsíci září bylo taktické cvičení zaměřené na požár výškové budovy 
v sedmém nadzemním podlaží společně s HZS KHK stanice Dobruška, JSDH Opočno a 
družstvem Domašín. A také oblíbený už 3. ročník dětského dne s hasiči za sokolovnou 
v Dobrušce. 16. prosince absolvovali členové SDH výcvik společně s jednotkou Opočno a 
družstvem Domašín na krytém bazénu v Dobrušce na téma záchrana osob z vodní hladiny. 

V roce 2023 členové SDH pomáhali městu Dobrušce se stěhováním městského úřadu, 
kde strávili nemalé množství hodin.  
 
140 let dobrovolných hasičů v Domašíně 

Rok 1883 byl rokem, kdy byl v Domašíně založen sbor dobrovolných hasičů. Mezníkem 
pro jeho vznik se stal 26. duben, kdy byla svolána schůze všech občanů. Z 28 přítomných se 18 
mužů stalo prvními zakládajícími členy sboru.  

Nový sbor se stal členem „Vzájemného pojišťovacího spolku proti ohni" se sídlem ve 
Spech, od kterého obdržel dvoukolovou stříkačku s příslušenstvím (4 m savic, 3 díly hadic, 21 
žebříků). Stříkačka byla zprvu převážena koňmi, proto pro ni byl v roce 1888 dokoupen 
čtyřkolový podvozek. V tomto roce byla postavena také první hasičská zbrojnice.  
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Od těch dob se počet členů SDH v Domašíně podstatně změnil, a hlavně se změnilo 
vybavení sboru. Dnes se Domašín chlubí výjezdovou jednotkou, která ke svým zásahům 
používá hasičskou cisternovou stříkačku Tatra 518-7. Ta byla hlavní hvězdou oslav 140. výročí 
založení sboru, které si dobrovolní hasiči z Domašína připomněli v uplynulých dnech. A 
protože to bylo výročí opravdu vzácné, přijel je pozdravit také ředitel územního odboru 
plukovník Mgr. Josef Hanek. Pak už první zářijové odpoledne patřilo soutěži starých stříkaček, 
ukázce hašení hořícího oleje, hlavně ale společnému setkání samotných dobrovolných hasičů s 
přáteli a kamarády v pohostinství U Hrnčířů v Domašíně.  
 
Hasičské klání v Křovicích 

První zářijovou sobotu se uskutečnil na hřišti v Křovicích 19. ročník tradiční soutěže v 
požárním sportu „Hasičské klání“. Soutěž prověřila dovednost a rychlost družstev v kategoriích 
muži, ženy, mladší a starší žáci. Pro dětské kolektivy mladých hasičů to byly zároveň poslední 
závody Ligy mládeže okresu Rychnov nad Kněžnou ročníku 2022–23. Na závodní ploše proti 
sobě nastoupilo celkem patnáct družstev hasičské mládeže ve dvou věkových kategoriích a pět 
družstev dospělých. Mladí hasiči soutěžili jako každý rok ve dvou disciplínách, a to ve štafetě 
4x60 metrů a v požárním útoku. O umístění rozhodoval součet lepších časů z obou disciplín. 
Vítězství vybojovali v kategorii starších žáků hasiči z Černíkovic a v kategorii mladších žáků 
hasiči z Houdkovic. Domácí starší žáci z Křovic vybojovali krásné třetí místo. Jelikož to byl i 
poslední závod Ligy mládeže, proběhlo i vyhlášení konečných výsledků za účasti starosty 
Okresního sdružení hasičů Jiřího Řeháčka. V kategorii dospělých zvítězili muži z Bystrého v 
Orlických horách a ženy z Kvasin. 
 
Skaut-Junák  

V dobrušském středisku Junáka bylo v roce 2023 registrováno 224 členů v devíti 
oddílech: Méďátka (předškoláci a první třída ZŠ, chlapci a děvčata, věk 5 až 7 let), Světlušky 
(mladší děvčata od 1. do 5. třídy ZŠ, věk 8 až 11 let), Vlčata (mladší chlapci od 2. do 5. třídy 
ZŠ, věk 8 až 11 let), oddíl skautek Slunečnice (děvčata od 6. do 9. třídy ZŠ, věk 12 až 15 let), 
oddíl skautů Mohykáni (chlapci od 6. do 9. třídy ZŠ, věk 12až 15 let), oddíl Rovers and Rangers 
(dorost, chlapci a děvčata od 16 do 26 let), oddíl DoORS – dobrušský oddíl rodinného skautingu 
(muži a ženy, věk 27 až 40 let), oddíl Oldskautů Dobruška-Mohykáni (muži a ženy, věk 40 až 
88 let), oddíl Oldek (ženy, věk 35 až 76 let). V září byla sestra Lída Matoušková přijata jako 
čestná členka do Svojsíkova oddílu, který nese jméno zakladatele českého skautingu. Vedoucím 
střediska je Ing. Jiří Novák, PhD., jeho zástupkyní Veronika Kotvová. 
 Nejvýznamnějšími akcemi bylo uspořádání čtyř letních táborů pro více než devadesát 
dětí mladších 15 let, z toho jeden tábor proběhl v Mastech na farní chalupě a tři na Trčkově u 
Orlického Záhoří. 
 Skauti také uspořádali tradiční únorový ples, který se těší velké oblibě návštěvníků. 21. 
dubna se členové střediska a jeho přátelé sešli u jarního ohně u kluboven a 26. dubna se 
zúčastnili mše za zemřelé skauty v kostele sv. Václava. Poslední dubnový den patřil stavění 
májky na dobrušském náměstí a čarodějnickému průvodu a ohni v Archlebových sadech. 
 V Rychnově nad Kněžnou se 13. května uskutečnilo okresní kolo Svojsíkových závodů. 
Do krajského kola, které se konalo 26. května v Miletíně postoupila z prvního místa chlapecká 
družina Bobři a z druhého místa dívčí družina Ešusandy. V krajském kole obsadili chlapci 
sedmé a děvčata deváté místo. 
 Slavnostní podzimní oheň se konal opět u kluboven a 20. října se u něj sešli členové a 
přátelé střediska a rodiče dětí. Rok 2023 zakončil oddíl Světlušek pomocí při dovozu 
Betlémského světla do Dobrušky. 
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Pionýrská skupina Dobruška 
Členská základna pionýrské skupiny Dobruška čítala v roce 2023 celkem 92 členů. 

Z toho bylo 20 do devíti let, 31 od deseti do patnácti let, dvanáct od šestnácti do osmnácti, devět 
ve věku od devatenácti do dvaceti šesti a dvacet nad sedmadvacet let. Předsedou byl Marek 
Kulich, hospodářkou Lenka Hušková, vedoucím oddílu Osma Martin Hejda, jeho zástupkyní 
Vendula Morávková. Oddíly Skaláci a Hodka vedl Marek Kulich, jeho zástupkyní pro oddíl 
Skaláci byla Jana Křepelová, pro oddíl Hodka Jan Dyntar. Táborovou základnu Suchý Důl 
spravoval Aleš Hájek, základnu Příměšťák Tadeáš Pařízek a klubovnu Marek Týfa. 

Oddíl Osma uskutečnil jednu jednodenní, jednu víkendovou akci a dva letní tábory na 
základně Suchý Důl. Tábor pod vedením hlavního vedoucího Patrika Poláka byl nesen tématem 
Divoký Západ a tábor vedený Radkem Matajem tématem Pravěk. 

Oddíl Skaláci se schází pravidelně každý týden. Ke schůzkám využívá klubovnu, 
táborovou základnu Příměšťák nebo tělocvičnu. V oddíle došlo ke generační výměně. Začalo 
chodit 15 nových dětí ve věkovém složení 4–9 let. Tato skupinka již na podzim úspěšně 
absolvovala svou první vícedenní akci – Víkend strachu.  

Pro větší děti, z klubu Mumíšci, byli navíc pořádané akce, zaměřené na pobyt v přírodě 
a stmelování kolektivu. V zimě hráli hru s názvem Mesnerrovy vrcholky, v období letních 
prázdnin putovali na týden z Liberce do Soví jeskyně, do které došli a splouvali řeku Nežárku 
a Lužnici.   

Oddíl se v zimním období, pravidelně scházel v tělocvičně gymnázia v Dobrušce. Zde 
byla činnost především směřována na využití lezecké stěny. V roce 2023 uskutečnil oddíl 
jednodenní výlet do Kokořínských skal a na hrad Kokořín a lezecké závody na umělé stěně – 
Bouldermánie. Dále pak víkendové akce Messnerovy vrcholky, Paintball víkend, Buschman 
(příprava na letní tábor), puťák Soví jeskyně, Divoká řeka (Lužnice, Nežárka), Víkend strachu 
a letní Piditábor (téma Krokodýl Dundee).  

Z řad pravidelných členů se bohužel nenašel nikdo, kdo by měl zájem a chuť pokračovat 
v tradici Piditáborů a pořádat je. Pro pořádání této oblíbené letní akce se snad v budoucnu někdo 
najde a akce znovu ožije. 

Akce byly pořádány jak pro členy skupiny, tak i pro neregistrované děti a mládež.  
V průběhu celého roku pravidelné schůzky, jednodenní a vícedenní akce a tábor byly bez 
problémů a bez zranění. 

Oddíl se schází pravidelně 2 x týdně v tělocvičně Dobrušského gymnázia. Oddíl se 
primárně zaměřuje na problematiku lezení a pohybu v přírodě. Oddíl realizoval 2 lezecké 
víkendy na přírodních skalách a využil základnu Suchý důl.  
Oddíl Hodka se ujal kompletní přípravy boulderových závodů. Dále se aktivně účastnil při 
stavění a bourání letního tábořiště Příměšťák. 

Na táborové základně v Suchém Dole se podařilo ošetřit podlahu v kuchyni. Dále 
nebyla dostatečně zajištěna oprava stanových podsad. V průběhu roku byly koupeny podsady 
a konstrukce na celty na 15 stanů. Podsady je nutné upravit na naše podmínky a zároveň je 
natřít.  Vytíženost táborové základny vede k zvýšené spotřebě palivového dřeva. V letním 
období táborovou základnu poprvé využil DDM v Olomouci. Tato skupina zaujala místo po 
skupině Riviéra. 
 Na táborové základně Příměšťák byly kompletně rekonstruovány suché toalety. Střecha 
byla provedena pouze improvizovaně a bude nutné ji dodělat v roce 2024. Bohužel v měsíci 
dubnu po silné větrné smršti došlo k pádu dvou mohutných stromů sousedících s budovou 
skleník. Stromy kompletně zničily budovu a bylo nutné ji celou strhnout, aby se zamezilo 
případnému dalšímu nečekanému pádu. Po komunikaci s povodím Labe došlo k vykácení 
dalších problémových stromů na břehu potoka. Byl zjištěn únik vody na trase vodovodu 
vedoucího k základně. V jarních měsících byly provedeny vlastními silami sondážní výkopy, 
které určily místo poruchy. Firma následně provedla výměnu problémové části vodovodu. Na 
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podzim byla zjištěna snaha neznámého pachatele o násilné vniknutí do všech budov. Byly 
poškozeny všechny kliky a zámky, které se musely okamžitě vyměnit. Bylo rozhodnuto o 
zajištění bezpečnostních opatřeních (kamery, alarmy atd.). 
 V okolí klubovny došlo ke kácení náletových porostů, aplikoval se postřik proti plevelu. 
Na základě žádosti Marka Týfy o uvolnění z funkce správce byl zvolen nový správce klubovny 
Radek Mataj. Byl zabezpečen vstup do celého areálu, tak, aby nedocházelo k poškozování a 
znečišťování prostorů a okolí klubovny, což se v průběhu roku 2023 stávalo. Svou činnost ve 
funkci správce webu a stránek skupiny ukončil Ivan Šuhajda. Je nutné zabezpečit nového 
správce, který se bude touto problematikou zabývat. 

 
Dobrušské patchworkářky 

Výstava dobrušských patchworkářek „Hrátky z látky“ byla na konci září již tradičně 
instalována v dobrušské synagoze. Doplnila tak rušné sobotní dění okolo Svatováclavských 
slavností a návštěvníci se jí mohli potěšit ještě celý následující týden včetně svátku 28. září. V 
roce 2023 synagoze dominovaly povlaky na polštáře, které byly spojeny do čtyř působivých 
čtvercových závěsů. Každý z nich byl laděn do jednoho z ročních období – tedy jaro, léto, 
podzim a zima. Velmi detailní a trpělivá ruční práce byla patrná na quiltech (rozměrných 
ozdobných prošívaných dekách), některé byly také s dětskými motivy. Dětské dekory zdobily 
rovněž tašky či polštářky, na výstavě jsme našli i hračky a panenky podobné loutkám. Jak 
dokládají autorky vystavených produktů, patchworkovou technikou se dá vyrobit téměř cokoli, 
zaujalo také prostírání a další bytové dekorace. Každý výrobek měl svoje číslo a sami 
návštěvníci mohli zvolit nejkrásnější produkt. Na 3. místě se s 39 hlasy umístily polštářky 
„Čtvero ročních období“ (společná práce), na 2. místě se 42 hlasy deka nazvaná „52 + 1“ 
autorky Lenky Pekárkové a na prvním místě s velkou převahou 78 hlasů quilt „Slon“ Moniky 
Voříšek Vágnerové. Celkem výstavu navštívilo 532 obdivovatelů.  
 
Kynologové  

Dobrušská organizace kynologů je za devět let své činnosti na dobré úrovni, srovnatelné 
s jinými staršími organizacemi, které byly založeny ještě za Svazarmu a mají lepší zázemí pro 
svoji činnost. Má třicet registrovaných členů v Českém kynologickém svazu v Praze. To jsou 
aktivní členové, a pak k nám docházejí ještě během roku zájemci o výcvik poslušnosti, od 
mládeže až po seniory. V loňském roce prošlo jejími kurzy sedmnáct začínajících pejskařů. 

Členové organizace se snaží posouvat se svými psy stále dál. V roce 2023 složili devět 
zkoušek z výkonu dle Mezinárodního zkušebního řádu a Národního zkušebního řádu, 
patnáctkrát startovali na závodech nejen v Královéhradeckém kraji (z toho 3x první, 2x druhé 
a 3x třetí místo). Nejzkušenější psovod Pepa Moravec se v roce 2023 dostal na Mistrovství 
České republiky stopařů v Mohelnici mezi osmnáct nejlepších! A to již třetí rok po sobě. 

Krásných ocenění dosahují na výstavách také se svými psy. Nejvíce titulů a ocenění V1 
dosáhla border kolie Sweet Simba Fitmin majitele Jana Škody, který se věnuje psům celý život. 
Manželé Toucovi se úspěšně účastnili výstav s fenou chodského psa Xana Dora Bryvilsár a 
opět dosáhli na nejvyšší ocenění. Nyní již mají od své uchovněné feny štěně, které si nechali na 
výcvik.  

Za vzorný příklad může sloužit seniorka paní Šachová. Má tolik energie, že se svou 
fenkou středního knírače Arkou ráda jezdí po výstavách, výcvikových táborech a samozřejmě 
se věnuje výcviku v Dobrušce.  

Dobrušští kynologové se pravidelně scházejí na výcvik poslušnosti každou neděli od 
devíti hodin. Velmi si cení, že mají podporu od města a možnost pokračovat v činnosti i nadále. 
Je to práce nejen jednotlivců, ale celého kolektivu.  
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Klub českých turistů 
Se svou více než stoletou tradicí (založen 1919) patří Klub českých turistů k nejstarším 

spolkům v Dobrušce. Je také jedním z nejaktivnějších spolků. V roce 2023 uspořádal 67 
vlastních akcí se 693 účastníky. Další dvě akce pro veřejnost navštívilo 170 účastníků. Členové 
klubu také odpracovali 30 brigádnických hodin. K nejvýznamnějším akcím patřil zájezd do 
Vysokých Tater a dobrušský silvestrovský pochod, který slavil již svůj pětačtyřicátý ročník. 
Předsedou dobrušského Klubu českých turistů zůstává nadále Jiří Novák. 
 
8. Sportovní život  
 
Sportovní zařízení města Dobrušky  

Organizační složka Sportovní zařízení města Dobrušky zajišťuje svými pracovníky 
provoz a provádí údržbu a běžné opravy areálu sokolovny a pronajímá prostory sokolovny v 
souladu se smlouvou uzavřenou zřizovatelem (město Dobruška) s vlastníkem sokolovny 
(Tělocvičná jednota Sokol Dobruška).  

V sokolovně také poskytuje ubytovací služby. Pro tento účel je k dispozici turistická 
ubytovna (chatky – 40 lůžek, ubytovna – 33 lůžek, rozkládací přistýlky – 20 lůžek). 

V roce 2023 byl areál a budova sokolovny využívány pro sportovní a kulturní činnost, 
ubytování neziskovými organizacemi, školskými zařízeními a veřejností. Z důvodu ubytování 
uprchlíků z Ukrajiny nebylo možné nabízet ubytovací služby v maximálním možném rozsahu 
(blokované čtyři pokoje – 19 z 33 lůžek). I přesto bylo zaznamenáno oproti minulému roku 
navýšení příjmů, jelikož v letních měsících byly plnohodnotně využity chatky. Ubytovací 
zařízení využilo celkem 530 hostů z celé ČR (v roce 2022 využilo ubytovací zařízení 369 
hostů).  

Velký a malý sál sokolovny byl v první polovině roku 2023 využíván pro pravidelnou 
sportovní činnost. V dopoledních hodinách zde probíhala tělesná výchova (Podorlické 
Vzdělávací centrum Dobruška) a v odpoledních hodinách byla kapacita obsazena tréninky 
sportovních oddílů a veřejností (TJ Sokol Dobruška – národní házená; TK Akcent Dobruška – 
tanec; Karate Dobruška – karate; BK Elephants Dobruška – basketbal; veřejnost – pilates, 
kondiční posilování, zdravotní cvičení, stolní tenis, sebeobrana).  

Pro kulturní činnost byla hojně využívána loutková scéna pro naše nejmenší 
návštěvníky. Místní spolek Svět Loutek odehrát osm plnohodnotných představení. Dále proběhl 
věneček kurzů tance, který byl rozdělen na dva večery.  

Nejvýznamnějšími akcemi byly v roce 2023 Dobrušské sluníčko – taneční soutěž (200 
účastníků / 1 den), Mistrovství ČR dorostenek – turnaj v národní házené (100 účastníků / 3 
dny), Memoriál Miloše Linharta – turnaj v národní házené (50 účastníků / 2 dny), věneček I. – 
závěrečný kurz tance / ples (300 účastníků / 1 den), věneček II. – závěrečný kurz tance / ples 
(300 účastníků / 1 den), Dětský den s hasiči – akce pro děti (500 účastníků / 1 den), Štěpánská 
diskotéka POHODEX – diskotéka (800 účastníků / 1 den) a Silvestrovský pochod – turistika 
(150 účastníků / 1 den). 

Organizační složka Sportovní zařízení města Dobrušky zajišťuje provoz a provádí 
údržbu a běžné opravy sportovního areálu městského stadionu (vyjma údržby a oprav, které 
provádějí na základě uzavřených smluv jeho uživatelé). Sama pak provádí údržbu, běžné 
opravy a zajišťuje běžný provoz, provádí odbornou údržbu sportovišť (cca 38 000 m2) v 
souladu s Interní směrnicí (podrobný manuál pro údržbu sportovišť) organizační složky a 
pronajímá prostory pro sportovní a kulturní činnost.  

V roce 2023 byl sportovní areál využíván především pro sportovní činnost neziskovými 
organizacemi, školskými zařízeními a veřejností. Plochy určené pro fotbal a atletiku byly 
využívány zejména pro pravidelnou sportovní činnost. V dopoledních hodinách zde probíhala 
tělesná výchova (Podorlické vzdělávací centrum Dobruška, SPŠ Dobruška, Gymnázium 
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Dobruška, ZŠ Pulická Dobruška). V odpoledních hodinách byla kapacita obsazena tréninky 
převážně místních sportovních oddílů a veřejností (SK Dobruška – fotbal, atletika, workout, 
tenis; FCS Dobruška – futsal; FBC Dobruška – florbal, kondiční příprava; TJ Sokol Deštné – 
kondiční příprava; ZKO Dobruška – kynologie; veřejnost – fotbal, kondiční posilování, 
extrémní golf, relaxace). Sportovní areál byl využíván i v zimním období, kdy bylo 
vyhledáváno fotbalové hřiště s umělým povrchem, které slouží i okolním fotbalovým oddílům 
k zimní přípravě (SK Třebechovice pod Orebem, SK Týniště, FC České Meziříčí, SK Solnice, 
TJ Sokol Lípa nad Orlicí, FC Domašín, FO Křovice atd.). Naopak v letním období byl využit 
pro pořádání sportovních soustředění (TJ Slovan Vesec, FC Tempo Praha, SK Dobruška – 
atletika) a celorepublikových turnajů (Dobrušský pohár, Open Air Cup, Rampušák Cup, 
fotbalové turnaje pod záštitou organizace Díky fotbalu).  

V roce 2023 proběhly v areálu městského stadionu následující nejdůležitější sportovní 
akce. Open Air Cup – florbalový turnaj (2000 účastníků / 4 dny), Dobrušský pohár – futsalový 
turnaj (300 účastníků / 1 den), DF CUP – fotbalový turnaj pro mládež (150 účastníků / 1 den), 
Rampušák Cup – fotbalový turnaj mládeže (100 účastníků / 1 den), Mezikrajské utkání U13 a 
U14 – Královéhradecký KFS vs. Jihomoravský KFS (60 účastníků / 1 den), Mezikrajské utkání 
U13 a U14 – Královéhradecký KFS vs. Moravskoslezský KFS (60 účastníků / 1 den), 
VOTROK krajský přebor – mistrovská utkání kategorie muži “A“ fotbalového oddílu SK 
Dobruška, OP II. třídy - mistrovská utkání kategorie muži “B“ fotbalového oddílu SK 
Dobruška, Krajské soutěže – mistrovská utkání mládežnických kategorií fotbalového oddílu 
SK Dobruška/TJ Spartak Opočno a Krajské soutěže – závody mládežnických kategorií 
atletického oddílu SK Dobruška  

Třetím objektem sloužícím sportu je nová sportovní hala v Pulické ulici. Organizační 
složka Sportovní zařízení města Dobrušky zajišťuje její provoz a provádí údržbu a běžné opravy 
sportovní haly a přilehlých ploch, provádí údržbu, běžné opravy a zajišťuje běžný provoz a 
zapůjčuje prostory pro sportovní a kulturní činnost. 

V roce 2023 byla využívána především pro sportovní činnost místními neziskovými 
organizacemi a školskými zařízeními. Ve velkém a malém sále probíhala v dopoledních 
hodinách tělesná výchova (ZŠ Pulická Dobruška, Podorlické Vzdělávací centrum Dobruška, 
Gymnázium Dobruška) a v odpoledních hodinách byla kapacita obsazena pravidelnými 
tréninky místních sportovních oddílů (FBC Dobruška – florbal; Karate Dobruška – karate; SK 
MG Dobruška – moderní gymnastika; FC Santus Dobruška – futsal; TJ Sokol Dobruška – 
badminton; veřejnost – zdravotní cvičení, stolní tenis). Mimo pracovní dny byl využíván 
především velký sál pro turnaje, utkání a závody.  

V roce 2023 se v hale uskutečnily následující významné akce. 1. liga – mistrovská 
utkání ve smíšených družstvech badmintonového oddílu TJ Sokol Dobruška, přebor 
Východočeské oblasti – závody v moderní gymnastice oddílu SK MG Dobruška (100 účastníků 
/ 1 den), semifinále Českého poháru dospělých – turnaj v národní házené (50 účastníků / 1 den), 
jednodenní fotbalové turnaje mládeže pod záštitou Okresního fotbalového svazu Rychnov nad 
Kněžnou a Krajského fotbalového svazu Královéhradeckého kraje, regionální turnaje – 
mistrovská utkání mládežnických kategorií florbalového oddílu FBC Dobruška, krajský přebor 
– mistrovská utkání kategorie muži futsalového oddílu FC Santus Dobruška, divize – 
mistrovská utkání kategorie muži „A“ florbalového oddílu FBC Dobruška a 1. liga žen – 
mistrovská utkání v kategorii ženy „A“ florbalového oddílu FBC Dobruška.  
 
Krytý bazén  

Rok 2023 byl historicky prvním rokem v historii bazénu, ve kterém byl omezen provoz 
z důvodu nestability cen na energetickém trhu. V predikcích, které byly provedeny na podzim 
roku 2022, vycházelo zdražení cen el. energie v roce 2023 o 400 %, na což bylo nutné reagovat. 
Technický stav bazénu je poplatný svému stáří (43 let). Většina volných finančních prostředků 
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byla investována do oprav, které šlo realizovat svépomocí. Degradace stávající technologie a 
materiálů je značná, automatizace nefunkční, MaR je trvale nastavena na zimní provoz bez 
možnosti regulace. Bez rozsáhlé rekonstrukce nebude možné v dalších letech udržet bazén 
v provozu. 
 
Národní házená 

Národní házená patří v Dobrušce již tradičně k nejoblíbenějším sportům, těší se 
značnému zájmu veřejnosti a oddíl TJ Sokol Dobruška dosahuje významných úspěchů i 
v celostátním měřítku. 

V posledních letech se především ženská národní házená potýká s nedostatkem 
moravských týmů a jejich zájmem hrát nejvyšší soutěž. Proto je nutné před každou sezónou 
měnit propozice soutěže. Nesoulad mezi východní a západní části byl v tomto ročníku patrný. 
Na západní polovině republiky byly utvořeny dvě skupiny (A a B) po 6 týmech. Každá skupina 
hrála systémem každý s každým jedno domácí a jedno hostující utkání. Na východě republiky 
se bohužel nepodařilo vytvořit dvě skupiny po šesti, a tak se na východě družstva rozdělila do 
dvou skupin (C a D) po čtyřech, které v rámci skupiny hrály systémem každý s každým 
dvoukolově a jednokolově s družstvy z druhé skupiny. Skupiny C a D měly společnou tabulku. 
Nejlepší týmy poté postoupily do skupiny, která bojovala o titul a týmy z druhé poloviny 
tabulky poté bojovaly s ostatními méně úspěšnými týmy o udržení v I. lize. 

V základní skupině dobrušská děvčata, jako úřadující mistryně potvrzovala roli 
favoritek a většinu zápasů vyhrávala rozdílem třídy a mohla si dovolit v zápasech zapojit 
všechny hráčky z lavičky, které tak mohly získávat cenné zkušenosti. V základní skupině 
dobrušská děvčata zaváhala pouze jednou; v oslabené sestavě zajížděla do dalekého 
jihomoravského Vracova a v dramatickém závěru na konec soupeři podlehla o jednu branku 
24:23. To však nic neměnilo na tom, že do finálové skupiny postupovala z prvního místa své 
skupiny. 

Finálová skupina byla obsazena osmi týmy (3 z východní části a 5 z části západní). Zde 
už byla některá utkání mnohem vyrovnanější a dramatičtější, o čemž se Dobruška přesvědčila 
hned při druhém utkání, kdy v na branky nabitém utkání podlehla soupeřkám z Hlinska 29:27. 
Poté však již dobrušská děvčata nenechala nic náhodě a postupně vyhrávala jedno utkání za 
druhým a na vrcholu tabulky postupně získávala ještě společně s Tymákovem výraznější odstup 
od ostatních týmů. Právě utkání s Tymákovem nakonec rozhodovala o Mistryních České 
republiky. V utkání s Tymákovem na dobrušském hřišti za velmi proměnlivého a částečně 
deštivého počasí se dobrušským děvčatům podařilo v dramatickém závěru zvítězit nejtěsnějším 
rozdílem 14:13. Vlivem počasí nebylo utkání pro diváky příliš atraktivní, ale Dobruška z něj 
získala cenné dva body. Při odvetě v Tymákově byla k vidění pěkná útočná hra obou celků. 
Bylo vidět, že v utkání jde opravdu o všechno a odrazilo se to na velké bojovnosti obou celků. 
V prvním poločase většinu utkání udržoval jedno až dvoubrankový náskok Tymákov, ale těsně 
před koncem Dobruška skóre otočila a na poločasový oddych odcházela s vedením 11:12. 
Druhý poločas byl velmi vyrovnaný a jedno či druhé družstvo si nedokázala vytvořit více jak 
jednogólový náskok. Minutu před koncem utkání tymákovská děvčata z trestného hodu 
vyrovnala na 22:22 a jelikož Dobruška se k větší střelecké šanci nedostala, utkání tak skončilo 
spravedlivou remízou. Tento výsledek však nahrával Dobrušce, protože měla v tabulce s 
Tymákovem shodně bodů, ale díky lepší vzájemné bilanci zůstala na prvním místě, a to ve 
chvíli, kdy každému týmu zbývalo odehrát poslední dvě utkání sezóny. Tyto utkání žádná 
překvapení nepřinesla a Tymákov i Dobruška ve svých utkání zvítězili. Dobrušské hráčky tak 
obhájily titul mistryň České republiky z roku 2021/2022 a poprvé v historii zopakovaly tento 
úspěch dva roky po sobě, což je velkým úspěchem pro oddíl. Dobruška se dle počtu vstřelených 
branek pyšní nejlepším ligovým útokem (což podtrhuje i vyrovnanost dobrušských útočnic, 
jelikož tři jsou v nejlepší desítce střelkyň ligy) a zároveň druhou nejlepší obranou. 
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Dobře si ve svých soutěžích vedla i družstva mužů. Po úspěšném loňském postup do I. ligy v 
letošní sezóně na dobrušské házenkáře čekala nová výzva, a to jak si poradí s týmy a úrovní hry 
v I. lize.  

Vstup do sezóny 2022/2023 se povedl na jedničku. Výhra nad Čakovicemi 16:13 (10:6) 
a předvedený výkon věstil, že by Dobruška mohla sehrávat nejen vyrovnaná utkání s 
prvoligovými soupeři, ale i je porážet. Poté však v průběhu podzimní části přicházela 
výkonnostní kolísavost, předvedená hra nebyla dobrá a tým se ocitl v křeči. Podzim zakončili 
dobrušští hráči se ziskem 7 bodů, což jim zařídilo pouze předposlední 11. místo, nicméně rozdíl 
mezi 7. a 11. místem čítal pouze pár bodů.  

V zimní pauze čekal Dobrušku Český pohár. Dobruška, jakožto tým první ligy byla 
nasazena přímo do čtvrtfinále. Tam odjížděla s výrazně oslabenou sestavou, kde bylo pouze pár 
hráčů ze základní sestavy. Tým zabojoval a podařilo se mu vyhrát ty důležité zápasy, které 
zajistily Dobrušce postup do semifinále. V semifinále Dobruška prohrála pouze s Krčínem, a 
to navíc o branku 15:16, a díky tomu se mohl slavit postup do finále Českého poháru. Ve finále 
házenkáři změřili síly s Krčínem, Tymákovem a Přešticemi, které můžeme označit za špičku 
ligy. Tam nechali zapomenout pochybné výkony z podzimu a předvedené výkony stály za to! 
Výhra nad Krčínem, výhra nad Tymákovem (pro který to byla navíc první porážka v sezóně) a 
příznivé výsledky z ostatních zápasů zajistily to, že dobrušští házenkáři mohli slavit 1. místo 
již po prvním dnu turnaje. Aktuální formu jen dokládalo to, že nejlepším útočníkem byl 
vyhlášen Josef Morávek, obráncem Tomáš Holanec a brankářem Tomáš Preclík.  

Do jara vstoupila Dobruška v dobrém rozpoložení a navázala na úspěch v ČP suverénní 
výhrou nad Přešticemi. V druhém zápase si však poranil palec Josef Morávek, což znamenalo 
citelné oslabení do několika následujících mačů. V jarní sezóně se i přesto dařilo ve většině 
zápasů bodovat a tým se skokově posouval tabulkou. Ztrátu bodů si Dobrušští připsali pouze s 
prvními čtyřmi týmy tabulky (porážka od Tymákova a Příchovic a remíza s Krčínem a 
Nezvěsticemi). Postupem jara Dobruška začala živit i naději na play-off. A po posledním zápase 
se z naděje stala realita! Dobruška ve své premiérové sezóně postoupila do vyřazovacích bojů 
a na speciálnosti tomu přidalo ještě to, že soupeřem byl rival z Krčína.  

Na zápas Krčínem dorazilo spoustu fanoušků, kteří zaplnili Novoměstský areál a 
vytvořili úžasnou atmosféru. Prvních 15. minut bylo nervózních z obou stran, ale poté 
dominoval Krčín, která po poločase vedl 9:5. Dobruška to však nevzdala a povedlo se jí 
výsledek utkání dotáhnou a okolo 23. minuty zápas otočit. Dobruška ještě vedení navýšila na 
dvě branky a tento rozdíl vydržel i do závěrečného hvizdu, kdy se Dobruška svým vítězství 
postarala o senzaci, protože Krčín byl považován na aspiranta na titul.  

V semifinále Dobruška narazila na Tymákov, který se stal suverénním vítězem základní 
části. Úvod zápasu se nesl ve vyrovnaném duchu, ale s přibývajícím časem Dobruška 
nedokázala držet tempo hry a náskok Tymákova narůstal. Loňský vítěz ligy další senzaci 
nedovolil a ukončil dobrušské tažení jarem porážkou 19:13.  

Pro dobrušské muže se jednalo o historický ročník, protože vyrovnali nejlepší ligové 
umístění, a navíc si připsali historicky první triumf v ČP. Především je potřeba ocenit, že hráči 
dokázali přes zimní pauzu ze sebe oklepat deku nedobrých podzimních výsledků a dohrát jaro 
nadoraz sil, se sebezapřením a či dokonce se zraněními, která by spoustu hráčů vyřadila na 
několik týdnů.  

Dobrušská národní házená má své dobré generační zázemí také v dorosteneckých a 
žákovských družstvech dívek i chlapců. Také jejich úspěchy skýtají záruku dobré budoucnosti 
tohoto sportu v Dobrušce. 
 
Florbal  

Rok 2023 začal opět výpravou do švédského Goteborgu na největší mládežnický turnaj 
na světě. Dobrušský klub se ho účastnil již popáté, tentokrát se dvěma kategoriemi děvčat, 
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dorostenky a juniorky. Dorostenky se umístili druhé ve finále B a přivezli tak podruhé v řadě 
pohár.  

Co se týče florbalové sezóny, tak muži dokázali v první sezóně v regionální lize obsadit 
konečné páté místo, které jim zajistilo postup do divize. Ženy odehrály nejlepší základní část 
v historii působení v 1. lize a po skvělém průběhu sezóny jim náležela třetí příčka v celostátní 
1.lize žen. Bohužel v play-off se jim tolik nedařilo a po smolném vypadnutí v osmifinále 
soutěže jim tak sezóna skončila velmi brzy. Mládežnická družstva úspěšně zvládla sezónu, 
pěkné umístění vybojovaly dorostenky a juniorky, které obsadily druhé a třetí místo ve svých 
regionálních soutěžích. Poprvé se také soutěží zúčastnil tým nejmladších členů klubu 
v kategorii přípravky, která se účastnila také několika turnajů. 

Na začátku letních prázdnin dobrušští florbalisté opět uspořádali největší florbalový 
turnaj pod širým nebem, tentokrát již po osmé. Přivítali nově hráče z Německa. Tradičně přijeli 
také sousedi ze Slovenska nebo Polska, kteří tak doplnili necelé dva tisíce hráčů a hráček 
z Čech. Turnaj se tak opět zapsal do klubové historie. Po roce se opět vylepšilo zázemí pro 
účastníky, doprovodný program zajistila kapela Vypsaná fixa a stovky lidí si tak užily sportu, 
florbalu a zábavy v Dobrušce.  

Do následující sezóny 2023/2024 vstupovali Dobrušští s 14 přihlášenými družstvy. 
Prohloubila se spolupráce se sousedním klubem FBC Dobré a díky tomu vznikl nový mužský 
C tým.  Ženy hrají stále 1.ligu, muži poprvé v historii budou hrát celostátní soutěž a sice divizi 
skupinu D. Kromě juniorů mají kompletní strukturu družstev ve všech věkových kategoriích 
v mužích i ženách. Pokračují v práci s nejmenšími v předpřípravce a minisporťáčku, který 
navštěvují děti od tří let. Během podzimu se uskutečnilo několik tradičních klubových akcí, ať 
už jsou to víkendové kempy, prosincové besídky či nejoblíbenější akce Florbalové Krkonoše, 
kde letos skoro 40 dětí strávilo v prostředí přírody celkem pět dnů. Soutěžně se na konci roku 
muži drží na dostřel udržení divize i pro následující sezónu. Ženy mají skvostný nástup do 1. 
ligy a v 15 odehraných zápasech neztratily ani bod a vévodí tabulce 1. ligy žen.  
 
Skiboby 

Skiboby patří k oblíbeným, i když ne masově rozšířeným zimním sportům. Dobrušský 
skibobový klub má již dlouholetou tradici a jeho členové jsou ověnčeni celou řadou úspěchů 
jak v národním, tak i v mezinárodním měřítku. 

V roce 2023 čítala jeho základna 211 členů. Desetičlenná závodní družstva mužů a žen 
se na novou sezónu začala připravovat již v listopadu 2022 na rakouském ledovci v Kaprunu. 
Zima však nebyla zrovna nejpříznivější. Hned v lednu musely být pro nedostatek sněhu zrušeny 
dva závody v České republice (Deštné v Orl. h. a Paseky nad Jizerou), závod světového poháru 
v německém Lenggries a závody ve francouzském Val d´ Arly. 

V únorových závodech v německém Bischofmaisu byli dobrušští reprezentanti úspěšní. 
Stanislava Preclíková získala třikrát druhé místo a Lukáš Harnach vybojoval v obřím slalomu 
místo třetí. 

Ve finále Světového poháru, které se jelo ve dnech 2. a 3. března v Pasekách nad Jizerou, 
Stanislava Preclíková jednou zvítězila a jednou obsadila druhé místo, Dalibor Harnach byl 
dvakrát na šesté příčce. Na tento závod navazovalo Mistrovství České republiky, které se 
konalo rovněž v Pasekách nad Jizerou. Po dvou mistrovských titulech si odnesli v kategorii žen 
Stanislava Preclíková a v kategorii seniorů Bohumil Flégl. V ženské kategorii byla úspěšná 
ještě Zuzana Komůrková na místě třetím. Také seniorská kategorie přinesla Dobrušským další 
medaile; druhé místo obsadil Tomáš Tojnar a třetí byl Pavel Harnach. Dominik Harnach si 
odnesl prvenství v obřím slalomu mužů. V závodech ve slalomu, které se jely 18. března 
v Deštném v Orl. h., obsadili ve svých kategoriích Lukáš Harnach druhé místo, stejně jako 
Zuzana Komůrková, a Dominik Harnach místo třetí. V seniorské kategorii se oproti závodům 
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v Pasekách nad Jizerou pořadí pozměnilo; první byl Harnach, druhý Flégl a třetí Tojnar. 
Závody, které se měly jet následující den, byly pro nepřízeň počasí zrušeny. 

V Mistrovství České republiky obsadili první místa Zuzana Komůrková, Dominik 
Harnach a Bohumil Flégl. Světový pohár přinesl druhé místo Stanislavě Preclíkové, sedmé 
místo Dominiku Harnachovi a třinácté Janu Baláčkovi. 

Z Mistrovství světa ve švýcarském Grächenu přivezla Stanislava Preclíková tři zlaté a 
jednu stříbrnou medaili, Lukáš Harnach jednu stříbrnou a jednu bronzovou, Pavel Harnach tři 
bronzové a Bohumil Flégl dokonce čtyři zlaté medaile. Účast na tomto mistrovství však byla 
z finančních důvodů omezená. Národní sportovní agentura totiž oznámila hned na počátku 
roku, že již nebude nadále dotovat neolympijské sporty. Pro české skibobisty to je zpráva krajně 
nepříznivá, protože účast na závodech, zejména v zahraničí, se pro některé tak stane 
nedostupnou. 

Dobrušští skibobisté nechyběli ani mezi nejlepšími oceněnými sportovci. V rámci města 
Dobrušky to byli Lukáš Harnach, Stanislava Preclíková, Pavel Harnach a Bohumil Flégl, 
v okrese Rychnov nad Kněžnou přibyl ke jmenovaným ještě trenér Karel Baláček. 
  
Tri Club 

Dobrušský Tri club byl oficiálně založen v roce 1991.Během několika let své existence 
dosáhl několika úspěchů doma i v zahraničí. Například v roce 1996 třetím místem na 
republikovém šampionátu v týmovém triatlonu nebo o několik let později dvojnásobnou účastí 
Rudolfa Lánského na legendárním Ironmanovi na Havajských ostrovech. 

Původní duatlonové a triatlonové zaměření se časem rozrostlo o jednotlivé segmenty 
těchto sportů jako jsou silniční a horská cyklistika a běh. 

Jednou z hlavních akcí, kterou klub pořádá, je Dobrušský amatérský cyklistický pohár-
Memoriál Martina Hockého. V roce 2023 se konal již jeho třicátý ročník. V kategorii žáků od 
pěti do jedenácti let zvítězil Matěj Palguta, v kategorii od dvanácti do čtrnácti let Adrian 
Suchánek. V kategorii kadeti a kadetky (15-16 let) suverénně zvítězil Marek Vejběra, 
v juniorkách (17-18 let) vyhrála Anna Ryndová, stejnou kategorii juniorů Vojtěch Dušánek. 
V kategorii mužů (19-29 let) obsadil první místo Jan Hauf, v kategorii masters (30-39 let) Josef 
Bako. V kategorii veteráni I (40-49 let) vyhrál Petr Škoda, veterány II (50-59 let) Jan Hauf a ve 
třetí veteránské kategorii (60-99 let) zvítězil Jiří Slabý. Kategorii žen (19-39 let) vyhrála Zuzana 
Šodorová a v ženské kategorii masters (40-99 let) zvítězila Romana Ročková. 

V rámci Dobrušského poháru byly uspořádány i závody pro děti ze základních škol. 
Klub uspořádal také 22. ročník běžeckého závodu Kounovský kros a členové dobrušského Tri 
clubu se zúčastnili i celé řady závodů na dalších místech České republiky. 
 
Fotbal   

Výbor fotbalového klubu SK Dobruška pracoval v roce 2023 ve složení: Předseda Vl. 
Gütler, místopředseda Zdeněk Zounar, sekretář Lukáš Petr a členové Martin Eimann, Tomáš 
Krahulec, Oldřich Hulc a Martin Malý. Práci pořadatelů na zápasech zastávali Jaroslav Macek, 
Josef Flégl, Oldřich Hulc a Milan Jirásek. 

V mládežnických kategoriích spolupracuje SK Dobruška se Spartakem Opočno. 
Nejlepším mužstvem oddílu v toce 2023 se stalo mužstvo starších žáků Dobruška/Opočno, 
které zvítězilo v krajském přeboru. V krajském přeboru mužů 2022-2023 skončilo A mužstvo 
na 12. místě se 42 body. B mužstvo SK Dobruška skončilo se 44 body na 4. místě okresního 
přeboru II. třídy. 

Dne 19. srpna 2023 uspořádal SK Dobruška tradiční Rampušák Cup pro starší 
přípravky. Turnaje se zúčastnilo 12 týmů, zvítězilo mužstvo FK Náchod, před FC Hradec 
Králové. Mužstvo SK Dobruška/Spartak Opočno skončilo na 9. místě. 
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V sezóně 2023/2024 hrály následující týmy SK Dobruška. Předpřípravka – okresní 
přebor, Václav Serbousek; mladší přípravka-okresní přebor, Tomáš Hrnčíř, Jiří Škraněk, 
Miroslav Procházka; starší přípravka-krajský přebor, Milan Bláha, Miroslav Martin, Zdeněk 
Zounar; mladší žáci-krajský přebor, Pavel Franc, Miloš Killar; starší žáci-krajský přebor, 
Tomáš Krahulec, Lukáš Lhotský; mladší dorost-krajský přebor, Lukáš Lhotský. Tomáš Ludvík; 
B mužstvo – okr. přebor II. třídy, trenér Martin Eimann, asistent trenéra Tomáš Ludvík, asistent 
trenéra; A mužstvo-krajský přebor, trenér Milan Petřík, vedoucí mužstva Petr Majer. 

Umístění mužstev na konci podzimu 2023 v krajských soutěžích: A mužstvo, krajský 
přebor, 9. místo, 20 bodů; B mužstvo, okresní přebor II. třídy, 5. místo, 16 bodů; mladší žáci 
krajský přebor, skupina B, 4. místo 34 bodů; starší žáci krajský přebor, skupina B, 5.místo, 24 
bodů; mladší dorost krajský přebor, skupina B, 3. místo, 30 bodů; starší přípravka (družstva 
A+B), okresní přebor; mladší přípravka, okresní přebor, v přípravkách nebylo umístění 
určováno. 

Fotbalový oddíl SK Dobruška sdružuje celkem 169 členů, z toho je 133 registrovaných 
fotbalistů. Jako nejlepší trenér byl v roce 2023 vyhodnocen Lukáš Lhotský, nejlepším 
družstvem bylo mužstvo starších žáků SK Dobruška. 
 
Atletika 

Oddíl atletiky s celkovým počtem 262 členů (z toho 216 členů mladších devatenácti let) 
se účastnil soutěží družstev Královéhradeckého kraje: přípravka dvě družstva dívek a chlapců, 
mladší a starší žactvo po jednom družstvu dívek i chlapců, podařilo se postavit rovněž družstva 
juniorů, a také obsadit soutěž v krajském přeboru družstev mužů i žen.  

Rok 2023 přinesl mnoho individuálních úspěchů. Pět dobrušských atletů se nominovalo 
a úspěšně prosadilo na Mistrovství ČR. Na krajské úrovni získali 55 medailí z krajských 
přeborů jednotlivců, z toho 17 titulů krajského přeborníka. Na úrovni krajského přeboru soutěží 
družstev celkem ve třech kategoriích dokázali zvítězit a získat titul přeborníka pro rok 2023 
(mladší žákyně, mladší žáci a starší žákyně). Osmnáctičlenné družstvo starších žákyň si svým 
výsledkem zajistilo postup na semifinále mistrovství ČR družstev, kde se umístilo na devátém 
místě. 

Oddíl atletiky měl ke konci roku 2023 vyškoleno 33 trenérů napříč všemi stupni. Dále 
oddíl disponuje patnácti vyškolenými rozhodčími. Rozhodčí se v roce 2023 podíleli na 
organizaci pěti domácích závodů a již tradičně bylo dobrušským atletům svěřeno krajské finále 
soutěže přípravek. Oddíl uspořádal v roce 2023 pro členy závodních družstev celkem sedm 
soustředění. 

 
Moderní gymnastika 

Moderní gymnastika má v Dobrušce dlouholetou tradici a v roce 2023 oslavila 30 let od 
založení oddílu. Oddíl SK MG Dobruška registruje 46 děvčat ve věku 5 až 19 let z Dobrušky a 
blízkého okolí, 6 trenérek a 5 rozhodčích.   

Tréninky probíhají pod vedením zkušených trenérek 4x týdně ve 4 skupinách. Od září 
2022 trénujeme v dlouho očekávané nové sportovní hale Pulická v Dobrušce. K dispozici je 
velká tělocvična a baletní sál. 

Do sportovního klubu gymnastiky přicházejí děvčata, která mají zájem o pohyb spojený 
s hudbou a touhou individuálně vyniknout. Šikovná děvčata po zvládnutí cvičení s náčiním / 
švihadlo, obruč, míč, kužele, stuha /, akrobacie a nácviku sestav na hudbu začínají závodit. 
Tréninkový a závodní program se orientuje na Základní program a zkušenější v prestižním 
Kombinovaném programu.  

Oddíl je zapojen do série pohárových závodů Východočeské oblasti. Členky oddílu se 
pravidelně účastní krajských přeborů, MČR i pohárových závodů v moderní gymnastice po celé 
ČR.   
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Děvčata závodí a získávají pěkná umístění na pohárových závodech: Dobrušské jaro 
v Dobrušce, Hradecká korunka a Pohár královny Elišky v Hradci Králové, Krakonošův pohár 
ve Vysokém nad Jizerou, Podzimní pohár v Chrudimi, Jablonecký pohár v Jablonci nad Nisou 
a další.  

Oddíl pořádá tradiční pohárový závod Dobrušské jaro. Medaile získala Magdalena 
Petrová, Adéla Tláskalová, Laura Klugová, Lucie Zemánková, Vanesa Pavlová, Zuzana 
Martincová, Eliška Piskorová, Michaela Faitová, Lucie Smažíková, Nicol Kujalová, Tereza 
Ficencová a Tereza Čápová. 

Na Mistrovství ČR 2023 v Dubňanech závodila dobrušská děvčata, která jsou krajskými 
přebornicemi: Laura Klugová, Lucie Smažíková, Lucie Zemánková, Magdalena Petrová a 
Nicol Kujalová. 

První sportovní soustředění je určeno pro starší skupinu děvčat a probíhá začátkem 
srpna na chatě Pomezní Bouda v Krkonoších. Během soustředění je každodenně využívána 
sportovní hala SKIMU Malá Úpa. Toto soustředění je zaměřeno na práci na sestavách, tvorbu 
společné skladby, rozvoj flexibility, techniky s náčiním a baletní přípravě závodnic. Horské 
prostředí je využíváno k zlepšení fyzické kondice a zdraví mladých dívek.  
 Druhé soustředění proběhlo koncem měsíce srpna v rekreačním areálu Juráška 
v Orlických horách. Zaměřilo se na obnovení pohybového rozsahu, ohebnosti, protahovací a 
uvolňovací cvičení. Součástí programu bylo i využití venkovního hřiště na pohybové hry a 
soutěže.  
 Během roku vystupují děvčata na veřejných akcích: Sportovec roku v Rychnově n. Kn., 
karneval a další. 

Za rok 2023 byla vyhlášena gymnastka Nicol Kujalová „Úspěšnou sportovkyní města 
Dobrušky“ a trenérka Lenka Faitová „Trenérkou města Dobrušky“. 

Předsedkyně oddílu Vlasta Bajerová vykonává těž od roku 2019 funkci předsedkyně 
Východočeské oblasti moderní gymnastiky. Za rok 2023 byla vyhlášena a oceněna jako 
„Trenérka okresu Rychnov nad Kněžnou“. 

Všechny trenérky a rozhodčí, Lenka Faitová, Sabina Hajdúchová, Veronika Faitová, 
Anita Melišová, Pavla Škraňková a Vlasta Bajerová, se účastní seminářů a školení, aby 
obnovily a prodloužily kvalifikace. V roce 2023 byly získány čtyři nové mladé trenérky, 
Michaela Faitová, Eliška Piskorová, Nicol Kujalová a Lucie Smažíková. 

Péče je věnována také propagaci klubu; oddíl provozuje webové stránky a přispívá do 
kroniky města Dobrušky a Dobrušského zpravodaje.  
   
Badminton 

V roce 2023 vstoupil oddíl badmintonu do druhého padesátiletí své existence. 
Předsedou oddílu byl i nadále bratr Petr Šváb, bratr Václav Drašnar byl zvolen do funkce 
místopředsedy Českého badmintonového svazu a bratr Karel Tomek vykonával funkci 
místopředsedy odboru sportu České obce sokolské v Praze.  

Ve sportovní oblasti bylo největším úspěchem obsazení prvního místa ve východní 
skupině I. ligy smíšených družstev dospělých a následné vítězství v play-off v utkáních s vítězi 
skupiny západ. Tím se badmintonisté stali celkovým vítězem druhé nejvyšší soutěže a získali 
právo bojovat v baráži o postup do nejvyšší soutěže – Extraligy. Vítězné tažení pokračovalo i 
tady a oddíl vítězstvím získal právo postoupit do nejvyšší soutěže. Vzhledem k vysokým 
finančním nárokům se oddíl rozhodl pokračovat ve druhé nejvyšší soutěži a právo na Extraligu 
přepustil badmintonistům Českého Krumlova. 

V soutěžích jednotlivců se žáci a dorostenci účastnili turnajů Grand prix ČR především 
v rámci Východočeské oblasti ČBaS (Královéhradecko a Pardubicko). Poprvé se turnajů 
účastnili nejmladší žáci v kategorii do 11 let, medailová umístění si přiváželi dorostenci 
v kategorii do 17 let. V této kategorii dosahoval vynikajících výsledků Lukáš Patzák, svěřenec 
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trenéra Václava Drašnara, který na Mistrovství České republiky vybojoval v prosinci 2023 dvě 
bronzové medaile, a to ve dvouhře a ve smíšené čtyřhře spolu s Grednerovou z Orlové – Lutyně. 
Lukášovi se dařilo i na mezinárodním poli, například na turnaji evropského okruhu ve slovinské 
Mirně vybojoval druhé místo a stříbrnou medaili. Lukáš se s reprezentací zúčastnil turnaje 
v italském Bolzanu a následně „Austrian U 17 2023 Open“ v rakouském Dornbirnu. 
V konkurenci výborných mladých evropských badmintonistů zde vybojoval ve čtyřhře 
stříbrnou medaili spolu s Ukrajincem Marushchakem. 

Ve dnech 3. a 4. června 2023 „pokřtili“ novou sportovní halu i badmintonisté 
uspořádáním celorepublikového turnaje U-17 (mladšího dorostu). Turnaje se zúčastnilo 
nejlepších 36 dorostenců a 37 dorosteneka mezi nimi byli i čtyři účastníci z domácího oddílu 
Lukáš Patzák, Matyáš Slavík, Adéla Vrzáčková a Markéta Kuncová. 

V roce 2023 byli také členové oddílu oceněni za dlouholetou činnost: bratr Ing. Tomek 
byl uveden do Síně slávy Českého badmintonového svazu a bronzovou medailí České obce 
sokolské byli oceněni bratr Petr Šváb, dlouholetý předseda oddílu, a bratr Mgr. Josef Frýda, 
zakladatel oddílu a bývalý trenér mládeže. 

Oddíl poskytoval během roku útočiště i hráčkám Ukrajiny, jež našly dočasný domov i 
možnost tréninků v dobrušské sokolovně. 
 
Badmintonové ocenění pro Josefa Frýdu 

Při příležitosti oslav 65 let organizovaného badmintonu v České republice se konal v 
pražském hotelu Don Giovanni slavnostní galavečer za účasti významných hostů, mimo jiné 
prezidenta Evropské badmintonové federace Svenna Sorrého, předsedy Českého olympijského 
výboru Jiřího Kejvala a předsedy Českého paralympijského výboru Zbyňka Sýkory. V průběhu 
večera byla oceněna řada osobností, které se podílely na rozvoji badmintonu v jednotlivých 
oblastech. Mezi oceněnými byl i zakládající člen dobrušského oddílu Josef Frýda, který se 
kromě práce pro mateřský oddíl aktivně účastnil dění v oblastním i národním svazu. Jako trenér 
a vedoucí družstva se podílel na zisku mistrovského titulu dobrušských juniorů i úspěších 
jednotlivců na celostátních turnajích a mistrovství republiky. Několik let byl předsedou 
Východočeského oblastního výboru pro Královéhradecký a Pardubický kraj a členem 
Výkonného výboru Českého badmintonového svazu. K popularizaci badmintonu přispíval jako 
dopisovatel sportovní rubriky okresního tisku, zpracoval padesátiletou historii dobrušského 
badmintonu.  
 
Futsal 

V roce 2023 se futsal v Dobrušce díky nové sportovní hale v Pulicích rozrůstá. Do 
sezóny 2023/2024 vstoupila poprvé v historii dvě mužstva Santusu. Oba týmy se zúčastnily 
krajského přeboru mužů, kde A-tým zopakoval loňské druhé místo. Opět těsně zaostal za 
týmem BFK Orel Hradec Králové; výbornou vizitkou bylo, že dobrušské mužstvo jako jediné 
v soutěži vítězný tým porazilo, a to v domácím zápasu výsledkem 3:2. V tomto zápasu vsítil 
dvě branky brankář Jaroslav Serbousek.  

Druhé mužstvo skončilo v dolní polovině tabulky, ale příslibem je, že většinu zápasů 
prohrálo jen těsným rozdílem a tým určitě nebyl v soutěži do počtu.  

Klub FC Santus Dobruška opět v roce 2023 uspořádat tradiční futsalový turnaj 
Dobrušský pohár, a to již po dvaatřicáté. Celkem se turnaje zúčastnilo 28 mužstev. Vítězem v 
turnaji mužů se stal tým Vlk team Slaný, který v prodloužení ve finále porazil tým AC Roma 
Prostějov. Třetí místo obsadil historicky nejúspěšnější tým DoPo AC Gamaspol Jeseník, který 
zdolal pořadatelský tým FC Santus Dobruška.  

Tradiční cenu Fair Play, kterou je udělována na počest Hanky Doubkové, pořadatelé 
letos předali hráči Indiany Plumlov Miloši Grácovi za dlouholetou účast i přes dlouhou cestu k 
nám, když každý rok musí cestovat do Dobrušky z USA. V turnaji veteránů zvítězil tým Kapitán 
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Duchcov, který v penaltovém rozstřelu porazil Indianu Plumlov. Na třetím místě skončil tým 
STŽ Brno.  

Po neuvěřitelných 33 letech byl uspořádán také halový turnaj. Zúčastnilo se ho 10 
mužstev z různých koutů naší republiky a k vidění byly opravdu zajímavé zápasy a krásné góly. 
Putovní ručně vyráběný pohár, který 33 let jen odpočíval, má nového majitele, a tím je vítěz 
Zimního Dobrušského poháru ve futsalu Team Coco Pardubice. Na druhém místě se umístil 
tradiční a úspěšný domácí tým Atletico chuligán Dobruška, který se účastní i letního turnaje. 
Třetí skončil tým Spielmachers Chrudim a trochu překvapivě až na bramborové pozici skončil 
druholigový účastník futsalové ligy Klub futsalu Havlíčkův Brod, který až do semifinálového 
zápasu procházel turnajem bez jediné obdržené branky. 
 
Nejlepší sportovci města  

Velká „děkovačka“ plná adrenalinu s osobitým moderátorským výkonem české 
sportovní biatlonové legendy, v níž tvrdila muziku (a to doslova) kapela SYNTH ze ZUŠ 
Dobruška, to byl slavnostní večer, během kterého ocenila 30. ledna 2024 Dobruška nejlepší 
sportovce, sportovní kolektivy, trenéry a cvičitele roku 2023.  

Adrenalin ve velkém servíroval trojnásobný mistr světa v bike trialu – velký sympaťák 
Petr Kraus, moderátorského mikrofonu se s pokorou sobě vlastní ujal držitel tří olympijských 
medailí Ondřej Moravec a k tomu stihl ještě dokázat, že střeleckou mušku má pořád výtečně 
seřízenou. Své chvíle slávy si na podiu naprosto zaslouženě postupně užívalo 15 jednotlivců, 
zástupci 6 družstev, 3 trenéři a 3 cvičitelé, kteří v loňském roce skvěle reprezentovali Dobrušku 
na mistrovstvích světa, světových pohárech, mezinárodních soutěžích, mistrovstvích republiky, 
krajských nebo oblastních přeborech.  

Bývalý reprezentant Ondřej Moravec děkoval během vyhlášení nejen úspěšným 
sportovcům, ale i vedení města, že neváhá zviditelňovat své „malé“ medailisty, že sportovce 
podporuje a že do moderních sportovních zařízení vkládá značné finance.   

Jak mimo jiné připomněl starosta Miroslav Sixta, naše město s necelými sedmi tisíci 
obyvatel má víceúčelový stadion s umělou trávou a tartanovým oválem, také nejmodernější 
sportovní halu v regionu, koná se tu největší florbalový turnaj v republice pod širým nebem a 
několik turnajů s mnohaletou tradicí.     

Sportovci z místních klubů a oddílů získali vloni spoustu medailí i pohárů a zažili při 
jejich dobývaní spoustu radosti, přesto se setkání s bývalým vynikajícím biatlonistou Ondrou 
Moravcem a bike trialistou Petrem Krausem nepochybně zařadí mezi mimořádné okamžiky 
jejich sportovní kariéry - fronta na selfíčko nebrala konce a žádosti o autogram také.  
 Ocenění jednotlivci. Klub orientačního běhu: Dita Štěpánová; Skibob klub Dobruška: 
Stanislava Preclíková, Dominik Harnach, Lukáš Harnach, Pavel Harnach, Bohumil Flegl. Oddíl 
atletiky SK Dobruška: Martina Frejvaldová, Magdaléna Ovčariková, Tomáš Mazánek, Kateřina 
Štětinová, Aneta Hrochová. Wikov ski Skuhrov nad Bělou: Renata Skálová. SK moderní 
gymnastiky: Nicol Kujalová. Oddíl badmintonu TJ Sokol Dobruška: Lukáš Patzák. Střední 
škola-Podorlické vzdělávací centrum: Pavel Jonák.  
 Oceněné kolektivy. Oddíl atletiky SK Dobruška: družstvo starších žákyň, družstva 
mladších žákyň a mladších žáků. Oddíl národní házené TJ Sokol Dobruška: družstvo žen. Oddíl 
fotbalu SK Dobruška: starší žáci. Oddíl badmintonu TJ Sokol Dobruška: smíšené družstvo 
dospělých. Gymnázium Dobruška: mladší žákyně.  
 Ocenění trenéři. Oddíl atletiky SK Dobruška: Jan Škop. Klub českých turistů: Jiří 
Novák. Sportovní klub moderní gymnastiky: Lenka Faitová. Veřejná lyžařská škola: Jana 
Nepovímová a Tomáš Černý. Oddíl fotbalu SK Dobruška: Lukáš Lhotský.  
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9. Zajímavosti ze života a minulosti města 
 
Kupkův obraz za 123 milionů korun 

Obraz Františka Kupky s názvem Complexe, který pochází z pozůstalosti zesnulého 
herce Seana Conneryho, se v Londýně vydražil za 4 646 000 liber (122,9 milionu korun). 
Informovala o tom aukční síň Sotheby's, která londýnskou dražbu pořádá. František Kupka patří 
k nejlépe prodávaným českým umělcům. V roce 2021 se jeho dílo Tryskání II v Londýně 
vydražilo za rekordních 7 551 600 liber, tehdy v přepočtu 230,8 milionu korun. Od roku 1993 
prošlo světovými aukcemi kolem 120 Kupkových obrazů, ze stěžejních let 1911 až 1914 jich 
mezi nimi bylo pouhých deset. Většina z této desítky navíc byla v tomto období jen započata, 
Kupka na nich pracoval ještě po roce 1919, napsal server artplus.cz. Před první světovou válkou 
Kupka stihl veřejně vystavit jen deset svých abstraktních pláten. Osm z nich je ve veřejných 
sbírkách v Praze, Paříži, Madridu a Washingtonu, jedno je ztracené a tím desátým byl 
vydražený obraz s názvem Complexe. Umělec, jehož jméno je úzce spjato s naším městem, 
patřil k průkopníkům abstraktního malířství, podílel se na vzniku nového výtvarného směru – 
orfismu, který přibližuje malířství jiným uměním, jako například hudbě či poezii. Námět v jeho 
kompozicích ustupuje do pozadí a rozhodující je skladba barev a linie. 
 
Záchrana života 

Starosta Miroslav Sixta přijal vedoucího Odboru sociálních věcí a zdravotnictví Mgr. 
Rostislava Hekeru, aby mu poděkoval za jeho rychlý a odborný zásah, kterým pomohl k 
záchraně života jednoho z občanů Dobrušky. Co se ve středu 7. prosince přesně stalo? Klienta 
při jednání na Odboru sociálních věcí a zdravotnictví postihly vážné zdravotní potíže, ztratil 
vědomí a nehýbal se. „Za pomoci telefonní asistence a kolegyně Mgr. Jany Šrůtkové jsem začal 
s resuscitací, a nakonec vše dopadlo dobře. Když přijeli záchranáři, tak už byl z nejhoršího 
venku. Není to jen má zásluha, vždy jde o spolupráci více lidí,“ sdělil skromně Mgr. Rostislav 
Hekera, pro něhož to nebyla první zkušenost s podobnou situací. „Již dříve jsem zasahoval při 
autonehodě a tato zkušenost, stejně jako absolvované zdravotnické školení, se mně určitě 
hodily.“ Miroslav Sixta ocenil duchapřítomné počínání zachránce, kterému předal zlatou 
pamětní medaili Dobrušky a knihu František Filip – klasik televizní tvorby a čestný občan 
Dobrušky. „Máte můj velký obdiv. Důležité je umět pomoct, ale důležitější vůle pomoct. Obojí 
máte mírou vrchovatou,“ poděkoval za záslužný čin dobrušský starosta.  
 
Dobruška má novou ulici 

Přestřižením pásky byla ve čtvrtek 27. dubna slavnostně otevřena ulice Generála 
Štandery. Historický akt, kterého se zúčastnila Miroslava Vojtová, dcera vojenského letce 
R.A.F. a čestného občana Dobrušky, vyvrcholil státní hymnou v podání žesťového kvintetu 
hudby hradní stráže. Přítomní si dále mohli prohlédnout výstavu s názvem K poctě generála 
Štandery a poslechnout vystoupení dechové hudby Valanka. Vydařenou akci zakončila 
projekce dokumentu Good Old Cechs ve velkém sále Společenského centra-kina70. 
 
Z Dobrušky na Chábory lesem 

Druhý prázdninový měsíc byla uvedena do provozu rekonstruovaná lesní cesta mezi 
Cháborami a Mělčany. Původní stav komunikace odpovídal kategorii lesní cesty 2L. Cílem 
rekonstrukce bylo vybudování lesní cesty kategorie 2L 3,75/30, tj. šířka jízdního pruhu 3,25 m 
a krajnice 2x0,25 m. V průběhu prací byly rekonstruovány stávající konstrukční vrstvy lesní 
cesty. Pro odvodnění přilehlých ploch byly vybudovány nové propustky. Dále u cesty vznikly 
výhybny. Komunikace bude sloužit pro obhospodařování lesa i cyklistům pro rekreační účely. 
Celkové náklady na rekonstrukci komunikace činí: 5.296.068,67 Kč bez DPH, tj. 6.408.243,09 
Kč včetně 21 % DPH.  


